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L’Ajuntament de Granollers 
no autoritzarà la consulta 
sobre l’aigua per l’informe 
contrari de la Secretaria

La taula per reindustrialitzar 
Bosch arrenca dilluns i el 
comitè de Sandoz reclama 
inversions per no tancar

Granollers connecta set 
equipaments a les dues 
calderes de biomassa  
de les pistes d’atletisme

(Pàgina 37)(Pàgina 5)(Pàgina 4)

Alcalde nou a Santa Maria
Rodolf Casas, de Fem Santa Maria, és el nou alcalde de 
Santa Maria de Martorelles. Pren el relleu de Luis Mariano 
Pintor, d’ERC, tal com havien acordat al pacte de govern.

(Pàgina 7) Rodolf Casas i Luis Mariano Pintor
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Endavant els pisos assistits
La Mútua de Granollers aprova el projecte de pisos assistits 
per a gent gran en una assemblea que valida un tancament 
del 2020 amb un resultat net positiu de 782.000 euros.

(Pàgina 35) Jaume Bages, president de la Mútua
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El comerç de Granollers  
s’està refent de la coronacrisi  
de forma “espectacular”
La revifalla es consolidarà aquest proper semestre, segons la Fundació Comerç Ciutadà

(Pàgines 2 i 3)

G
R

IS
EL

D
A

 E
SC

R
IG

A
S

(Pàgina 18) Josep Ramon Garcia, de l’estanc Can Rosell, ha lliurat el premi més gran de la història de la 6/49

Salut
(Pàgines 22 a 24)

La 6/49 més grossa

Festa de Bigues
(Pàgines 44 i 45)

El Recam 
Làser Caldes 
vol aixecar la 
Europe Cup 

(Pàgina 51)

Cop policial 
contra un grup 
que traficava 
amb material 
sanitari

(Pàgina 21)

L’estanc Can Rosell de Caldes segella una butlleta premiada amb 14,8 milions

Tretze policies 
locals nous  
a Canovelles, 
la meitat dels 
quals són dones

(Pàgina 19)

Alumnes  
de música de 
Llinars canten 
a ‘La Boheme’ 
del Liceu

(Pàgina 39)

Un emprenedor 
de Caldes crea 
L’Acomodador, 
un Tinder per 
al món cultural

(Pàgina 43)

EL 9+PETIT
(Pàgines 54 a 58)
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El comerç  
de Granollers  
es recupera  
a bon ritme  
de la coronacrisi
Segons la Fundació Comerç Ciutadà,  
la recuperació es consolidarà aquest 2021

Granollers

Oriol Serra

El comerç de Granollers es 
recupera de la coronacrisi 
a un ritme satisfactori i té 
motius per afrontar l’exerci-
ci 2021 amb optimisme. Ho 
va dir el gerent de la Funda-
ció Comerç Ciutadà (FCC), 
Jordi Obradors, durant la 
presentació de l’Informe 
2018-2020 de l’Observato-
ri de Centres Urbans que 
ha dut a terme la mateixa 
fundació, dimarts al vespre 
al Museu de Granollers. A 
l’acte hi van assistir repre-
sentants de l’Ajuntament i 
de Gran Centre, una de les 
nou associacions comercials 
catalanes que es troben inte-
grades a la FCC.

“Durant els darrers anys, 
la tendència comercial ha 
estat molt similar al con-
junt de municipis que hi ha 
representats a l’Observatori. 
El 2020 es va produir una 
caiguda molt forta a causa de 
la pandèmia, però durant el 
primer trimestre de 2021 ja 
es va observar una tendència 
clara cap a la recuperació. En 
el cas de Granollers, aquesta 
recuperació ha estat espec-
tacular, i tots els indicadors 
apunten que es consolidarà 
durant els propers mesos. 
Per tant, cal ser optimistes”, 
va afirmar Obradors. Entre 

la resta de municipis de l’Ob-
servatori hi destaquen pobla-
cions com Sabadell, Vic, Olot 
o Sant Cugat.

Segons el gerent de FCC, 
un dels factors que expliquen 
la forta caiguda del comerç 
de la capital vallesana durant 
la pandèmia és la seva depen-
dència dels clients de la resta 
de la comarca. “Granollers 
no va patir el tancament del 
turisme perquè no és un cen-
tre turístic. En canvi, sí que 
es va veure perjudicada per 
les restriccions de moviment 
a nivell local, que van privar 
el seu comerç d’una part 
essencial del seu públic”, va 
apuntar.

En aquesta mateixa línia 
s’expressa la presidenta de 
Gran Centre, Laura Sabatés, 
en declaracions a EL 9 NOU. 
“Granollers és un pol d’atrac-
ció molt important a nivell 
comarcal. Com a ciutat, 
rebem un flux diari de visi-
tants de poblacions veïnes 
molt més important que el 

Roba, calçat  
i complements, 
majoritari dins 

del comerç  
de Granollers

que puguin rebre poblacions 
com Vic o Olot. Per tant, 
quan s’imposa un confina-
ment municipal es tanca una 
aixeta molt important per a 
la majoria d’establiments. La 
caiguda va ser forta perquè 
ens trobàvem molt amunt, 
però justament per això la 
recuperació també ha estat 
molt més ràpida.”

Segons Sabatés, l’èxit 
d’aquesta recuperació l’ex-
pliquen factors com “un tei-

xit comercial potent o tota 
la feina duta a terme per 
les diferents associacions 
comercials de la ciutat, que 
no vam deixar de treballar 
en tota la pandèmia”. Tot 
plegat, conclou la presiden-
ta de Gran Centre, “va ser 
clau a l’hora de recuperar la 
confiança inversora i tornar 
a omplir aquells locals que 
havien quedat buits durant 
els mesos més durs de la 
crisi”.

BAIXA EL comERç, 
puGEn ELs sERvEIs

L’informe de la FCC també 
posa de manifest que el 
comerç continua sent de 
llarg el sector hegemònic al 
centre de Granollers, amb 
més del 50% dels locals. 
Malgrat tot, entre 2018 i el 
primer trimestre de 2021 va 
perdre terreny a favor dels 
serveis. Si ara fa tres anys el 
57% dels locals de la ciutat 

“La restauració ha aguantat, però 
cal veure què passa a partir d’ara” 
Els propers mesos seran decisius per a un dels sectors més tocats per la crisi

La terrassa d’un bar del centre de Granollers, dimecres a la tarda

Granollers

O.S.

El de la restauració ha estat 
un dels sectors que més han 
patit els efectes de la coro-
nacrisi. Malgrat tot, arribat 
aquest punt es troba en un 
estat de salut molt millor del 
que la majoria dels indica-
dors li auguraven fa tan sols 
uns mesos. És una altra de 
les conclusions de l’informe 

presentat aquest dimarts per 
la Fundació Comerç Ciutadà.

“Tot apuntava que la res-
tauració patiria una forta 
caiguda, però contràriament 
al que tothom s’esperava ha 
aconseguit aguantar. Ara 
bé, la tempesta encara no ha 
amainat, i caldrà veure què 
passa a partir d’ara i com 
aguanta durant els propers 
mesos. Molts establiments 
hauran de començar a tornar 

els crèdits rebuts al llarg del 
darrer any, i això pot com-
plicar les coses”, va apuntar 
Obradors.

El president del Gremi 
d’Hostaleria del Vallès Ori-
ental, David Vázquez, matisa 
en declaracions a aquest 
periòdic que, si bé el sector 
s’ha mantingut dempeus 
durant tota la pandèmia, el 
preu a pagar està sent molt 
elevat. “És veritat que hem 

El carrer Anselm clavé, un dels principals eixos comercials de Granollers, aquest dimecres a la tarda
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Distribució dels locals per sector

2018 2019 2020 2021

Equipaments Restauració Serveis Comerç

4% 4% 4% 4%

14% 14% 14% 14%

25% 26% 27% 28%

57% 56% 55% 54%

(+3%)

(-3%)

Distribució dels sectors per activitat 2018 2019 2020 2021

0%

5%

10%

15%

20%

25%

30%

35%

Lleure i
cultura

Equipament
de la llar

Quotidià no
alimentari

Quotidià
alimentari

Equipament de
les persones

Delivery i
Take away

Restauració
i hostaleria

Locals amb
terrassa

Servei
i salut

Servei a
les persones

Professionals
i tècnics

Equipaments

Flux de vianants. Intensitat mitjana diària

98.731

118.671 123.906

80.639
73.028

90.564 87.936 92.638

81.002

62.756

2017 2018 2019 2020 2021 (T1)

(-35%) (-12,5%)
(-41%)

(-32%)

IMD Granollers IMD Observatori

-15%

-5%

5%

15%

2018 2019 2020 2021

Comportament confiança inversora

Granollers Observatori

estaven destinats a usos 
comercials, la xifra ha baixat 
enguany fins al 54%. Els 
serveis, en canvi, han passat 
d’ocupar el 25% dels locals 
a representar el 28%. “El 
3% que ha perdut el comerç, 
l’han guanyat els serveis”, va 
explicar Obradors.

Per tipus d’activitat 
comercial, els establiments 
dedicats a vendre articles 
d’equipament de les perso-
nes com ara roba i comple-

ments continuen sent els 
que majoritaris, si bé durant 
els darrers quatre anys han 
experimentat una lleugera 
disminució. Un terreny que 
han guanyat els locals que 
venen productes de tipus 
quotidià i alimentari.

Pel que fa al flux de via-
nants a les zones comercials, 
l’informe destaca fortes 
caigudes de la intensitat mit-
jana diària tant el 2020 com 
durant el 2021.

G
R

IS
EL

D
A

 E
SC

R
IG

A
S

La terrassa d’un bar del centre de Granollers, dimecres a la tarda

aguantat, però cal tenir molt 
present en quines condicions 
ho hem fet. A hores d’ara 
tots els establiments estem 
endeutats i no sabem com 
eixugarem aquest deute.”

“MOLTA INCERTESA”

“Seguim instal·lats en un 
context de molta incertesa. 
Malgrat haver-se aixecat 
moltes de les restriccions 
que ens impedien treballar 
amb normalitat, encara no 
s’ha produït aquella alegria 
que esperàvem i que tant 
necessitàvem”, afegeix Váz-
quez. “Encara és molt d’hora 
per preveure quin serà el 
balanç d’aquest 2021, però 
ara per ara ens trobem en 

una mena de situació con-
tinguda.”

El president del Gremi 
d’Hostaleria tampoc es 
mostra optimista de cara 
a la temporada d’estiu. 
“Granollers no és una ciutat 
turística. El nostre públic és 
de la mateixa ciutat i de la 
comarca, i justament aprofi-
ta l’arribada del bon temps 
per anar a buscar zones de 
platja o de muntanya.” Váz-
quez té l’esperança posada 
en la tardor. “Si la situació 
es normalitza i les empreses 
recuperen el treball presen-
cial, la nostra facturació es 
començarà a animar a partir 
dels mesos d’octubre. Si no, 
continuarem patint”, conclou 
Vázquez.

El carrer Anselm Clavé, un dels principals eixos comercials de Granollers, aquest dimecres a la tarda
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L’alcalde Mayoral i altres regidors de l’Ajuntament van rebre les explicacions sobre la instal·lació en la presentació que es va fer dijous al migdia

Granollers preveu fer arribar 
l’escalfor de la segona instal·lació 
de biomassa a més equipaments
Comença a funcionar amb set espais però té capacitat per sumar-n’hi més com el Club Natació

Granollers

Ferran Polo

L’Ajuntament de Granollers 
preveu que les dues noves 
calderes de biomassa forestal 
de 500kW que s’han instal·
lat al costat de les pistes 
d’atletisme puguin benefi·
ciar més equipaments dels 
set que ja s’hi han connectat. 
Aquest dijous es va presentar 
la segona xarxa de calor que 
farà funcionar la calefacció i 
aportarà l’aigua calenta sani·
tària a set equipaments de 
la zona sud del carrer Roger 
de Flor: la Imprenta Munici·
pal, el Taller d’Artistes i La 
Troca, al complex cultural de 
Roca Umbert; l’escola Ferrer 
i Guàrdia, l’institut Carles 
Vallbona, els pavellons muni·
cipals d’El Parquet i d’El Tub 
i els vestuaris de les pistes 
d’atletisme. 

Albert Camps, regidor de 
Medi Ambient, va expressar 
la voluntat “de fer créixer” 
la xarxa perquè “hi ha altres 
oportunitats” com les pis·
cines del CN Granollers 
–pendents d’un projecte de 
remodelació– i altres edificis 
com el del Consorci de Nor·
malització Lingüística o l’es·
cola Joan Solans. Joan Antoni 
Fornieles, CEO d’Energrup 
Bio·Renovables, l’empresa 
que ha fet la instal·lació, va 
assegurar que les dues calde·

res instal·lades estan “sobre·
dimensionades per la deman·
da que tenen actualment” 
dels equipaments connectats.

L’alcalde, Josep Mayo·
ral, va recordar l’aposta de 
Granollers per les energies 
renovables amb tres línies de 
treball: el tractament de la 
brossa orgànica a la planta de 
cogeneració del Consorci de 
Residus per produir biogàs 
que, després, es converteix 
en electricitat; les instal·
lacions fotovoltaiques –s’am·
pliaran properament amb 

l’actuació prevista al Palau 
d’Esports– i la biomassa.

La xarxa de calor de la 
zona sud ha comportat una 
inversió de 785.000 euros 
que s’han finançat amb fons 
europeus Feder (545.000 
euros) i de la Diputació 
(199.999 euros). La resta 
han estat aportats pel con·
sistori. Inclou la instal·lació 
de les dues calderes i tots 
els elements tècnics (sitges, 
acumuladors...) i de la xarxa 
de calor de més de 2.100 
metres. Evitarà l’emissió de 

134,4 tones equivalents de 
CO2 i un estalvi econòmic de 
28.000 euros l’any. S’afegeix 
a la instal·lació de la zona 
nord del carrer Roger de Flor 
amb una xarxa d’un miler de 
metres que abasta l’Escola 
Municipal de Treball, l’insti·
tut Antoni Cumella, l’escola 
municipal Salvador Llobet, 
l’escola Salvador Espriu i 
el cinema Edison. L’estalvi 
econòmic de les dues calde·
res sumat es xifra en 40.000 
euros/any. El d’emissions, en 
330 tones de CO2.  

“Les calderes 
suposen una 
opció de diàleg 
entre el món 
urbà i el rural”

Granollers

F.P.

Les noves calderes de bio·
massa de la zona sud fun·
cionen amb estella proce·
dent de boscos del Vallès 
Oriental, com preveu 
el plec de clàusules del 
concurs de l’Ajuntament. 
L’origen proper del com·
bustible és un factor clau. 
Per Albert Camps, regidor 
de Medi Ambient, amb 
la instal·lació de calderes 
de biomassa a Granollers 
“apareix una oportunitat 
a nivell comarcal” per 
impulsar la gestió dels 
boscos. “Cal entendre la 
biomassa pel que suposa 
d’oportunitat de diàleg 
entre el món rural i l’ur·
bà”, va dir dijous. “És una 
gran oportunitat.” 

Marc Cortina, gerent del 
Clúster de la Bioenginye·
ria de Catalunya, va des·
tacar que la biomassa és 
“l’única energia renovable 
que genera ocupació en 
espais rurals i evita incen·
dis”. I, per tant, ajuda a 
preservar l’entorn natu·
ral. I va recordar que ara 
“només s’aprofita el 30% 
del recurs forestal”. “Si no 
s’aprofita, queda al bosc i 
és un perill d’incendi.”

Camps també va ressal·
tar la voluntat pedagògica 
del projecte. “No té sentit 
si no s’explica.” Per això, 
s’ha preparat una expo·
sició que ja s’ha pogut 
veure a l’Escola Municipal 
de Treball i de l’institut 
Carles Vallbona. A l’octu·
bre, serà a la biblioteca de 
Roca Umbert.

El Clúster de Bioenergia de Catalunya rebat les afirmacions  
de Santi Cutura, membre d’Apquira, en una xerrada a Mollet

“La combustió de biomassa no 
és assimilable a la de deixalles”

Mollet del Vallès

F.P.

El Clúster de Bioenergia de 
Catalunya assegura que no 
es pot equiparar la crema de 
biomassa d’origen forestal 
per fer funcionar calderes 
per generar calor amb la de 
residus. “En cap cas, la com·
bustió de biomassa és assimi·
lable a la de deixalles. Algú 
creu que incinerar un polí·

mer pintat, amb risc d’emis·
sió de dioxines i furans pot 
assimilar·se a la combustió 
de fusta?” Amb biomassa “és, 
químicament, impossible 
que es generi aquest conta·
minant”, afirmen des de la 
junta directiva del Clúster 
per rebatre les afirmacions 
de Santi Cutura, membre 
de l’Associació de Persones 
Afectades per Productes Quí·
mics i Radiacions Ambientals 

(Apquira) va fer a Mollet. 
L’entitat recorda que la 

biomassa és un biocombus·
tible i que les seves caracte·
rístiques estan definides en 
un reial decret que fa refe·
rència a combustibles d’ori·
gen vegetal o forestal. “A 
Catalunya, i amb les potènci·
es que hi ha en instal·lacions 
domèstiques o terciàries, 
aquest combustible és exclu·
sivament d’origen forestal”, 

ja sigui amb pèl·let o estella. 
L’entitat assegura que està 

demostrat que “com més efi·
cient és la combustió menys 
risc de generar contaminants 
es produeix” i que no es pot 
fer norma d’un cas puntual 
de mal funcionament. A més, 
recorden, les normatives 
fixen uns límits estrictes 
d’emissions. “Si la regulació 
de la caldera i el combusti·
ble són adients, la biomassa 
no representa cap risc per 
a la salut pública.” I, si se’n 
detecta un ús incorrecte, 
defensen que cal denunciar·
ho a les autoritats. Des del 
Clúster, recorden que “la uti·
lització de la biomassa com a 
biocombustible contribueix 
a la gestió forestal sostenible 
dels boscos catalans”. 
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La Plataforma per l’Aigua es va presentar a principis de maig a la Porxada

VEHICLES D'OCASIÓ
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L’Ajuntament de Granollers no 
autoritza la consulta sobre l’aigua
Un informe de la Secretaria assegura que s’hauria de demanar una consulta referendària

Granollers

J.V.

L’Ajuntament de Granollers 
ha anunciat que no autorit-
zarà la consulta no referen-
dària que havia demanat 
la Plataforma per l’Aigua 
sobre el model de gestió del 
servei d’aigua potable. En 
un informe sobre la petició 
presentada per la platafor-
ma, la Secretaria General de 
l’Ajuntament considera que 
la consulta que es demana 
és contrària a la llei. Segons 
la secretaria, la petició no 
es pot admetre a tràmit per 
incompliment de la Llei 
10/2014 de consultes popu-
lars no referendàries.

L’informe fa constar que 
la petició fa referència a una 
consulta sectorial no referen-
dària i per l’àmbit d’actuació, 
que afecta tots els veïns de 
Granollers, requereix una 
consulta general de caràcter 

referendari, d’acord amb el 
que preveu la Llei 4/2010 de 
Consultes Populars per via 
de Referèndum.

D’altra banda, l’informe de 
la Secretaria General indica 
als promotors que tenen la 
possibilitat d’iniciar la trami-
tació d’una consulta popular 
referendària, per la qual 
hauria de presentar una nova 
sol·licitud.

El procediment de consulta 
referendària estableix que 
s’hauria de presentar un aval 
de més de 6.000 habitants, 
és a dir, més del 10% de la 
població de la ciutat i, un 
cop recollides les signatures, 
presentar la proposta al ple 
de l’Ajuntament, que hauria 
d’aprovar-la per majoria abso-
luta. La petició hauria de pas-
sar després per l’autorització 
de la Generalitat i, finalment, 
arribaria al govern de l’Estat, 
que és qui l’hauria d’autorit-
zar en darrera instància.

L’informe de Secretaria 
dona resposta a la petició 
efectuada per la Comissió 
promotora de la iniciativa 
ciutadana per a la consulta 
popular sobre la gestió direc-
ta del servei públic de submi-
nistrament d’aigua potable a 
Granollers, sobre la qual s’ha 
presentat tota la documen-
tació requerida en el període 
comprès entre el 4 i el 20 de 
maig d’aquest any.

LA PLATAFORMA             
DISCREPA

En un comunicat emès 
aquest dimecres, la Plata-
forma per l’Aigua es mostra 
contrària a la decisió de la 
Secretaria General i recorda 
que volia sotmetre la qüestió 
a consulta popular basant-se 
en el Reglament de Partici-
pació Ciutadana que el ple 
de l’Ajuntament va aprovar 
l’any 2019. La plataforma 

diu que els regidors d’Hi-
senda i Transició Energètica 
i Mobilitat, Jordi Terrades 
i Juan Manuel Segovia, els 
van comunicar la decisió el 
dilluns 14 de juny i que la 
resposta negativa de l’Ajun-
tament arriba 11 dies fora 
del termini establert de 30 
dies naturals, ja que es va 
presentar el dia 4 de maig. 
També afirma que l’informe 
tècnic fa una interpretació 
“totalment restrictiva i inte-
ressada del reglament de 
participació de la ciutat i que 
deixaria el reglament sense 
cap validesa”.

La plataforma remarca que 
la decisió es basa en la idea 
que una consulta no pot ser 
general, és a dir, que afecti 
tot el cens de la ciutat, en 
tant que aquest supòsit a la 
llei de consultes populars 
(10/2014) va ser declarat 
inconstitucional el 2015. 
Considera “un error polític 
greu i una contradicció que 
un reglament redactat i apro-
vat cinc anys després de la 
llei de consultes populars i 
quatre després de la sentèn-
cia Tribunal Constitucional 
expressi que les consultes 
poden ser generals. Textu-
alment, demana que el grup 
promotor expressi, entre 
altres aspectes, si l’àmbit és 
la ciutat o el barri”. I lamenta 
“que aquest sigui l’argument 
per impedir que la platafor-
ma pugui iniciar una recolli-
da de signatures”.

La plataforma considera, 
a més, que el ple de l’Ajun-
tament i fins i tot el mateix 
alcalde, hauria d’impulsar 
la consulta sense haver de 
recollir firmes per responsa-
bilitzar-se de les mancances 
del reglament de participació 
ciutadana.

Una piscina 
coberta a  
la vall del Tenes  
tindria més  
de mil usuaris, 
segons un estudi

Santa Eulàlia de Ronçana

EL 9 NOU

Una piscina mancomunada 
coberta per als quatre pobles 
de la vall del Tenes (Lliçà de 
Vall, Lliçà d’Amunt, Santa 
Eulàlia i Bigues i Riells) 
tindria més de mil usuaris, 
segons un estudi de viabili-
tat de l’equipament que ha 
redactat la Diputació per 
encàrrec de la Mancomuni-
tat dels quatre municipis. 
Segons l’estudi, el nombre 
d’usuaris se situaria entre 
912 i 1.459, xifra que situa la 
mitjana en 1.185 persones.

Segons el treball de la 
Diputació, amb una sola 
instal·lació, situada a Santa 
Eulàlia, es donaria cobertura 
a la població de les quatre 
localitats, que suma 38.178 
habitants. En aquest sentit, 
l’estudi detecta que hi ha 
un dèficit d’aquest tipus 
d’instal·lació en dues pobla-
cions de la Mancomunitat: 
Lliçà d’Amunt i Lliçà de 
Vall. L’estudi de viabilitat 
encarregat a la Diputació 
tenia l’objectiu d’analitzar 
les diferents possibilitats 
de construir una piscina 
coberta. Es van analitzar les 
quatre ubicacions possibles i 
es va determinar que el lloc 
més adient seria la zona de 
Pinedes de Castellet, a San-
ta Eulàlia, per donar millor 
cobertura als quatre muni-
cipis.

Com a continuïtat d’aquest 
estudi, la Mancomunitat de 
la vall del Tenes ha demanat 
a la Diputació que redacti 
un avantprojecte de la nova 
piscina que està previst 
que comenci en els propers 
mesos.
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Galiano, Candela i Núria Carné, regidora a Caldes, a la seu d’ERC

Divendres, 18 de juny de 20216

ERC i la CUP s’oposen a la tria 
de Carles Fernández com a nou 
gerent del Consell Comarcal
Els vots de Junts, PSC i Comuns permeten l’elecció. L’oposició parla de falta de transparència

Granollers

F.P.

Carles Fernández, exalcal-
de de la Roca i exconseller 
comarcal pel PSC, va ser 
designat com a nou gerent 
del Consell Comarcal del 
Vallès Oriental en un ple 
extraordinari aquest dimarts. 
L’elecció de Fernández es va 
fer amb els vots a favor dels 
grups del govern (Junts, el 
PSC i els Comuns) i el vot 
contra d’ERC i de la CUP. Els 
dos representants de Ciu-
tadans es van abstenir. Fer-
nández substitueix Antoni 
Cornellas, que ha ocupat el 
càrrec de forma provisional 
en els darrers set mesos.

ERC es va mostrar crític 
amb el nomenament de Fer-
nández i va parlar de falta 
de transparència. Per Marc 
Candela, portaveu dels repu-
blicans, és “fruit del pacte 
de govern”. “Sense tenir una 
bola de vidre veiem clar que 
el senyor Carles Fernández 
seria el gerent d’aquest con-
sell comarcal”, va dir. Ser del 
PSC “és el seu únic mèrit 
per accedir a la gerència”, 
va defensar Candela en el 
plenari. “Les capacitats dels 
altres dos ens poden semblar 
més interessants: amb més 

preparació acadèmica i més 
experiència professional”, va 
dir Candela després de veu-
re, just abans del ple, els cur-
rículums de les altres dues 
persones que van passar a la 
fase final del procés de selec-
ció després de ser avaluades 
per un comitè tècnic format 
per tres professionals de 
l’Ajuntament de Barcelona, 
de la Diputació i del Consell 
Comarcal. 

El president del Con-
sell Comarcal i alcalde de 
les Franqueses, Francesc 
Colomé, va recordar que 
la comissió de selecció “és 
tècnica i no política” i que, 
qualsevol dels tres noms que 
aquesta trasllada a la presi-
dència “reuneix les aptituds” 
per ser gerent del Consell 
Comarcal. “Són tres currí-
culums excel·lents”, deia 
Colomé, que qüestionava que 
s’haguessin d’apartar dues 
de les tres persones selecci-
onades per tenir “un passat 
polític”. La tercera procedia 
de l’àmbit sanitari, segons es 
va explicar al ple, que no va 
fer públics els altres noms. 
“La comissió d’avaluació ha 
dit que té les aptituds”, insis-
tia Colomé, que justificava 
l’elecció de Fernández per un 
criteri de “coneixement del 

territori”, d’experiència i “de 
coneixement de la casa” per-
què va ser conseller comarcal 
en diversos períodes –tant 
al govern com a l’oposició– i 
va ser gerent del Consorci de 
Turisme del Vallès Oriental, 
vinculat a l’ens comarcal. 
Francesc Colomé va admetre 
que li hauria agradat que, 
del primer procés obert –va 
quedar desert després de la 
renúncia de la única perso-
na que va superar el procés 
d’avaluació tècnic– “n’hagués 
sortit un gerent, fos qui fos”. 

Lluís Toral, conseller de la 
CUP, va recordar que sempre 

s’han mostrat contraris a 
l’existència d’un gerent i va 
criticar “la falta de transpa-
rència del segon procés”, que 
es va iniciar després que el 
primer quedés desert. 

Els grups del govern van 
defensar el procés. “Ha estat 
un procediment objectiu, 
transparent i de mèrits”, deia 
Roser Colomé (Junts), que 
ressaltava que era la prime-
ra vegada que això passava 
d’acord amb el nou Regla-
ment Orgànic Comarcal 
(ROC) aprovat. Joan Ramon 
(PSC) insistia que “totes les 
persones que s’han presentat 

són vàlides per al càrrec”, 
però defensava que Fer-
nández era la “més adient” 
perquè “coneix la institució” 
i va ser gerent del Consorci 
de Turisme. A més, amb ell 
s’assegura “un període de 
transició al més curt possi-
ble”. Jordi Manils (Comuns) 
celebrava que la designació 
de Fernández “posa el final 
a set mesos de situació anò-
mala per no tenir un gerent 
nomenant de la forma esta-
blerta al ROC”.

ALERTA PER UN CÀRREC 
DE CONFIANÇA

Candela també va cridar 
l’atenció sobre la possible 
designació d’un càrrec de 
confiança incorporat al 
pressupost d’aquest any i 
que va ser un dels elements 
que els va portar a votar-hi 
en contra. “Entenem que, 
essent Carles Fernández el 
nou gerent, no es doti aques-
ta plaça i no hi hagi aquest 
càrrec de confiança perquè el 
gerent ja ho serà.” 

En una roda de premsa 
prèvia al ple, Candela va par-
lar de “desgavell” al Consell 
Comarcal i va denunciar ten-
sions entre càrrecs tècnics. 
“El Consell Comarcal s’ha 
convertit en una gestoria 
entre la Generalitat i la 
Diputació i els ajuntaments 
i encara va tard. Pels muni-
cipis, el Consell Comarcal és 
molt important. Si va tard, 
fa que el servei que prestem 
sigui pitjor i això perjudica 
la ciutadania”, deia Cande-
la. Joan Galiano, conseller 
comarcal i alcalde de Bigues 
i Riells, va pronosticar sorti-
des de professionals de l’ens 
comarcal coincidint amb el 
relleu a la gerència.

Carles Segura, de Sant Fost, 
director de l’Institut Català 
d’Acollida i de l’Adopció

Sant Fost de C.

EL 9 NOU

Carles Segura, de Sant Fost, 
és el nou director de l’Insti-
tut Català de l’Acollida i de 
l’Adopció. Nascut el 1963, 
prèviament havia assumit 
càrrecs com el d’assessor 
d’informació i comunicació 
de la consellera de la Presi-
dència (2019-2021), assessor 
tècnic de l’àrea d’Atenció a 
les Persones de la Diputació 
(2017-2019) i assessor d’al-
caldia de l’Ajuntament de 
Mollet, on va formar part 
dels equips tècnics encarre-
gats de fer l’Enquesta sobre 
infraestructures i serveis per 
a la indústria local (2007), 
i l’Ordenança municipal de 
convivència i civisme (2006).

També ha estat membre 

Roser Colomé, de 
Vilanova, a l’executiva 
nacional del PDeCAT

Cantada a favor 
dels presos 
polítics al Pic  
del Vent, a Caldes

Caldes de Montbui

El cim del Pic del Vent, a 
Caldes, acollirà aquest dis-
sabte a 2/4 de 10 una cantada 
participativa a favor dels 
presos i encausats polítics, 
de la llibertat d’expressió i 
dels drets humans. L’acte, 
organitzat de forma conjun-
ta per diverses entitats del 
municipi, comptarà amb la 
presència de familiars dels 
presos i de l’historiador 
Josep Maria Solé i Sabater. 
Després dels seus respectius 
parlaments, les corals Caldes 
Groga, El Calderí i del Centre 
interpretaran la cançó “Més 
lluny” del Viatge a Ítaca de 
Lluís Llach. A la cantada s’hi 
podran sumar tots aquells 
assistents que ho desitgin. 
L’organització també anima 
els participants a portar els 
seus propis instruments 
musicals.

del Gabinet d’Estudis d’In-
terior de la Generalitat i 
professor de l’Escola de 
Policia de Catalunya. D’altra 
banda, Montserrat Muñoz, 
de l’Ametlla, repeteix com 
a directora general de la 
Modernització de la Justícia 
del Departament de Justícia.

Vilanova del Vallès

El 9 NOU

Roser Colomé, de Vilanova, 
ha entrat a l’executiva 
nacional del PDeCAT com 
a secretària d’Estratègia 
d’Àrees Urbanes. Colomé és 
membre de l’executiva local 
del PDeCAT a Vilanova i ha 
estat regidora del municipi 
des de l’any 2011. També 
és consellera comarcal de 
l’àrea de Polítiques Socials i 
Igualtat, i portaveu del grup 
de Junts per Catalunya al 
Consell Comarcal. Llicenci-
ada en Dret, exerceix com 
a advocada des de 2009 i és 
secretària general adjunta de 
la Federació de Municipis de 
Catalunya (FMC).

D’altra banda, Carles Coro-
minas, veí de Montseny, ha 

estat escollit membre de 
la Comissió Econòmica del 
mateix partit. Prèviament 
havia estat regidor a l’Ajun-
tament de Montseny entre 
els anys 2007 i 2019, i havia 
arribat a assumir l’alcaldia 
durant la segona meitat de la 
legislatura 2015-2019.
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Rodolf Casas, a l’esquerra, rep la vara de mans de Luis Mariano Pintor
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Rodolf Casas, de Junts, nou alcalde 
de Santa Maria de Martorelles
Assumeix el càrrec en compliment del pacte de governabilitat signat amb ERC

Sta. Maria de Martorelles

J.V.

Rodolf Casas, de Fem Sant  
Maria (Junts), és el nou 
alcalde de Santa Maria de 
Martorelles. Aquest dime-
cres al vespre, en un ple que 
només va durar 10 minuts, 
va prendre el relleu de Luis 
Mariano Pintor, d’ERC. Els 
dos grups, amb dos regidors 
cadascun, van pactar, després 
de les municipals del 2019, 
i van desbancar el grup més 
votat, Santa Maria en Comú 

(SMEC), que va tenir tres 
representants.

És el quart canvi d’alcaldia 
al Vallès Oriental en aquest 
mandat després de Sant 
Feliu, Parets i Sant Fost. A 
Sant Feliu, la dimissió de 
Pere Pladevall va deixar pas 
a Mercè Serratacó. A Parets i 
Sant Fost, els alcaldes d’ERC, 
Jordi Seguer i Carles Miquel, 
respectivament, van perdre 
l’alcaldia per mocions de cen-
sura presentades per l’oposi-
ció i antics socis de govern.

La portaveu de SMEC, Oli-

via Mones, va fer el discurs 
més llarg i va retreure a ERC 
que optés per un pacte amb 
Fem Martorelles en comptes 
d’un govern d’esquerres. “Va 
optar per pactar amb la dreta 
i no amb la coalició d’esquer-
res.” Un pacte amb el qual 
va remarcar que el poble “ha 
tingut un govern indepen-
dentista, però poc feminista, 
no mediambientalista ni 
d’esquerres”. Va afegir que 
el govern de coalició “ha fun-
cionat per inèrcia”, que l’al-
calde sortint “ha rebut poc 

suport dels seus socis” i que 
el seu grup continuarà fent 
“una oposició ferma, crítica i 
honesta”.

El canvi d’alcaldia és fruit 
del pacte entre ERC i Fem 
Santa Maria, que van decidir 
que els dos primers anys 
seria alcalde el cap de llista 
d’ERC i els dos darrers ho 
seria el de Fem Martorelles, 
una candidatura municipa-
lista que es va posar sota el 
paraigua de Junts. 

En el seu primer discurs, 
molt breu, com a alcalde, 
Rodolf Casas va agrair la fei-
na del seu antecessor en uns 
moments molt complicats 
per la pandèmia i també la 
dels treballadors municipals 
i dels membres del consis-
tori. Va dir que afronta el 
mandat “amb la il·lusió de 
poder treballar amb el poble  
pel poble”. Casas, de 40 anys 
és responsable tecnològic de 
l’empresa Compettia, de Sant 
Cugat i va entrar en política 
l’any 2019.

Els canvis en l’organigrama 
encara s’han de concretar 
en un ple, però Casas, com a 
alcalde assumirà directament 
les àrees de Urbanisme, 
Obres i Serveis, Patrimoni 
Govern Local, Seguretat 
Ciutadana i Protecció Civil  i 
Pintor mantindrà les d’Aten-
ció a les Persones, Educa-
ció, Sanitat, Salut Pública i 
Comunicació.

Caldes fa 
canvis en el 
trànsit del barri 
de Can Rossell

Caldes de Montbui

EL 9 NOU

L’Ajuntament de Caldes 
posa en marxa diferents 
accions adreçades a millorar 
la mobilitat del municipi, 
en especial del barri de Can 
Rossell. Aquest barri és una 
de les zones del nucli urbà 
amb major afluència de vehi-
cles. Les accions tenen com a 
objectiu reduir l’impacte del 
trànsit en els veïns, millorar 
la seguretat de vianants i 
conductors, pacificar la zona 
i promoure la rotació de pla-
ces d’aparcament.

S’instal·laran tres nous pas-
sos de vianants a l’avinguda 
Josep Fontcuberta per reduir 
la velocitat dels vehicles i 
augmentar la seguretat dels 
vianants. També s’habilitarà 
una zona de parada ràpida 
per als vehicles que portin 
alumnes a l’Institut Manolo 
Hugué.

S’ampliarà la zona blava a 
partir del 5 de juliol, en perí-
ode de prova fins al setem-
bre, per fomentar la rotació 
de vehicles aparcats. La nova 
zona blava serà a l’avingu-
da Josep Foncuberta, plaça 
Lluís Companys i els carrers 
Avel·lí Xalabarder, Lleida 
i Salvador Espriu. Aquesta 
zona blava també permetrà 
disposar d’una hora i mit-
ja gratuïta per a residents 
a Caldes. A més, totes les 
zones blaves s’unificaran en 
una de sola.
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Des del 07/06/2021 
al 13/06/2021

Casos 
confirmats 
PCR i TA

Taxa 
confirmats 
PCR i TA

Incidència 
a 14 dies 

(IA14)

Risc  
de rebrot Rt PCR 

fetes TA fets % PCR i TA 
positives

Mitjana 
edat % dones

Vacunats 
primera 

dosi

Vacunats 
segona 

dosi
Ingressos Defuncions

Vallès Oriental 
Central 39 16,73 48,46 37 0,75 1.879 784 1,68 36,33 41,03 8.733 6.512 15 0

Baix Montseny 6 10,43 55,64 13 0,24 531 276 0,54 32,50 83,33 2.124 2.328 7 0

Baix Vallès 74 44,97 78,39 99 1,25 1.448 694 3,75 37,07 43,24 6.480 6.660 13 0

VALLÈS ORIENTAL  95 22,93 56,96 43 0,74 3.535 1.608 2,02 36,93 45,26 15.426 13.843 33 0

Des de 
l’01/03/2020  
al 16/06/2021

Casos 
confirmats 
PCR i TA

Taxa 
confirmats 
PCR i TA

Incidència 
a 14 dies 

(IA14)

Risc  
de rebrot Rt PCR 

fetes TA fets % PCR i TA 
positives

Mitjana 
edat % dones

Vacunats 
primera 

dosi

Vacunats 
segona 

dosi

Ingressos 
(*) Defuncions 

Vallès Oriental 
Central 18.381 7.883,39 --- --- --- 254.375 62.057 6,18 42,06 52,17 102.830 54.556 - 521

Baix Montseny 4.110 7.146,46 --- --- --- 57.879 16.622 5,90 44,13 52,36 25.145 13.909 - 163

Baix Vallès 13.067 7.940,38 --- --- --- 166.618 55.198 6,32 43,27 52,28 74.388 39.795 - 474

VALLÈS ORIENTAL  32.834 7.924,98 --- --- --- 442.208 117.777 6,26 42,79 52,26 184.056 98.804 - 1.052

Evolució de la Covid-19 per zones del Vallès Oriental (dades de les proves PCR i tests d’antígens)

(*) Dades a partir del 29 d’abril del 2020. Les sumes per territoris poden no coincidir amb el total comarcal perquè a les àrees sanitàries hi ha municipis de fora

Risc de rebrot:             BAIX (0-70)              MODERAT (71-100)              ALT (101-200)              MOLT ALT (+201)

Setmana
anterior

Última
setmana

Darrers
tres dies

Del 30/5 al 5/6 Del 6/6 al 12/6 13, 14 i 15/6

Aiguafreda 2 0 0 -2 0 0

L’Ametlla del Vallès 0 2 1 +2 23,6 -

Bigues i Riells 0 1 0 +1 11 -

Caldes de Montbui 3 17 16 +14 96,8 646

Campins 1 0 0 -1 0 0

Canovelles 4 5 1 +1 30,1 68

Cardedeu 7 2 1 -5 10,9 14

Cànoves i Samalús 0 3 0 +3 96,2 -

Figaró-Montmany 0 0 0 0 0 -

Fogars de Montclús 1 0 0 -1 0 0

Les Franqueses del Vallès 6 3 3 -3 14,9 22

La Garriga 9 3 3 -6 18,2 24

Granollers 12 8 0 -4 13,1 22

Gualba 0 0 0 0 0 -

La Llagosta 6 5 3 -1 37,1 68

La Roca del Vallès 9 0 0 -9 0 0

Llinars del Vallès 1 1 3 0 10,1 20

Lliçà d’Amunt 12 2 2 -10 13,1 15

Lliçà de Vall 3 0 0 -3 0 0

Martorelles 2 0 0 -2 0 0

Mollet del Vallès 23 14 5 -9 27,3 44

Montmeló 5 3 1 -2 34,3 55

Montornès del Vallès 3 0 0 -3 0 0

Montseny 0 0 0 0 0 -

Parets del Vallès 6 4 0 -2 21 35

Sant Antoni de Vilamajor 1 0 0 -1 0 0

Sant Celoni 16 2 1 -14 11,2 13

Sant Esteve de Palautordera 0 1 1 +1 35,5 -

Sant Feliu de Codines 0 1 1 +1 16 -

Sant Fost de Campsentelles 2 3 0 +1 34,3 86

Sant Pere de Vilamajor 0 0 0 0 0 -

Santa Eulàlia de Ronçana 2 1 0 -1 13,7 21

Santa Maria de Martorelles 0 0 1 0 0 -

Santa Maria de Palautordera 5 3 2 -2 31,8 51

Tagamanent 0 0 0 0 0 -

Vallgorguina 2 0 1 -2 0 0

Vallromanes 0 0 0 0 0 -

Vilalba Sasserra 0 0 0 0 0 -

Vilanova del Vallès 2 3 8 +1 55,2 138

VALLÈS ORIENTAL 145 87 54 -58 22,93 43

Positius per proves 
PCR per municipis

Diferència 
darrera 

setmana

Casos per 
cada 100.000 

habitants
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Risc  
de rebrot

Granollers

EL 9 NOU

El Vallès Oriental ha enca-
denat dues setmanes con-
secutives sense defuncions 
de persones afectades per la 
Covid-19. És la primera vega-
da que passa des de l’esclat 
de la pandèmia el març de 
l’any passat. Des d’aleshores, 
com a màxim, només hi havia 
hagut una setmana sense 
cap decés al Vallès Oriental. 
Va passar la del 6 al 12 de 
juliol. Ara, segons les dades 
publicades aquest dijous pel 
Departament de Salut, s’han 
encadenat dues setmanes: la 
passada –del 7 al 13 de juny– 
i l’anterior –del 31 de maig 
al 6 de juny–. Amb tot, 1.052 
persones de la comarca han 
mort pel coronavirus durant 
la pandèmia.

Per la seva banda, els hos-
pitals del Vallès Oriental ja 
sumen tres setmanes conse-
cutives sense cap defunció 
entre els pacients que tenen 
ingressats amb la Covid-19. 
La darrera es va produir a 
l’Hospital de Granollers. El de 
Mollet suma quatre setmanes 
consecutives sense notificar 
cap defunció per la Covid-19 
amb les dades que publiquen 
cada dimecres. El de Sant 
Celoni en porta set. Des del 
març de l’any passat, l’hospi-
tal de Granollers ha registrat 
272 defuncions; el de Mollet, 
190, i el de Sant Celoni, 76.

Més enllà de les defunci-
ons, hi ha altres indicadors 
que mostren el retrocés de 
la pandèmia a la comarca. 
El risc de rebrot continua 
sent baix i encara millora 
al conjunt del Vallès Orien-
tal: se situa en 43 punts, 25 
menys que la setmana pas-
sada. Per territoris, només 
empitjora el Baix Vallès. A 
l’àrea de Mollet, entre els 
dies 7 i 13 es van detectar 
més positius que la setmana 
anterior, passant de 55 a 74. 
Al conjunt de la comarca, 
però, es manté la davallada 
dels casos detectats: de 141 
a 95. També baixa la taxa de 
positius per cada 100.000 
habitants: passa de 34 a 22 
en la darrera setmana. La 
taxa de transmissió es manté 
de forma clara per sota de 
l’1 –0,74– i el percentatge 
de proves positives per sota 
del 5% que estableix l’Orga-
nització Mundial de la Salut 
(OMS) com a valor de refe-
rència per entendre que la 
pandèmia està sota control. 
És del 2,02%.

SENSE PACIENTS AMB 
COVID-19 A SANT CELONI 

També es nota als hospitals 
amb la reducció del nombre 
de persones ingressades. 
L’Hospital de Sant Celoni 
no té cap malalt de Covid-19 
intern i això no els passava 
des del juliol. Segons les 

El Vallès Oriental 
enllaça dues setmanes 
seguides sense morts 
per la Covid-19
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dades d’aquest dimecres, els 
tres centres sanitaris sumen 
14 persones ateses: 7 a l’Hos-
pital General de Granollers 
i 7 a l’Hospital de Mollet. A 
Granollers, dimecres hi havia 
tres persones ingressades 
menys que la setmana pas-
sada (10). I, a Mollet, n’eren 

quatre menys (11). Són les 
millors xifres des del juliol 
de l’any passat. La millora 
també es nota a les UCI. A 
l’Hospital de Granollers, 
només dos pacients amb 
Covid necessitaven cures 
intensives. A Mollet, ja no en 
quedava cap.

En total, s’han donat 19 
altes la darrera setmana: 
13 a Mollet (1.438 des de 
l’inici de la pandèmia), 5 a 
Granollers (1.620 en total) i 
1 a Sant Celoni (338). 

També hi ha un creixement 
de la vacunació, amb més de 
29.000 dosis en una setmana.

És el primer cop que passa des de l’esclat 
de la pandèmia
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69
,99

Cava brut nature ecològic
VALLFORMOSA FEST, 750 ml

Pernil serrà NAVIDUL,
peça sencera aprox. 7,5 kg 

eco
€/u.

122
,73
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Julián i Pilar Bernal, del bar Can Juli, al carrer Francesc Macià de Granollers, amb un exemplar d’EL 9 NOU de fa tot just un any

Adaptant-se per tirar endavant
Els germans Julián i Pilar Bernal han recuperat part de la facturació d’abans de la Covid

Granollers

F.P.

Poc després de reobrir el 
bar Can Juli, els germans 
Julián i Pilar Bernal es van 
trobar amb la sorpresa que 
un client habitual els va 
donar 100 euros per pagar 
les 36 cerveses que s’hauria 
pres al local durant les 12 
setmanes que va estar tancat 

per la pandèmia. Un any des-
prés, aquest client continua 
anant al local familiar situat 
al carrer Francesc Macià, al 
costat del Palau d’Esports de 
Granollers. “Cada cop que ve, 
ens deixa una bona propina i 
nosaltres li posem un parell 
de tapes”, explica Julián. Més 
enllà d’aquest cas concret, el 
suport dels clients ha estat 
una constant durant tots 

aquests mesos. Generalment, 
són gent del barri. “La res-
posta del veïnat ha estat molt 
bona”, indica la Pilar. 

Els germans Bernal, que 
són de la Roca i van obrir el 
bar fa una desena d’anys, 
també s’han anat adaptant 
a les circumstàncies de cada 
moment. “Ens hem anat 
reinventant”, explica en 
Julián. Per exemple, quan 

només podien servir a la 
terrassa van apostar per fer 
una selecció de tapes que 
oferien als vespres. O fent 
menjar per emportar. “Vam 
treballar més com una rostis-
seria: fèiem canelons, man-
donguilles... i tot de plats 
per emportar”, comenta en 
Julián, que durant un temps 
va estar sol al capdavant del 
negoci perquè la Pilar es va 

acollir a un ERTO. Fer men-
jar per endur “s’ha quedat i 
ara la gent et demana quin 
plat has fet i se n’emporten”, 
relata ella. “Veus que hi ha 
gent que ho fa també per aju-
dar-te perquè potser no els 
caldria”, afegeix en Julián, 
que ara està de baixa perquè 
l’han operat de varius. Això 
els ha fet tornar a adaptar-se 
perquè la Pilar treballa sola i 
tanquen després de servir els 
menús del migdia. 

Als clients, una de les 
coses que els ha costat més 
és no poder fer servir la 
barra durant tots aquests 
mesos. Ara ja torna a estar 
operativa. “Tot just dilluns 
vam treure les pantalles que 
hi havíem posat”, apunta en 
Julián. 

En bona mesura, l’activitat 
s’ha recuperat: serveixen 
esmorzar i menús al migdia. 
Aquests dies també es bene-
ficien, tot i que de manera 
puntual, de la presència de 
més gent al Palau d’Esports, 
convertit en punt de vacu-
nació massiu. “L’accés és per 
l’altra banda però dissabte, 
que la cua arribava fins aquí i 
feia molta calor, vam vendre 
moltes ampolles d’aigua”, 
explica la Pilar. En canvi, 
els ha anat en contra la sus-
pensió d’activitats com la 
Granollers Cup o el canvi de 
lloc de la Mitja. “Estem fent 
el 70% del calaix que fèiem”, 
diu en Julián, que espera que 
l’any vinent les coses millo-
rin. De tot plegat, “podem 
treure coses positives”, asse-
gura en Julián. “Hem vist que 
ens podem adaptar i que hi 
ha altres opcions per fer fun-
cionar el negoci”, afegeix. 

ELS PROTAGONISTES D’ARA FA UN ANY: JULIÁN I PILAR BERNAL, DEL BAR CAN JULI DE GRANOLLERS

% 
Cobertura 

dosi 1

%  
Pauta 

completa *

% 
Cobertura 

dosi 1

%  
Pauta 

completa *

Residents a centres 
per a dependents 98 97,1 98 97,1

Personal residències 86,3 82,7 87,5 84

Personal d’atenció 
primària i hospitalària 90,2 85,9 91 87,1

Altre personal sanitari  
i sociosanitari 83,2 56,7 84,9 68,1

Persones amb  
gran dependència 89,6 88,6 89,8 88,8

Gent de 80 o més anys 93,6 92,4 93,8 92,7

Gent de 70 a 79 anys 92,9 90,4 93,3 91,3

Gent de 66 a 69 anys 84,4 6,1 86,4 7,8

Gent de 60 a 65 anys 80,7 8,5 82,9 13,1

Gent de 50 a 59 anys 71,7 24,6 76,4 42,6

Gent de 45 a 49 anys 23,2 1,8 19,8 1,8

% total de la població 39,6 21,8 44,2 25,6

Total de vacunats 164.624 85.692 184.056 98.804

Evolució  
de la vacunació 
al Vallès Oriental

Setmana anterior
(10/06/2021)

Setmana actual 
(17/06/2021)

GRUP

(*) El criteri general és l’administració de dues dosis, amb l’excepció de les persones menors  
de 66 anys que hagin patit la malaltia amb anterioritat; en aquests casos només és necessària 

una dosi. La xifra de persones vacunades, però, correspon a la segona dosi
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El final de la hibernació
u El Vallès Oriental entra a la nova 
normalitat amb un risc de contagi 
molt baix segons els experts

uMés de 500 persones 
es concentren a la Porxada 
per reclamar millores a la sanitat             

u Cardedeu i la Garriga eliminen 
places d’aparcament per generar 
espai per als vianants

Presó per a 
un traficant de 
droga detingut 
dues vegades 
en quatre dies

(Pàgina 17)

Les jubilades 
de la comarca 
cobren 414 
euros menys 
que els jubilats

(Pàgina 18)

(Pàgines 2 a 12 i editorial) La C-17 des d’un dels ponts de Parets aquest dijous amb el trànsit habitual d’abans del confinament per la Covid-19

Joan Cueto, 
activista 
cultural 
de Vilamajor, 
mor a 54 anys

(Pàgina 34)

L’Estatal 
d’atletisme 
sub-16 de 
Granollers, 
a l’octubre

(Pàgina 43)

La policia local de Sant 
Celoni va imposar aquest 
diumenge sis sancions per 
circular sense silenciador al 
tub d’escapament de la moto 
camí del Montseny. Veïns de 
la zona tornen a mobilitzar-
se aquest cap de setmana 
contra els fittipaldis.

Enxampats
amb la 
moto sense 
silenciador
al Montseny

(Pàgina 14) Els agents van controlar més de 100 motocicletes
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El final  
de la hibernació
Parets del Vallès Una imatge 
de la C-17 amb força trànsit a 
l’altura de Parets il·lustrava la 
portada d’EL 9 NOU del diven-
dres 19 de juny. El titular era 
“El final de la hibernació” en 
referència a la represa de l’ac-
tivitat després de tres mesos 
de pandèmia. Acompanyaven 
la imatge altres titulars com 
“El Vallès Oriental entra a la 
nova normalitat amb un risc 
de contagi molt baix segons els 
experts”. També es parlava de 
la concentració de més de 500 
persones a la plaça de la Porxa-
da, a Granollers, per reclamar 
millores al sistema sanitari i de 
les iniciatives dels ajuntaments 
de Cardedeu i la Garriga per 
eliminar places d’aparcament 
per afavorir la mobilitat dels 
vianants en carrers de força pas 
de gent i que tenen les voreres 
estretes. 

ARA FA UN ANY
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L’Hospital de Mollet 
recupera els parts
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Una de les primeres pacients que va parir dimarts a l’Hospital de Mollet

Mollet del Vallès

EL 9 NOU

L’Hospital de Mollet va 
recuperar aquest dimarts els 
parts que, des de l’octubre, 
s’havien traslladat a l’Hos-
pital General de Granollers 
i a l’Hospital Parc Taulí, de 
Sabadell. El primer dia ja hi 
va haver dos naixements. 
Un dels primers parts que es 
van assistir va ser el d’una 
dona de Mollet. Va parir pocs 
minuts abans de les 2 de la 
tarda i va donar a llum en 
Radostin, que va pesar 3,9 
quilos.

L’activitat es fa en un espai 
sectoritzat i acollidor per 
mantenir la seguretat i la 
comoditat de les mares i els 
nadons. A més, es permet 
l’accés d’un acompanyant 
durant tot el procés. L’àrea 
d’atenció a la dona de la Fun-
dació Sanitària Mollet dis-
posa de sales de part natural 
humanitzades amb un espai 
acollidor i més còmode per 
a pacients i acompanyants. 
També hi ha una sala de lac-
tància materna. Tot plegat, 
per defugir de l’ambient hos-
pitalari i facilitar que la dona 
gaudeixi de l’experiència.

riments de seguretat esta-
blerts pel Procicat per evitar 
contagis de la Covid-19. 
Pérez explica que els canvis 
s’aniran aplicant “de mica 
en mica”. Segurament, els 
propers seran després de l’es-
tiu. Segons la regidora, s’ha 
aprofitat la situació derivada 
de la pandèmia “per entomar 
una reordenació del mercat 
que estava pendent”. “El nos-
tre mercat havia crescut molt 

fins a les gairebé 300 parades 
i va anar ocupant carrers.” 

Segons Pérez, els marxants 
que ja van acostar-se al cen-
tre dimarts ho van rebre molt 
bé. També el públic. No tant 
aquells que encara segueixen 
en altres llocs i amb qui es 
va estar parlant. La regidora 
explica que tots els serveis 
municipals implicats estan 
analitzant la resituació de les 
parades.

Mollet planifica el retorn per 
etapes del mercat al centre 

Mollet del Vallès

EL 9 NOU

L’Ajuntament de Mollet pla-
nifica el retorn progressiu 
dels marxants del mercat set-
manal dels dimarts a espais 
del centre de la ciutat. “La 
idea és que tothom pugui 
tornar al lloc on estava o en 
un espai similar tenint en 
compte que hi ha llocs on es 
feia mercat abans i que ara 
no s’hi podrà tornar a fer 
l’activitat”, explica Mercè 
Pérez, regidora de Comerç 
i Mercats. Aquest dimarts 
ja es van canviar de lloc una 
vuitantena de parades que 
van tornar al carrer Anselm 
Clavé, entre la rambla Bal-
mes i el carrer Ramon Casas; 
i al carrer de les Teixidores, 
entre la rotonda de Can 
Fàbregas i la cruïlla amb el 
carrer de les Ordidores, on 
no es feia mercat abans de la 
pandèmia. 

El desplaçament de les 
parades de tèxtil i parament 
de la llar a la zona de la Riera 
Seca es va fer pels reque-
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El mercat de Mollet aquest dimarts al carrer Anselm Clavé

L’Ajuntament preveu continuar fent canvis després de l’estiu
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El 70% dels diners que sostenen 
l’acció social d’El Xiprer, a 
Granollers, venen de societat civil
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Marta Mallol durant la seva intervenció al final de l’assemblea d’Amics d’El Xiprer amb Pep Nogueras, a la dreta

Marta Mallol, nova presidenta
És la primera dona que presideix Amics d’El Xiprer des de la seva creació

Granollers

F.P.

Marta Mallol, de 50 anys i 
professional del sector de la 
banca, és la nova presidenta 
d’Amics d’El Xiprer en subs-
titució de Pep Nogueras. El 
relleu ja estava previst que 
es fes l’any passat però es va 
endarrerir per la pandèmia i 
la impossibilitat de fer l’as-
semblea. És la primera dona 
que ostenta la presidència 
d’aquesta entitat des de la 
seva creació el 2010. De fet, 

els càrrecs de més responsa-
bilitat de la junta aprovada 
en l’assemblea de dimarts 
al vespre estan ocupats per 
dones: Elisenda Torres és 
la vicepresidenta i Núria 
Garcia, la secretària. Miquel 
Illa segueix de tresorer. 

Mallol va posar sobre la 
taula tres objectius: “Conti-
nuar treballant per l’empo-
derament de les persones 
que ho necessitin”, “persis-
tir perquè els drets d’aques-
tes persones siguin garan-
tits per les administracions” 

i “despertar cors”. També va 
destacar el paper d’El Xiprer 
des de l’esclat de la pandè-
mia –“El Xiprer és ferm. No 
s’espanta, no s’atura”– i va 
tenir un record per als socis 
i familiars que han mort o 
ho han passat malament.

Pep Nogueras va destacar 
l’experiència d’aquests tres 
anys de president: “He après 
coses que no s’ensenyen a 
cap universitat: compar-
tir amb les persones amb 
amor i respecte. Per això, El 
Xiprer enganxa tant.”

Granollers

F.P.

La societat civil –persones o 
empreses– aporten al voltant 
del 70% dels recursos que 
permeten l’activitat social 
de la Fundació El Xiprer, 
que, entre d’altres, gestiona 
el repartiment de lots d’ali-
ments per a famílies deriva-
des pels serveis socials dels 
ajuntaments de Granollers, 
les Franqueses, Canovelles 
i la Roca, i el menjador soci-
al que ofereix esmorzars i 
dinars a persones amb pocs 
recursos o que necessiten 
un suport social. Amics d’El 
Xiprer, l’entitat impulsada 
l’any 2010 per assegurar la 
viabilitat econòmica d’El 
Xiprer, va canalitzar l’any 
passat un 32% dels diners 
que van arribar a la fundació 
amb una aportació rècord 
que fregava els 150.000 euros 
durant tot l’any. Les adminis-
tracions públiques aporten 
un 30% dels recursos, una 
xifra similar. 

Són dades de l’any 2020 
que es van donar a conèixer 
dimarts al vespre en l’assem-
blea de socis d’Amics d’El 
Xiprer. Miquel Illa, tresorer 
de l’entitat, va voler “denun-
ciar, amb fermesa, la neces-
sitat d’una major implicació 
dels ajuntaments”. “On no 
arribem les administraci-
ons, arribem nosaltres”, va 
recordar. “Són molts diners 
però les necessitats són molt 
grans. Hi ha projectes que no 
podem fer perquè no hi ha 
prou recursos i, si les admi-
nistracions aportessin més, 
podríem impulsar-los”, va dir 

Ramon Daví, soci d’Amics 
d’El Xiprer, en referència a 
accions com la inserció labo-
ral de persones sense papers 
que han iniciat. “Volem 
passar de donar el peix a 
ensenyar a pescar. I, a l’hora 
de fer aquest pas, ens hem 
trobat amb unes administra-
cions molt tancades”, lamen-
tava Pep Nogueras, president 
sortint d’Amics d’El Xiprer. 
Denunciava les dificultats 
perquè les persones que han 
fet el curs per treballar a la 
logística poguessin fer pràc-
tiques en empreses o tenir 
un contracte.

Aquest 2021 Amics d’El 
Xiprer augmentarà l’apor-
tació a la fundació fins a 
190.000 euros gràcies a la 
monetarització d’un habi-
tatge a l’Ametlla rebut en 
herència i d’una donació de 
l’empresa HP. Bona part dels 
recursos –152.000 euros– 
continuen arribant de les 
aportacions mensuals que fan 
els 895 socis de l’entitat. Tres 
de cada quatre aporten 10 
euros mensuals però n’hi ha 
d’altres que han incrementat 
la donació amb quotes supe-
riors: 12, 15, 20, 100 o, fins i 
tot, 500 euros al mes. L’any 
passat hi va haver 62 altes i 
52 baixes i, enguany, es plan-
tegen arribar a 948 amics. Illa 
va explicar que els 10 euros 
que aporten els socis cada 
mes es converteixen en més 
de 61 si es té en compte el 
valor dels aliments o altres 
productes que es reben i la 
feina que fan els voluntaris.

UN ANY MOLT ESTRANY

Nogueras va apuntar que 
l’any de la pandèmia ha 
estat “molt estrany” perquè 
de portes enfora no s’ha fet 
“gran cosa”. Va destacar el 
treball intern. “Hem man-
tingut la flama” perquè el 
magatzem d’aliments ha 
estat obert en tot moment i 
s’han seguit ajudant les per-
sones amb necessitats. “Ens 
hem arremangat a base de 
bé”, deia valorant la implica-
ció de noves persones –una 
setantena– com a voluntaris.

Gregori Rodríguez
i Martín

Morí el dia 13 de juny, a l’edat de 71 anys.

A.C.S.

La teva esposa i fills et sentim, t’estimem i agraïm el teu llegat de 
valors, moral, bondat i gratitud, que ens has transmès.

Granollers, juny de 2021
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Josep Burgaya:  
“La llibertat també 
vol dir regulació´”
Granollers L’historiador 
i degà de la Facultat d’Em-
presa i Comunicació de la 
UVic, Josep Burgaya, va 
presentar dijous el seu dar-
rer llibre, La manada digi-
tal, al Museu de Granollers 
convidat per Federalistes 
d’Esquerres i en diàleg amb 
la tinent d’alcalde, Alba 
Barnusell. El llibre analitza 
l’impacte de la digitalitza-
ció a la societat. Burgaya 
defensa que calen límits 
per a les grans empreses del 
sector tecnològic. J.

M
.

Amics d’El Xiprer va cobrir l’any passat el 30% de la despesa aportant uns 150.000 euros
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Marc Castel
i Hughes

(1968-2011)

“Play, smile, think of me, pray for me”

Deu anys fa que no ens veiem però et sabem i sentim
al nostre costat, Marc.

Ets tu qui ens dona les forces per seguir endavant.
Tot va bé. T’estimem, fill.

Papa i mama

Sempre amb nosaltres. 

Família Castel Hughes

Llinars del Vallès, juny de 2021
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Ultrasons per comptar ratpenats
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Un exemplar de ratpenat orellut gris

Granollers

EL 9 NOU

El Museu de Ciències Natu·
rals de Granollers ha desen·
volupat un sistema que, a 
partir de les dades obtingu·
des pels detectors d’ultrasons 
situats en 32 localitzacions, 
ha permès obtenir, per pri·
mer cop, dades sobre les ten·
dències poblacionals de les 
30 espècies de ratpenats que 
hi ha a Catalunya. El treball 
ha constatat que les poblaci·
ons de ratpenats més gene·
ralistes i resistents han aug·
mentat les seves poblacions. 

En canvi, les més vulnerables 
–les que necessiten uns eco·
sistemes amb millors condici·
ons– estan en davallada. 

Es tracta d’una metodolo·
gia basada en una xarxa d’es·
tacions d’escolta d’ultrasons, 
un mètode de control de les 
poblacions de ratpenats que 
es va impulsar des de Suècia 
per al seu estudi. Els inves·
tigadors del Museu de Cièn·
cies Naturals de Granollers 
han estat capdavanters en 
l’adaptació d’aquesta tèc·
nica que ha permès saber 
quines espècies de ratpenats 
habiten en els diferents 

hàbitats. També ha permès 
l’elaboració d’índexs que, a 
partir de la presència o no de 
ratpenats, permeten saber 
l’estat de conservació d’un 
ecosistema. 

 El protocol s’ha elaborat 
en el marc de l’Estratègia 
de Patrimoni Natural i la 
Biodiversitat de Catalunya 
de la Generalitat amb la col·
laboració de la Diputació de 
Barcelona. El fet de tenir·lo 
definit ha permès que, des 
de fa un parell d’anys, la 
presa de dades amb les esta·
cions d’ultrasons s’hagi fet 
gràcies a la plataforma de 

El Museu de Ciències Naturals de Granollers desenvolupa una tecnologia per analitzar 
les dinàmiques de les poblacions de ratpenats a partir d’estacions d’escolta d’ultrasons

ciència ciutadana ratpenats.
org, impulsada pel Museu 
de Ciències Natural de 
Granollers. Aquest tipus de 
xarxes només estan instau·
rades a Catalunya, França i 
el Regne Unit i “són l’úni·
ca alternativa per complir 
les demandes de la Unió 
Europea per obtenir dades 
poblacionals d’espècies ame·
naçades com els ratpenats”, 
apunten fonts del Departa·
ment d’Acció Climàtica.

En els darrers cinc anys, 
s’han enregistrat milions de 
crits d’ultrasons de ratpe·
nats que s’emmagatzemen i 
s’analitzen per avaluar l’estat 
de conservació de les diver·
ses comunitats en hàbitats 
diversos. Des d’aquest any, el 
Barcelona Supercomputing 
Center col·labora en el pro·
jecte.

UN GRAN DESCONEGUT

L’estudi de les poblacions 
de ratpenats amb ultrasons 
ha permès aportar llum a un 
mamífer que havia estat un 
gran desconegut, fins ara, a 
Catalunya. S’han citat noves 
espècies que no se sabien 
que eren presents, com el 
ratpenat argentat, detectat 
per primer cop l’any 2011. 
Ara ja es coneixen un total 
de 30 espècies de ratpenats 
a Catalunya. Això el con·
verteix en el mamífer més 
divers, juntament amb els 
rosegadors. 

Mollet participa 
en un estudi 
pioner sobre  
els beneficis  
del bosc urbà

Mollet del Vallès

EL 9 NOU

Manuel Enrique Figueroa 
Clemente, catedràtic d’Eco·
logia i director de l’Oficina 
de Sostenibilitat de la Uni·
versitat de Sevilla, ha visitat 
l’Ajuntament de Mollet 
arran del seu interès per dur 
a terme un estudi sobre els 
beneficis mediambientals 
del bosc urbà de la ciutat i els 
efectes positius que provoca 
sobre la salut dels ciutadans.

Amb l’objectiu de millorar 
les polítiques mediambien·
tals de Mollet, l’Ajuntament 
col·laborarà conjuntament 
amb diferents estaments 
sota la direcció del catedrà·
tic d’Ecologia. L’equip de 
Figueroa durà a terme un 
estudi pioner que analitzarà 
quina és la situació mediam·
biental a la ciutat i aportarà 
idees sobre allò que es pot 
millorar a Mollet. 

Per l’Ajuntament, l’objec·
tiu d’aquest estudi és acon·
seguir dades que permetin 
millorar la salut dels molle·
tans i continuar incrementat 
zones verdes, ja sigui també 
per qüestions estètiques o 
de relacions socials. L’estudi 
de Figueroa vol sumar·se a 
millorar les tendències de 
Mollet i fer de la ciutat un 
exemple exportable des del 
punt de vista ecològic, soste·
nible i de verd urbà.

Els veïns ja poden votar una de les tres propostes

Parets arrenca la segona fase  
del procés participatiu del Tenes

Parets del Vallès

EL 9 NOU

L’Ajuntament de Parets ha 
posat en marxa la segona 
fase del procés participatiu  
sobre el projecte de recupe·
ració ecològica, paisatgística 
i social del riu Tenes. Consis·
teix a restaurar i conservar el 
riu Tenes i el seu entorn, a la 
vegada que integrar l’espai 
fluvial en un conjunt dedi·
cat a l’esport i al lleure que 
sigui respectuós amb el medi 
ambient.

L’estudi Martí Franch, 
guanyador del concurs per 
a la redacció del projecte, 
proposa tres opcions entre 
les quals la ciutadania haurà 
de decidir quina és la millor. 
La primera seria la creació 

d’un entorn per a l’ús social i 
la restauració ecològica. Con·
cep el parc fluvial com un 
espai de trobada, de lleure i 
de passeig. El marge dret del 
riu es destinaria a connec·
tar amb l’Eixample, el Barri 
Antic i la zona esportiva i el 
marge esquerre es destinaria 
preferentment a preservar 
la biodiversitat. L’accés de 
persones i mascotes es faria 
prioritàriament per la riba 
dreta del parc fluvial.

La segona proposta con·
sistiria en un parc urbà i 
urbanitzat a la vora del riu. 
Es planteja construir estruc·
tures per a usos diversos en 
el parc fluvial i permetria 
l’accés il·limitat de persones 
i mascotes.

La tercera i última pro·

posta té la idea de crear un 
paratge natural a conservar 
íntegrament. Seria un hàbi·
tat únicament reservat per a 
la flora i la fauna de la zona 
on l’accés de persones i mas·
cotes estaria limitat estricta·
ment al passeig fluvial.

Tota la informació i els 
plànols de cada opció estan 
disponibles al web de l’Ajun·
tament de Parets (<partici·
pació.parets.cat>). Hi poden 
participar les persones resi·
dents al municipi. El procés 
es fa prèviament a la redac·
ció del projecte d’execució 
per tal d’adaptar·lo a les 
preferències dels paretans i 
les paretanes. L’objectiu de 
tot aquest procés és, segons 
l’Ajuntament, que els veïns 
visquin de cara al riu. 
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Els alumnes del grau de la UGranollers, aquest dimecres a Roca Umbert

Granollers

Aina Barquero

L’alumnat de primer curs 
del cicle formatiu de grau 
superior de Màrqueting i 
Publicitat que imparteix la 
UGranollers ha guanyat un 
premi del Consell de l’Audi-
ovisual de Catalunya (CAC) 
amb un treball analític sobre 
la igualtat de gènere en les 
sèries de televisió infantils 
del canal Super3.

El projecte el va liderar la 
professora Marta Ruiz, del 
mòdul d’investigació comer-
cial. “Un dia a casa amb els 
meus fills em vaig preguntar 
si les sèries que miraven 
tenien perspectiva de gènere. 
Vaig plantejar als alumnes la 
idea de fer una investigació 
sobre això i van voler partici-
par-hi”, explica Ruiz. 

La idea inicial era analitzar 
amb perspectiva de gènere 
les vuit sèries de màxima 
audiència del canal infantil 
de la televisió pública, de 8 
a 9 del matí i de 5 a 8 de la 
tarda, i de 9 del matí a 12 del 
migdia en cap de setmana. 
Els resultats mostren que 

només es poden identificar 
com a igualitàries tres sèri-
es després de l’anàlisi, uns 
resultats que no han satisfet 
les expectatives de l’alumnat.

Una altra part del projecte 
ha estat el disseny d’una ico-
na que permeti informar de 

quines sèries tenen un con-
tingut feminista i igualitari. 
Amb el treball acabat, van 
presentar-lo al CAC i ara han 
rebut el premi. 

“Estic molt satisfeta amb 
l’aprenentatge i l’esperit 
crític dels alumnes. Han fet 

una investigació des de zero 
treballant en equip i ha fun-
cionat molt bé”, diu Ruiz. Els 
29 alumnes de Màrqueting i 
Publicitat es van organitzar 
per equips i es van distribuir 
les feines per dur a terme 
l’anàlisi de les sèries. “Quan 

Són feministes les sèries infantils?
L’alumnat del grau superior de Màrqueting i Publicitat d’UGranollers guanya un premi del CAC

vam començar creien que era 
una investigació innecessària 
perquè assumien que a dia 
d’avui ja no hi ha aquests 
problemes. Veure que els 
estereotips de gènere encara 
són presents a la televisió 
d’ara els ha preocupat.” Tant 
Ruiz com l’alumnat del grau 
superior critiquen que una 
televisió pública no cuidi 
els missatges i valors que 
es transmeten als infants. 
“Hem fet arribar el treball a 
la direcció del Super3 i s’han 
mostrat molt positius a valo-
rar el que hem fet.”

Han fet la proposta d’utilit-
zar la icona que han creat per 
il·lustrar quins programes 
tenen perspectiva de gènere i 
així “que les famílies puguin 
saber quina mena de contin-
guts consumeixen els seus 
fills i que no hi hagi una con-
tradicció entre els valors que 
vol transmetre la família i els 
de la televisió”.

Ara l’objectiu de Ruiz és 
traslladar la proposta de la 
investigació que han fet a 
altres centres de Granollers 
dedicats al món de la comu-
nicació. “Com més gent faci 
recerca sobre el tema, més 
força tindrem perquè ens 
escoltin i poder canviar les 
coses. El projecte no ha de 
ser un treball anecdòtic, 
sinó que s’ha d’actualitzar 
constantment”, afirma la 
professora.
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Els premiats en l’acte que es va fer aquest dimarts al Teatre Auditori de Can Palots

Canovelles lliura els premis literaris i de recerca Maria Lluïsa Prat

Premis a l’esforç i la creativitat

Canovelles

EL 9 NOU

Canovelles ha recuperat 
aquest any els premis litera-
ris i de recerca Maria Lluïsa 
Prat, que són un reconeixe-
ment a l’esforç i la creativitat 
de l’alumnat de les escoles 
del poble.

El premi al millor treball 
de recerca de Batxillerat va 
ser per a Òscar González pel 

treball anomenat Disseny i 
construcció d’un robot. Ori-
entat a persones en siutació 
de dependència. I el millor 
treball d’aquest curs va ser 
per Adrià López, pel treball 
Obtenció d’un organisme 
modificat genèticament 
utitlitzant el mètode CRIS-
PR/CAS 9. I el premi al millor 
projecte de recerca d’ESO ha 
estat per al grup format per 
Claudia d’Ambrosio, Aaron 

López, Falgars Pegueroles i 
Irene Pérez, pel treball ano-
menat Hipàtia d’Alexandria.

Durant l’acte, que es va 
fer aquest dimarts al Teatre 
Auditori de Can Palots, es va 
reconèixer Irene Martínez 
Martos, com l’alumna de 
Canovelles que va tenir la 
millor nota de selectivitat 
del curs 2018/2019 amb un 
8,20, mentre que la millor 
nota del curs següent, la va 

obtenir Martina de Juan Gil, 
amb la mateixa puntuació.

En el mateix acte es va fer 
un reconeixement als alum-
nes i les empreses que han 
participat en l’edició d’aquest 
any del programa Empresa 
Educa. És una iniciativa que 
pretén atendre els diferents 
ritmes d’aprenentatge dels 
alumnes, acostar-los al món 
laboral i fer-los augmentar la 
seva autoestima.

Aquest any, van fer pràc-
tiques en empreses un total 
d’11 alumnes: Ariadna 
García, Fàtima Traore, Dal-
meda Ostos, Liam Espigares, 
Pol Mestrich, Souflane Ben 
Khadija, Yahya Sguir, Aly 
Yassir Gallo, Mario Israel 
Fresneda, Sirandi Sylla i Víc-
tor Junio Feliz. Van passar 
pel restaurant Parapapiu, 
Rycamo Brodat i Estampació 
Tèxtil, Mira Planxa i Pintura, 
Fersix Serigrafia, Parc Estudi 
Perruqueria, Autounión i 
l’Escola Bressol Municipal 
Marta Mata.

PREMIS LITERARIS

I en la categoria de premis 
literaris es van lliurar tres 
guardons als millors treballs 
presentats per alumnes de 
sisè de Primària. En poesia, 
el millor va ser per a Malak 
Ouajdi; el de còmic, per a 
Maider Vázquez, i el de pro-
sa, per a Lucía Llamazares. 
Pel que fa al millor treball 
presentat per alumnes de 
segon d’ESO, va ser per a 
Ainara Pérez. En la catego-
ria d’alumnes d’educació 
d’adults de nivell GES (Gra-
duat en Educació Secundà-
ria), la guanyadora va ser 
Maria Àngels Montasell. I el 
millor treball presentat per 
alumnes d’educació d’adults 
a nivell instrumental va ser 
el que va presentar Mouina 
El Habout.
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Membres de l’escola en el lliurament dels premis, el 13 de juny al Museu de la Vida Rural de l’Espluga de Francolí

Granollers

Aina Barquero

L’escola Pereanton de 
Granollers ha guanyat un 
premi Baldiri Reixac pel seu 
projecte educatiu Música 
per a crèixer. La 43a edició 
dels Premis ha reconegut els 
projectes educatius que han 
fet front a la pandèmia de 
Covid-19 amb projectes artís-
tics i culturals. S’han valorat 
els centres que treballen 
projectes interdisciplinaris 
sobretot en els àmbits de cul-
tura, llengua i art.

“Com a centre, hem parti-
cipat en la categoria d’escola 
amb el projecte Música per a 
crèixer, que és el nostre tret 
identitari. Quan vam llegir 
les bases del concurs, vam 
veure que encaixava molt 
bé”, explica Toni Santiago, 
cap d’estudis de l’escola.

El projecte musical es va 
iniciar ara fa 16 anys i abasta 
tota l’escolaritat, des de P3 
fins a 6è de primària. “L’ob-
jectiu és acompanyar infants 
i famílies a través de la sensi-
bilització per la música, que 
és l’eix vertebrador de les 
matèries del currículum.” 

El centre treballa el llen-
guatge musical en grups 
reduïts al llarg de tots els 
cursos i té un grup de cant 
coral per cada cicle de Primà-
ria. Sobre aquesta base musi-
cal es van afegint més coses 
com el conjunt instrumental 
Orff del cicle inicial, on es 

comença a treballar amb 
instruments de percussió. 
En acabar el primer curs de 
Primària, l’escola fa una roda 
de presentació d’instruments 
perquè cada alumne n’esculli 
un que començarà a tocar a 
partir de segon. Finalment, 
durant el cicle mitjà s’inicien 

petites agrupacions d’instru-
ments que culminen al cicle 
superior amb una Big Band.

“Per nosaltres és molt 
important la relació que 
creen els alumnes amb els 
instruments i amb la músi-
ca. També volem garantir la 
igualtat d’oportunitats en 

La música, pilar educatiu
L’escola Pereanton de Granollers guanya un premi Baldiri Reixac

aquest àmbit per a les famí-
lies que tenen dificultats per 
accedir a uns estudis musi-
cals privats”, diu Santiago.

El projecte de l’escola Pere-
anton que els ha donat un 
premi Baliri Reixac no només 
treballa la música, sinó que 
inclou altres vessants artís-
tiques. Els alumnes aprenen 
també sobre el seu propi 
cos a través de les classes de 
dansa. Relacionen els movi-
ments naturals del cos, els 
ritmes artístics de la música 
i les capacitats d’imaginació i 
de reflexió.

“L’altra branca del nostre 
projecte és la llengua. Per 
nosaltres el català és una 
eina de cohesió i integració, 
ja que els infants tenen dife-
rents marcs lingüístics. A 
més, som conscients de les 
necessitats d’estendre l’ús 
del català.” Per fer això pro-
mouen sortides, actes i festes 
tradicionals. 

La música, la dansa i la 
llengua són els tres pilars 
amb els quals l’escola Pere-
anton vetlla per una educació 
en l’autoestima, el respecte i 
la identitat autònoma. Músi-
ca per a créixer és un projecte 
aglutinador de totes aques-
tes idees que per fi ha estat 
reconegut. D’ara endavant 
només els queda continuar 
treballant en la mateixa 
direcció, divulgant la música 
entre els més petits i fent-los 
gaudir de l’aprenentatge.

L’escola Sant Gervasi de Mollet 
obté un premi UPF-Fesoca
Mollet del Vallès

EL 9 NOU

Els alumnes de l’escola 
Sant Gervasi de Mollet Pol 
Miguel, Marc Soto i Pau Mas, 
així com el seu tutor i pro-
fessor de Tecnologia, Xavier 
Valldeoriola, han obtingut 
un accèssit del Premi UPF-
Fesoca pel seu Treball de 
Recerca de Batxillerat. 

El treball va consistir en 
la creació d’un software 
traductor de llengua de 
signes catalana. El jurat 
dels Premis els ha volgut 
atorgar un accèssit per la 
seva tasca de sensibilització 
cap a la comunitat sorda de 
Catalunya i per l’intent de 
millorar la vida quotidiana 
de les persones sordes a tra-
vés de la tecnologia. 

El software permet la con-
versió de la veu en signes 
mitjançant la utilització de 
la plataforma Unity 3D. Els 
alumnes han rebut la col-
laboració de professors de 
Llengua de Signes i de la 
Federació de Persones Sor-
des de Catalunya. El treball 
l’han presentat als premis de 
la Facultat de Traducció de la 
Universitat Pompeu Fabra. 

Aprovada la inversió de 
750.000 euros per ampliar 
l’Escola Martí i Pol de Lliçà

Lliçà d’Amunt

EL 9 NOU

La Generalitat ha aprovat 
una dotació de 750.000 euros 
per les obres d’ampliació 
d’una línia d’ESO de l’escola 
Martí i Pol de Lliçà d’Amunt. 
El centre acollirà el proper 
curs el nou Institut Escola de 
Lliçà d’Amunt que reunirà 

en total dues línies d’Edu-
cació Infantil i Primària i 
una línia de Secundària. El 
conveni entre l’Ajuntament 
i el Departament d’Educació 
forma part d’un conjunt d’1,6 
milions d’euros destinats a 
obres en centres educatius 
dels quals també se’n benefi-
cia l’escola Pepa Colomer del 
Prat del Llobregat. 
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Alumnes de l’Iscat participen en les tasques de neteja del bosc de Malhivern, a la Garriga
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Drets dels infants, en primer pla
L’escola ISCAT, reconeguda per Unicef com a referent en Educació en Drets de la Infància

La Garriga

EL 9 NOU

L’escola Iscat (International 
School of Catalunya), de la 
Garriga, ha rebut el màxim 
reconeixement d’Unicef com 
a referent en Educació en 
Drets de la Infància i Ciuta-
dania Global. És la primera 
escola de la Unió Europea 
a obtenir aquesta distinció, 
que posa en valor la tasca de 
la institució a l’hora de situar 
els drets dels infants al cen-
tre del seu projecte educatiu.

“Aquest reconeixement 
és el fruit de molts anys de 
feina i de molta constància”, 
afirma la directora d’Iscat, 
Noreen Loughman. “Ja fa sis 
anys que vam començar a tre-
ballar per adaptar el nostre 
programa als principis que 
estableix la Convenció de les 
Nacions Unides en matèria 
de drets de la infància. Des 
d’aleshores ja havíem rebut 
diverses distincions per part 
d’Unicef, però el fet d’haver 
estat els primers d’Europa a 
obtenir un reconeixement de 
nivell màxim ens fa encara 
més contents.”

El reconeixement d’Unicef 
s’obté a través d’un sistema 
de punts basat en el segui-
ment de l’evolució dels cen-
tres per part d’un comitè de 
la mateixa organització. La 
valoració té en compte qua-
tre àmbits: el coneixement 

dels drets de la infància i la 
ciutadania global, la partici-
pació d’infants i adolescents 
al dia a dia del centre, la 
protecció de la infància, i 
el clima escolar. “Es tracta 
d’evidenciar que hem ense-
nyat els alumnes a gestionar 

els seus problemes a partir 
d’una sèrie de valors, tant 
a dins de l’aula com a fora”, 
apunta Loughman.

En aquest sentit, la 
directora d’Iscat destaca la 
implicació de l’alumnat i el 
professorat del centre en 

la vida social de la Garriga. 
“Una part molt important del 
programa són aquelles actu-
acions destinades a millorar 
el poble i el seu entorn. Hem 
dut a terme tasques de neteja 
al bosc de Malhivern, i hem 
anat donar un cop de mà a la 
residència d’avis municipal, 
per exemple.”

L’objectiu de l’Iscat és 
conscienciar sobre els drets 
dels infants a tota la comu-
nitat escolar, i fer d’aquesta 
manera que l’escola esdevin-
gui un lloc segur i inspirador 
per als més petits. “Volem 
formar ciutadans responsa-
bles. Els volem ensenyar que 
els drets també comporten 
responsabilitats. Explicar-los 
que si un vol rebre, abans ha 
d’haver donat quelcom a can-
vi. També conscienciar-los de 
la necessitat de fer un món 
millor”, explica Loughman.

Actualment, Iscat aplega 
un total de 200 alumnes 
entre les diferents línies de 
Primària, Secundària i Bat-
xillerat.

Iscat vol 
conscienciar tota 

la comunitat 
escolar sobre els 

drets dels infants

Cardedeu incorpora 
els domicilis als 
controls de qualitat 
de l’aigua corrent

Cardedeu

L’Ajuntament de Cardedeu 
ampliarà aquest 2021 els 
controls anuals de qualitat 
de l’aigua corrent incorpo-
rant dos punts de mostreig 
en domicilis particulars. Tots 
els qui vulguin optar a una 
d’aquestes anàlisis, poden 
presentar les seves sol-
licituds fins al 15 de juliol a 
través dels canals habituals 
del consistori. A l’hora de 
seleccionar els habitatges 
per a les proves, es tindran 
en compte criteris com l’anti-
guitat o el nombre de perso-
nes que viuen a l’immoble.

La Plataforma  
per la Llengua  
es presenta  
a l’Ametlla
L’Ametlla del Vallès

La Plataforma per la Llengua 
es presentarà aquest diven-
dres a les 7 de la tarda al parc 
de Maria Lluïsa de l’Ametlla. 
A l’acte hi assistiran el repre-
sentant de l’entitat al Vallès 
Oriental, Pep Abat, l’escrip-
tor Jordi Sedó i la professora 
de lingüística general de la 
UB Maria Carme Junyent, 
entre d’altres.

L’institut Carles Vallbona, de Granollers, organitza el campionat Catskills de Ciberseguretat

Campions en seguretat informàtica

Granollers

Oriol Serra

Una dotzena de centres edu-
catius d’arreu de Catalunya 
van participar aquest dilluns 
en el campionat Catskills 
de Ciberseguretat. La prova 
l’organitzava l’institut Carles 
Vallbona, de Granollers, i 
es va haver de celebrar per 
via telemàtica a causa de la 
pandèmia. Cada equip estava 
format per dos alumnes d’FP 
que havien de demostrar les 
seves habilitats en matèria 
de seguretat informàtica i 
que competien des dels seus 
respectius centres.

“És una manera de posar 
en valor tot allò que els 
alumnes treballen a l’aula, de 
millorar les seves capacitats i 
d’enriquir el seu currículum. 
Com a centre educatiu, el fet 
de participar en un campio-
nat d’aquestes característi-
ques ens permet compartir 
coneixements i intercanviar 
experiències amb altres 
instituts”, afirmava Roger 
Sánchez, professor del Carles 
Vallbona i coordinador del 
campionat.

El Catskills és una compe-
tició d’àmbit autonòmic que 

es porta a terme en diferents 
especialitats vinculades 
amb el currículum d’FP. Els 
centres guanyadors opten a 
participar en el campionat 
estatal Spainskills, que alho-
ra és el pas previ a les com-
peticions de Skills de nivell 
internacional. “No deixa 

de ser com les Olimpíades. 
Aquest any ho hem organit-
zat des del Vallbona, però la 
idea és que l’any vinent s’or-
ganitzi des d’un altre centre”, 
apuntava Sánchez.

Durant tot el dia, els par-
ticipants van haver de supe-
rar tres reptes diferents. El 

primer consistia a assegurar 
una xarxa informàtica, el 
segon simulava un cas de 
pèrit forense informàtic, i el 
tercer proposava testar un 
sistema informàtic davant 
possibles atacs de hackers. 
L’equip del Carles Vallbona 
va quedar tercer al rànquing.
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Rafael Navarro, a l’esquerra, i Adrià Romero, alumnes del Vallbona, durant la seva participació al Catskills
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Granollers buscarà recursos dels 
nous fons europeus per millorar 
els edificis de Primer de Maig
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Edificis del conjunt de Primer de Maig, entre el carrer Roger de Flor, Isabel de Villena, Pius XII i Prat de la Riba

Granollers

F.P.

L’Ajuntament de Granollers 
presentarà als fons europeus 
Next Generation per com-
batre els efectes de la crisi 
sanitària i econòmica provo-
cada per la Covid-19 un pla 
d’intervenció a l’entorn dels 
edificis de Primer de Maig, 
al barri de Sota el Camí Ral. 
Preveu la millora de l’entorn 
dels edificis, actuacions de 
millora de l’eficiència ener-
gètica i de l’accessibilitat 
dels habitatges i programes 
d’intervenció social i comu-
nitària seguint el model de 
l’antic Pla de Barris impulsat 
pel govern de la Generalitat 
i que va permetre invertir 
uns set milions d’euros al 
barri Congost. Ho va expli-
car l’alcalde, Josep Mayoral, 
aquest dimecres durant la 
signatura d’un conveni de 

col·laboració amb el Col·legi 
d’Aparelladors, Arquitectes 
Tècnics i Enginyers d’Edifi-
cació de Barcelona, el Col-
legi Oficial d’Arquitectes de 
Catalunya i el Col·legi Oficial 
d’Enginyers Industrials de 
Catalunya per al foment de 
la rehabilitació i la millora 
de l’eficiència energètica del 
parc d’habitatges construït. 

Mayoral va expressar que 
s’està avançant “per tenir 
projectes en cartera” perquè 
“llavors és més fàcil aconse-
guir recursos” quan surtin 
convocatòries. Els fons Next 
Generation són una opció, 
tot i que encara tenen “un 
horitzó indeterminat” per-
què no s’ha fet una convoca-
tòria per a la presentació de 
projectes. Amb tot, una inter-
venció als edificis de Primer 
de Maig encaminada a la 
reducció de la despesa ener-
gètica dels habitatges sí que 

podria casar amb el propòsit 
dels nous fons europeus. 

“UN REPTE MAJÚSCUL”

Per Mayoral, la reforma del 
parc d’habitatges existent 
és “un repte majúscul”. Per 
això, va denunciar que fins 
ara “no hi ha hagut políti-
ques d’acompanyament a la 
reforma d’habitatges, com 
tampoc hi han estat en la 
construcció d’habitatges 
públics”. “El món local ha 
demostrat que, quan hi ha 
recursos, sap fer transfor-
macions”, va afegir l’alcalde, 
que, en aquest sentit, va 
valorar que “hi ha camp per 
córrer”. 

El Pla Local d’Habitatge 
(2018-2023) i el Pla d’Actua-
ció Municipal d’aquest man-
dat fan una aposta per a la 
rehabilitació dels habitatges 
per millorar-ne l’accessibi-

litat o fer-los més eficients 
energèticament. També 
s’aposta per la rehabilitació 
de façanes i mitgeres. Per 
això, la regidora d’Habitatge, 
Mònica Oliveres, va ressaltar 
“la vocació per, sostingu-
dament, millorar el parc 
d’habitatges de la ciutat”. I 
en aquest sentit, va ressaltar 
que ajuntaments com el de 
Granollers necessiten “l’ex-
pertesa dels professionals” 
del sector. Per això, “és relle-
vant” l’acord que se signava. 
Josep Lluís Sala, de la dele-
gació del Vallès Oriental del 
Col·legi d’Aparelladors, va 
reivindicar que “la rehabili-
tació no sigui entesa només 
per arreglar allò que cau”. 
“Cal entendre-ho com una 
eina per fer més eficients els 
nostres immobles.” Sandra 
Cinta, presidenta a Barcelona 
del COAC, va apuntar que 
“la rehabilitació també és 
una manera d’ajudar la salut 
de les persones”. Germán 
Palacín, president de la dele-
gació al Vallès del Col·legi 
d’Enginyers, va destacar la 
importància de “minimitzar 
la despesa en les factures 
energètiques que posen en 
perill la situació de les famí-
lies” afectades per la crisi 
econòmica derivada de la 
pandèmia.

El conveni té una vigència 
de quatre anys prorrogables 
durant quatre més. Es crearà 
una comissió de seguiment 
formada per un represen-
tant de l’Ajuntament i un de 
cadascun dels tres col·legis 
professionals presents. Es 
reunirà, com a mínim, un cop 
cada tres mesos. 

Els promotors 
de la ILP del 
Montseny diuen 
que el nou decret 
és “inoperatiu”

Fogars de Montclús

EL 9 NOU

La comissió promotora de la 
iniciativa legislativa popular 
(ILP) del Montseny consi-
dera totalment insuficient 
el decret del govern de la 
Generalitat que amplia en 
més de 17.000 les hectàrees 
protegides per adaptar-les 
a l’espai de gestió del Parc 
Natural i al que forma part 
del Pla d’Espais d’Interès 
Natural. El decret es recla-
mava, especialment, des de 
finals de l’any 2016 quan una 
sentència judicial va anul·lar 
el pla de protecció vigent des 
de 2008.

Per als promotors de la ILP, 
entre els quals hi ha la Coor-
dinadora per a la Salvaguarda 
del Montseny, “l’eficàcia del 
decret es redueix a recuperar 
els límits del parc”. Lamen-
ten que hi ha mesures de 
protecció, ordenació i gestió 
del Parc Natural que queden 
condicionades a la confecció 
d’un nou pla especial i que 
“no s’estableix cap agenda 
per a la seva aprovació”. Això 
“ubica el Parc Natural del 
Montseny en una situació 
d’indefensió evident pel que 
fa a mesures de protecció 
ambiental”, sostenen en un 
comunicat. Recorden, a més, 
que és un risc que “es manté 
des de 2016” i que “podria 
perllongar-se, perfectament, 
fins l’any 2023”. 

També són crítics amb els 
nous òrgans de govern que 
potencien la presència del 
teixit social. Consideren que 
“permeten una exígua pos-
sibilitat de participació de 
les associacions veïnals, cul-
turals i ambientals que hau-
rien de gaudir d’una àmplia 
representació”.

El pla també incorpora intervencions a l’espai públic i accions de caràcter social i comunitari
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El premi més gran que ha donat 
mai la 6/49 s’ha venut a Caldes
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Josep Ramon Garcia, aquest dijous al matí, mostra la seva satisfacció pel premi

Caldes de Montbui

EL 9 NOU

El sorteig de la loteria 6/49 
d’aquest dimecres ha repar-
tit un premi de 14,8 milions 
d’euros a Caldes. La butlleta 
s’ha segellat a l’Estanc Pape-
reria Rossell, a l’avinguda de 
Josep Fontcuberta. És el pre-
mi més gran que s’ha donat 
en la història d’aquesta lote-
ria. La combinació guanya-
dora ha estat formada pels 
números 2, 13, 22, 23, 28 i 39. 
El complementari ha estat 
el número 43 i el reintegra-
ment, el 9. El plus també ha 
estat per al 9.

L’Estanc Rossell fa 16 anys 
que distribueix les loteries 
de la Generalitat. El seu actu-
al propietari, Josep Ramon 
Garcia Rovira, n’és el respon-
sable des de fa tres anys. Ha 
explicat a EL 9 NOU que no 
sap qui ha pogut ser la perso-
na guanyadora i que l’aposta 
es va fer manera automàtica, 
com la majoria de les que es 
fan. 

Els prop de 15 milions són 
un dels premis més grans 
que s’han donat al Vallès Ori-
ental en les diferents loteries 
catalanes, estatals i europe-
es. El premi més gran va ser 
un Euromillones premiat 
amb 100 milions, el 28 de 

setembre de 2012 a l’admi-
nistració de loteria número 
2 de Mollet. La loteria de 
Nadal de 1979 va deixar uns 
45 milions a Granollers i 
Canovelles, corresponents al 
primer premi i repartits en 
participacions per la parrò-

quia de Fàtima. La mateixa 
loteria va deixar 38 milions 
a Caldes l’any 2010 amb un 
dels quarts premis. 

D’altra banda, l’Euromi-
llones també va deixar 27,7 
milions a la Llagosta l’any 
2007.

Guillén diu que no repetirà 
per Cs a la Garriga i dubta 
que hi hagi llista del partit

La Garriga

EL 9 NOU

El regidor de Cs a la Garriga, 
Àngel Guillen, ha anunciat 
que no repetirà en les pro-
peres eleccions municipals i 
que dubta que el partit pugui 
presentar una candidatura a 
la localitat. “No crec que hi 
hagi una llista de Cs el 2023 a 
la Garriga, si més no de gent 
que ha estat a les llistes que 
jo he liderat”, ha dit. I afe-
geix que esgotarà el mandat 
pel qual va ser elegit.

Guillén s’ha mostrat, en 
els darrers mesos, molt crític 
amb la direcció de Cs a l’Es-
tat, a Catalunya i al Vallès 
Oriental. Es va sentir molt 
decebut de la reacció del 
partit després de la patacada 
electoral en les darreres elec-
cions al Parlament. Afirma 
que no pensa presentar-se 
per cap altre partit tot i que 
diu que l’han sondejat des 
d’altres partits o platafor-
mes. Pensa “seguir actiu 
dintre de la societat civil 
garriguenca però evident-
ment amb un perfil molt més 
baix”. “He deixat clar que no 
vull liderar res el 2021 i més 

quan el projecte de Cs a la 
Garriga el vaig iniciar jo amb 
l’Albert Rivera fa 10 anys i és 
una cosa que me l’he estimat 
molt.” De moment, no s’ha 
plantejat abandonar el partit.

Guillén ha fet balanç dels 
primers dos anys de mandat 
i ha criticat el govern muni-
cipal. “Ha estat una decepció 
perquè esperàvem noves for-
mes de governar, més diàleg 
i consideració de la feina de 
l’oposició.” Ha advertit de les 
conseqüències de la política 
econòmica per l’augment 
de la ràtio del deute. “En 
dos anys s’han demanat 4,5 
milions en crèdits, gairebé el 
mateix que en tot el mandat 
anterior.”

Un espai per a 
joves, la proposta 
preferida per a  
la Font del Rieral 
de Santa Eulàlia

Santa Eulàlia de Ronçana

EL 9 NOU

Un espai per a joves ha estat 
l’opció més votada en el pro-
cés participatiu per decidir 
l’ús de l’antiga escola bressol 
la Font del Rieral de Santa 
Eulàlia. Ha rebut 235 vots. 
En segon lloc ha quedat un 
espai cultural multifuncional 
(159) i en tercer, una escola 
bressol (142).

El procés ha tingut 453 
votants, el 7,1% del cens. La 
resta de propostes han estat 
un espai socioeducatiu per 
a infants (123 vots), Tecno 
3.0 (117), casal d’avis (108), 
espai per a músics (106), 
espai per a entitats (102), 
centre d’interpretació i recu-
peració del Tenes (81), labo-
ratori ciutadà (75), espais de 
lloguer (62) i serveis socials 
(50). A partir d’ara es desen-
voluparà la proposta i s’ana-
litzarà amb quins altres usos 
es podrà combinar, en funció 
dels suports rebuts i les pos-
sibilitats tècniques.
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L’estanc Can Rossell va segellar una butlleta premiada amb prop de 15 milions
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Canovelles suma nou agents 
interins a la Policia Local,  
la meitat dels quals dones
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Hi ha nou agents que ja s’han incorporat i els altres quatre ho faran en les properes setmanes

Canovelles

EL 9 NOU

La Policia Local de 
Canovelles incorpora aquests 
dies 13 nous agents inte-
rins, la meitat dels quals 
són dones. D’aquests, nou 
ja s’han incorporat. Els 
altres quatre ho faran en 
les properes setmanes, van 
informar fonts municipals 
aquest dijous. Les incorpo-
racions corresponen a les 13 
persones que van obtenir les 
puntuacions més altes en el 
procés d’oposició per crear 
una borsa d’interins. S’hi van 
presentar 125 persones, de 
les quals 75 van superar el 
procés. Formaran part, ara, 
d’una borsa que permetrà 

a l’Ajuntament cobrir amb 
rapidesa possibles necessi-
tats d’efectius.

La incorporació dels nous 
policies permetrà mantenir 
el nombre d’efectius durant 
els períodes de vacances de 
l’estiu. A partir de setem-
bre, sí que representaran un 
augment de la dotació de la 
Policia Local que té una plan-
tilla de 33 efectius. “Aquesta 
incorporació d’efectius dona 
continuïtat a la línia de tre-
ball encetada en els darrers 
mesos per tal de modernitzar 
i fer millores en el funcio-
nament i organització de la 
Policia Local de Canovelles”, 
destaquen fonts municipals. 
L’any passat, l’inspector 
Carles Grinyó, procedent de 

la policia de Cardedeu, es va 
incorporar com a nou cap del 
cos en substitució de Josep 
Balmes, que es va jubilar.

El consistori també valora 
l’elevat nombre de dones 
que se sumen a la policia. 
“Reforcen la doble visió de la 

qual ha de disposar el servei 
públic sobretot en una pro-
fessió molt masculinitzada 
fins ara”, ressalten.

El Consell dels Infants de Granollers demana mesures 
que fomentin els desplaçaments a peu
Granollers Els membres del Consell dels Infants de Granollers van dema-
nar a l’Ajuntament de la ciutat mesures que fomentin i facilitin els despla-
çaments a peu pel nucli urbà. Ho van fer aquest dimecres a la tarda a la sala 
Tarafa, durant l’audiència anual del Consell amb l’alcalde, Josep Mayoral. 
Entre d’altres, van proposar actuacions per millorar la seguretat dels itine-
raris escolars i campanyes de sensibilització ciutadana. També van demanar 
al consistori que adopti mesures per avançar “cap a un model de ciutat més 
jugable”.
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Es presenta, a Granollers,  
la Caravana Obrim Fronteres

Granollers Membres de la Caravana Obrim Fronteres, que treballa a favor 
de les persones refugiades i per cridar l’atenció sobre la violació dels seus 
drets, van presentar aquest dimecres al restaurant Anònims, de Granollers, 
el projecte d’aquest any que portarà unes 300 persones, unes 60 catalanes, 
a Las Palmas i Tenerife del 17 al 25 de juliol. A l’acte hi van assistir diverses 
persones, moltes membres de l’entitat Granollers Vol Acollir. La caravana es 
fa tots els estius, des de fa cinc anys, i recorre els principals punts d’entrada 
de la immigració procedent de l’Àfrica.
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Els tres caps de policia impulsors de la campanya d’escuts solidaris Pels Valents amb les persones que van ser reconegudes en l’acte de dissabte passat

Mig milió en escuts solidaris

Sant Celoni

EL 9 NOU

La campanya solidària “Pels 
valents”, impulsada l’any 
2017 pel cap de la Policia 
Local de Sant Celoni, Albert 

Brunet, juntament amb el 
cap de la policia de Caldes de 
Malavella i l’aleshores cap 
de la policia d’Hostalric, ha 
aconseguit recaptar 500.000 
euros amb la venda d’escuts 
solidaris de Policies Locals 

i altres cossos d’emergèn·
cies d’arreu de Catalunya 
i d’altres punts de l’Estat. 
Es va completar amb altres 
iniciatives com, arran de la 
pandèmia, la venda de mas·
caretes. Dissabte passat es va 

fer al Balneari Vichy Catalán, 
a Caldes de Malavella, un 
acte de reconeixement a 38 
policies i 12 civils per la seva 
col·laboració en una acció 
encaminada a col·laborar 
amb el projecte del Pediatric 

Cancer Center que impulsa 
l’Hospital Sant Joan de Déu, 
de Barcelona. Entre els poli·
cies que van rebre un reco·
neixement, n’hi ha dos de la 
Policia Local de Granollers, 
dos de la Policia Municipal 
de Mollet i un de la Policia 
Local de Parets, que hi han 
col·laborat activament.

El cap de la policia de 
Caldes, Xavier Muñoz, va 
destacar la feina altruista 
que fan molts companys de 
diferents policies locals. “És 
el motor perquè iniciatives 
com aquesta tirin endavant.” 
“Això va començar entre tres 
amics –Albert Brunet fa col·
lecció d’escuts policials de 
cossos de diferents països– 
que no ens podíem imaginar 
que arribaríem aquí, però ara 
aquesta màquina no l’atura 
ningú. Anem pel milió d’eu·
ros per aquests valents”, va 
remarcar Muñoz. Amb tot, 
va reconèixer que “ha costat 
molt” poder arribar al mig 
milió d’euros i, per això, es 
mostra més satisfet d’haver 
pogut recaptar aquesta xifra. 

Els responsables de la cam·
panya dels escuts solidaris 
“Pels valents” van agrair a 
totes les persones i empreses 
que s’han implicat. També a 
la subdirectora de la Policia 
de la Generalitat, Begoña 
Curto, que va ser a l’acte. 
També hi van ser els alcaldes 
de Sant Celoni, Raül Garcia, 
i de Caldes de Malavella, Sal·
vador Baliu.
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Joan Pastor i Adolfo Azuar ‘Azu’ davant de la comissaria de la Policia Local de Granollers aquest dimarts. A la dreta, el Seat Panda que tenen gairebé a punt per fer el raid al Marroc a l’octubre

Els diners aconseguits pels dos policies locals de Granollers aniran a la campanya “Pels valents”

Cita amb la Panda Raid a l’octubre

Granollers

F.P.

Joan Pastor i Adolfo Azuar 
Azu tornen a tenir data per 
fer la Panda Raid, una prova 
de set etapes que recorre 
el Marroc i que s’ha de fer 
al volant d’un Seat Panda o 
Marbella. Serà en l’edició 
d’aquest 2021, que finalment 
es disputarà els darrers 
dies d’octubre. Aquests dos 

policies locals de Granollers 
tenien previst participar·hi 
el març de l’any passat però 
quan ja tenien un peu a dins 
del ferri la prova es va sus·
pendre per la Covid·19. Va 
ser un cop per a ells. “Tenies 
la sensació que no podia ser”, 
recorda Azu. Sense la Panda 
Raid, “vam valorar altres 
opcions de curses però tení·
em el compromís amb la gent 
de fer aquesta i ho hem vol·

gut mantenir”, afegeix. “Però 
mai no havíem perdut l’espe·
rança d’anar amb el Panda al 
Marroc”, explica Pastor. En 
principi, van descartar anar·
hi al març i al maig, les dues 
primeres dates que es van 
donar per aquesta prova que 
aplega uns 300 equips. Final·
ment, però, els organitzadors 
la van posposar fins a l’octu·
bre i han decidit fer el pas. 

Ho faran, com ja havien 

previst, amb una finalitat 
solidària: col·laborar amb 
la campanya “Pels valents” 
per aconseguir diners pel 
projecte del Pediatric Cancer 
Center de Barcelona, que 
impulsa l’Hospital de Sant 
Joan de Déu. Han rebut apor·
tacions solidàries d’empreses 
i particulars a canvi de tenir 
un espai al vehicle.

El Seat Panda, que havien 
preparat amb la col·laboració 

de dos alumnes de l’Escola 
Municipal de Treball, ha tor·
nat a passar la ITV i l’estan 
acabant de deixar a punt amb 
l’ajuda d’algun taller mecà·
nic. “L’objectiu és acabar”, 
diu Pastor. A banda, volen 
fer algun acte a Granollers 
–busquen local– que els per·
meti presentar la iniciativa 
i aconseguir més suports. 
Quan tornin, vendran el 
cotxe –els el va cedir una 
veïna de Can Bassa en conèi·
xer la intenció solidària 
del projecte– i lliuraran a 
“Pels valents” tots els diners 
aconseguits. Qui vulgui col·
laborar pot contactar al seu 
Instagram.

La campanya “Pels valents” impulsada, entre d’altres, pel cap de la Policia Local de Sant Celoni, 
Albert Brunet, assoleix els 500.000 euros recaptats amb la venda d’escuts policials solidaris
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Efectius de la Guàrdia Civil a l’exterior del bloc de la plaça Torras i Bages

- Complements
dietètiCs

- Fórmules magistrals
- anÀlisis:
  Colesterol,
trigliCèrids

  i gluCosa
- spd
- Homeopatia
-  ortopèdia de l’esport

Carretera Vella, 174 - Sant Celoni - Tel. 93 848 40 76
nmas001@cofb.net

HORARI: 9.00 - 13.30h i 16.30 - 20.30h
DISSABTES de 9.00 a 13.30h

A un preu exclusiu
Promoció temPorAl
Plaça residencial
des de 1.870 /mes

C. Can Flequer, 48
Mollet del Vallès

qualitat, 
seguretat 
i confort

93 602 71 00
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La Guàrdia Civil escorcolla  
un pis al centre de Granollers
És una operació contra un grup acusat d’irregularitats en la compra de material sanitari

Granollers

EL 9 NOU

La Guàrdia Civil va escorco-
llar aquest dimarts al matí 
un immoble situat a la plaça 
de Torras i Bages, tocant al 
carrer Girona, al centre de 
Granollers. Va ser en el marc 
d’una operació que es va fer 
en diversos punts de l’Estat 
espanyol i que va permetre 
la detenció d’almenys 11 per-
sones, segons van informar 
fonts de la Guàrdia Civil a EL 
9 NOU. Va ser una interven-
ció amb efectius de l’UCO 
vinguts de Madrid que 
va comptar amb el suport 
d’efectius de la zona. Segons 
les mateixes fonts, l’actuació 
estava dirigida contra un 
grup acusat d’adjudicacions 
irregulars en la compra de 
material sanitari. 

El desplegament policial 
a Granollers es va fer a pri-
mera hora del matí i es va 

allargar fins més enllà de les 
12 del migdia. Va incloure 
diversos tot terrenys logoti-
pats de la Guàrdia Civil amb 
altres vehicles sense distin-
tius policials i una furgoneta 
que, durant bona part del 
matí, van estar estacionats 

damunt de la vorera, força 
ampla en aquest tram de 
carrer. Un grup de guàrdies 
civils van mantenir-se a l’en-
torn dels vehicles mentre va 
durar tota la intervenció.

A Granollers, s’hauria prac-
ticat, almenys, la detenció 

d’una persona que va sortir 
acompanyada per agents de 
la Guàrdia Civil cap al mig-
dia. Els agents també van 
carregar als vehicles algunes 
caixes amb material. 

A CINC PROVÍNCIES

Segons fonts de la Guàrdia 
Civil, es va actuar en diver-
sos punts de Barcelona, 
Girona, Almeria, Múrcia i 
Palma de Mallorca, a les illes 
Balears. La investigació es 
manté oberta i no se’n van 
donar més detalls. A banda 
de les detencions, el disposi-
tiu va incloure la intervenció 
de productes bancaris i de 
béns immobles.

El desembre de 2018 la 
policia estatal va fer una 
actuació en un bloc d’aquesta 
mateixa plaça relacionada 
amb una banda que explota-
va dones i els cobrava 18.000 
euros per entrar a l’Estat.

Una inspecció a 
Granollers detecta 
un grup acusat 
d’explotació 
laboral en súpers

Granollers

EL 9 NOU

Una investigació de la policia 
estatal arrencada arran d’una 
inspecció feta el novembre 
de 2020 en un establiment 
comercial de Granollers ha 
portat al desmantellament 
d’una organització criminal 
dedicada a l’explotació labo-
ral de persones estrangeres 
en situació irregular en 
supermercats. S’han detingut 
els responsables de la trama 
que regentaven una xarxa de 
supermercats franquiciats 
i magatzems a Barcelona i 
Sant Adrià del Besòs.

El dispositiu policial 
coordinat amb Inspecció de 
Treball va incloure la inspec-
ció simultània de 14 super-
mercats a Barcelona i 2 naus 
a Sant Adrià. Hi havia 86 
persones treballant, 43 sense 
l’autorització preceptiva de 
residència i treball.

Un incendi crema  
el Drac de la Serreta,   
a Cardedeu, fet  
amb ‘land art’
Cardedeu Un foc va cremar 
dilluns al migdia el terreny 
del parc de la Serreta, a 
Cardedeu, on fa uns dies es 
va fer una acció de land art 
(‘art natura’) i es va crear 
un gran drac de 125 metres 
de llarg amb la sega de la 
vegetació.  Els Bombers van 
rebre l’avís cap a 1/4 de 3 
de la tarda i van apagar el 
foc en menys d’una hora. 
També hi van intervenir 
voluntaris de Protecció 
Civil. Aquests dies, hi ha 
hagut altres petits incendis 
de vegetació a la comarca.PR
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La policia de Bigues 
i Riells deté una 
persona pendent 
d’ingressar a presó

Bigues i Riells

La Policia Local de Bigues i 
Riells va detenir una persona 
que vivia al carrer Morera i 
que tenia una ordre de recer-
ca i ingrés a presó pendent 
d’executar-se per delictes de 
trànsit. També se’l relaciona 
amb ocupacions de cases a 
diversos domicilis. Les càme-
res amb lectors de matrícula 
instal·lades al barri de Can 
Regasol van permetre fer 
l’acció. D’altra banda, es va 
detenir una segona persona 
amb una causa pendent amb 
la justícia del País Basc. Vivia 
al carrer Cirerer però se’l va 
detectar i arrestar davant de 
l’ambulatori del poble. Les 
actuacions s’han fet de forma 
conjunta amb els Mossos.

Cremen palets  
i contenidors  
al pati d’una nau 
a Lliçà de Vall

Lliçà de Vall

Cinc dotacions dels Bom-
bers van apagar dimecres al 
migdia un foc que va cremar 
palets i contenidors al pati 
d’una empresa del carrer 
Maresme, a Lliçà de Vall. El 
foc va afectar una franja de 
vegetació a tocar del pati 
però no la nau de l’empresa. 
No hi va haver ferits.
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“Ens ha fet més conscients de la 
importància de la salut emocional”
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L’hospital vetlla en tot moment per facilitar el contacte dels pacients amb les seves famílies 

L’arribada de la Covid-19 el 
mes de març passat va tenir 
per a tothom un impacte ini-
maginable en l’àmbit laboral, 
personal, social i emocional. 
En un moment on el 95% 
dels pacients ingressats de 
l’Hospital tenien Covid-19, 
es van haver de reestructurar 
processos, circuits i serveis 
per tal d’assegurar la segure-
tat tant de professionals com 
de persones ateses i donar 
resposta a les necessitats de 
la ciutadania en un dels anys 
més complexos que ha viscut 
el sector sanitari. Durant el 
2020 es van atendre 1.140 
pacients ingressats per 
Covid-19  i es van realitzar 
18.500 proves PCR, essent 
l’Hospital de Mollet un dels 
centres amb major taxa d’in-
cidència.

Estructuralment urgències 
es va ampliar 300m2 i va sec-
toritzar els diferents nivells 
d’atenció, igual que l’àrea 
d’hospitalització, es van 
ampliar les consultes exter-
nes i, de forma temporal, es 

va ampliar la capacitat de 
llits, instal·lada en un 60% 
per donar resposta a l’alta 
demanda d’hospitalització 
per la Covid. 

L’equip de professionals 
va ser la clau per poder fer 
front a una situació inespe-
rada que va demanar res-
postes ràpides en un entorn 
d’incertesa i preocupació 
per les persones ateses i pels 
propis professionals. “Mai no 

oblidaré com ens vam ajudar 
entre companys quan tots 
sentíem la mateixa insegure-
tat i com em van cuidar quan 
jo mateix vaig ser pacient”, 
confirma Giancarlo Ormeño, 
metge del servei d’urgències. 

Ràpidament es va fer 
palesa també la necessitat 
de crear nous serveis o redis-
senyar els anteriors. Es va 
instaurar la telemedicina, 
en un moment en què les 

persones ateses no podien 
accedir a l’Hospital amb 
normalitat. Van néixer nous 
serveis o projectes com la 
Rehabilitació Post-Covid, per 
donar resposta a necessitats 
derivades de la infecció per 
Coronavirus;  el projecte 
Suport Covid, per tenir cura 
no només de la malaltia sinó 
de la salut emocional i espi-
ritual, o l’aplicació Connecta 
Famílies, que permetia a la 

família seguir on line l’evolu-
ció de les persones que s’es-
tan sotmetent a una cirurgia. 

 “La Covid-19 ens ha fet 
més conscients que mai de 
la importància d’oferir a les 
persones ateses una atenció 
emocional i espiritual i faci-
litar al màxim el contacte 
humà amb les seves persones 
estimades”, explica Sara Pons, 
responsable d’atenció espiri-
tual de l’FSM. Des de l’inici, 
l’hospital va posar en marxa 
el projecte Suport Covid coor-
dinat amb el Servei de Salut 
Mental i d’Atenció Espiritual, 
que oferia atenció emocional 
i espiritual als pacients i les 
seves famílies i facilitava el 
contacte per videoconferèn-
cia a tots aquells pacients 
que no podien fer-ho per ells 
mateixos. Es van realitzar 450 
videoconferències i més de 
200 atencions de salut emo-
cional i espiritual a aquells 
pacients i famílies que ho 
necessitaven. 

 “No puc sinó agrair de tot 
cor la resposta de tothom, 
professionals de tots els 
sectors i àmbits, a tota la ciu-
tadania, consistoris i associ-
acions per fer front junts, de 
la mà, a aquest virus, i trans-
metre un sentit homenatge 
a totes les persones que ja 
no estan amb nosaltres”, diu 
Andreu Llargués, president 
de la Fundació Sanitària 
Mollet.

L’Hospital de Mollet va engegar un servei de suport als pacients i als seus familiars
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La pandèmia de la Covid ha 
provocat una crisi sanitària, 
social i econòmica que ha 
capgirat les vides de moltes 
persones. L’inici de la crisi 
va comportar molts canvis, 
que van obligar l’Hospital 
General de Granollers a reor-
gantitzar-se ràpidament per 
fer-los front. 

El lema del Pla Estratègic, 
“Transformem l’Hospital”, es 
va complir de la manera més 
literal possible per poder 
donar resposta a la situació. 
Van reconvertir espais per 
crear llits d’UCI, per fer 
habitacions d’hospitalització 
allà on es feien habitualment 
visites ambulatòries, i els  
professionals es van adaptar 
a aquella situació canviant 
el seu rol per poder donar-hi 
suport. També es van trans-
formar maneres de treballar, 
activant visites no presenci-
als per poder fer seguiment 
de pacients d’altres patolo-
gies, i evitar així un despla-
çament innecessari al centre 
sanitari. Fins i tot les relaci-

ons entre les persones van 
canviar. Un aïllament obligat 
va fer abordar altres tipus de 
relació entre l’organització, 
els pacients i el seu entorn. 
Van haver de reformular 
aquests vincles i sobretot la 
comunicació entre pacients 
i familiars, perquè des de la 
distància no perdessin gens 
d’humanitat. També les prio-
ritats dels subministraments 
es van veure alterades. Tot-
hom es va moure per trobar 
els components dels equips 
de protecció individual, i van 
viure l’extraordinària capa-
citat de reacció i generositat 
dels ciutadans que es van 
abocar amb l’hospital per 
ajudar els professionals a fer 
la seva tasca.

Un any després, la Covid 
ha deixat alguns aprenentat-
ges. Han après a estar units 
per poder superar aquesta 
situació, que els ha ensenyat 
a treballar de manera dife-
rent, a prendre decisions i 
posar-les en marxa sense tan-
ta burocràcia, i sobretot ha 

realçat la feina sanitària, una 
tasca transcendent i de gran 
valor pel servei final.

En aquest moment, la vacu-
nació fa que els professionals 
aixequin la mirada cap al 
futur i, des de la prudència, 
pensin amb cert optimisme 
que cada dia s’està més a 
prop de la recuperació de la 
normalitat.

Un futur especialment 
important per a l’hospi-
tal, que, aquest 2021, amb 
il·lusió encara el seu creixe-
ment projectat per als prò-
xims dos anys, i que dimen-
sionarà el mapa sanitari de 
la comarca. La construcció 
de l’edifici polivalent –que 
comportarà noves urgènci-
es i l’ampliació del nombre 
de llits–, la posada en fun-
cionament de l’edifici del 
carrer Girona, la finalització 
de l’obra de l’UCI i del nou 
hall d’entrada són projectes, 
entre d’altres, emmarcats en 
el Pla Estratègic, que estarà 
a un pas d’assolir la trans-
formació real del centre. Tot 
per adequar els serveis a les 
necessitats de la població. 

L’Hospital General de Granollers s’ha transformat per donar resposta a la Covid-19

Reorganitzar-se per fer front 
a la crisi sanitària
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Una de les imatges captades pels professionals de l’hospital 

L’Hospital encara 
el creixement 

projectat en els 
propers dos anys
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El 4 de març de 2020 es va 
fer el primer ingrés d’un 
pacient positiu en Covid-19 
a l’Hospital de Sant Celoni. 
Els casos d’hospitalització 
per aquesta malaltia van aug-
mentar a un ritme molt acce-
lerat fins al 8 d’abril, quan hi 
va haver un pic màxim de 49 
ingressats.

Paral·lelament, el comitè 
de crisi de la institució va 
anar actualitzant els proto-
cols d’actuació per adaptar-
los a l’evolució de la pandè-
mia. Es va anul·lar l’activitat 
programada, tancar el Centre 
de Dia Indaleci Losilla i 
reconvertir diferents circuits 
i espais. Les urgències es 
van desdoblar en urgències 
Covid i urgències no-Covid 
i es va utilitzar l’espai de 
Rehabilitació per fer-ho 
possible. Es van habilitar dos 
llits a l’àrea quirúrgica per 
atendre pacient intubats. Es 
van sectoritzar les plantes 

d’hospitalització, tant de la 
unitat d’aguts com d’atenció 
intermèdia, i es van prohibir 
les visites a l’Hospital i al 
Centre Sociosanitari Verge 
del Puig. Altres mesures 
adoptades van ser reforçar el 
personal i horari del servei 
de neteja, instaurar les con-
sultes externes telemàtiques 
i el teletreball. L’accés a 
l’Hospital va quedar limitat 
a una sola entrada, la prin-
cipal.

Davant la situació crítica 
per la falta d’abastament 
d’equips de protecció per-
sonal, l’hospital va rebre un 
gran nombre de material de 
protecció i donacions econò-
miques d’empreses, entitats 
i particulars. Igualment, per-
sones voluntàries van confec-
cionar bates sanitàries, gràci-
es a una campanya articulada 
des de l’Ajuntament de 
Sant Celoni. El personal de 
la Fundació també va rebre 
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Durant aquests mesos l’hospital ha incrementat la plantilla per fer front a la situació

Un any marcat per la 
pandèmia a l’Hospital 
de Sant Celoni
Amb la recuperació d’activitat programada, 
l’entitat ha adaptat nous espais 

aliments, begudes, material 
bucodental o llibres de diver-
ses entitats. També cal donar 
les gràcies a les empreses de 
vending i televisió que van 
oferir serveis gratuïtament. 
La central de compres per a 
material Covid-19, coordina-
da pel CatSalut i creada per 
facilitar l’adquisició d’equips 
de protecció individual (EPI) 
i altres materials sanitaris, 
també va donar tranquil·litat 
a l’hospital.

Quan es va anar reprenent 
l’activitat programada, es van 
adaptar nous espais, com ara 
la rehabilitació ambulatòria, 
que es va traslladar inicial-
ment a la sala de reunions 
de l’hospital i, el novembre 
de 2020, al Centre de Dia 
Indaleci Losilla. Actualment, 
el servei de Rehabilitació 

s’ha traslladat al número 21 
del carrer Santa Fe. També 
s’ha instal·lat una carpa per 
a la zona d’espera a l’entra-
da de l’Hospital i l’entitat 
ha afegit un segon espai 
d’admissions per a control 
d’accés. 

Per fer front a la pandèmia, 
ha estat necessari incremen-
tar la plantilla en 20 contrac-
tes més a jornada completa, 
respecte al març de 2020. En 
el col·lectiu mèdic i d’infer-
meria és on s’ha donat un 
increment més significatiu 
de plantilla. 

Pel que fa als brots interns 
hospitalaris que s’han produ-
ït, s’han acotat amb cribrat-
ges massius de PCR i amb 
el seguiment i rastreig dels 
pacients ingressats i profes-
sionals sanitaris. 

Durant aquest any el cen-
tre ha registrat 447 ingressos 
Covid-19, dels quals 338 
persones han estat donades 
d’alta. D’entre els pacients 
ingressats i atesos a urgèn-
cies, s’han produït 76 defun-
cions i 56 s’han traslladat 
a l’UCI. A dia d’avui no hi 
ha cap positiu de Covid-19 
ingressat. Amb relació al per-
sonal, des del principi de la 
pandèmia han patit la Covid-
19 un total de 117 profes-
sionals, cinc dels quals van 
requerir ingrés hospitalari. 
Amb l’arribada de la vacuna-
ció, el volum de professio-
nals afectats per la Covid-19 
s’ha vist reduït dràsticament 
i ara mateix només hi ha un 
professional positiu. Actual-
ment l’Hospital té 330 pro-
fessionals vacunats.
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Temps enrere, havíem pogut veure a les estacions 
de metro o de tren un anunci impactant de l’asso-
ciació Amics de la Gent Gran. S’hi veia la fotogra-
fia d’una anciana mirant de perfil per la finestra 
amb una frase al seu costat que deia: “Mai no vaig 
pensar que el pitjor de fer-se gran fos la soledat.”

I és que la soledat és una de les pitjors coses que 
li pot tocar viure a un ésser humà. Quan som bebès 
el primer que busquem amb fruïció és l’empara i la 
calidesa d’un adult, i és que som éssers relacionals. 
Ara, en un context de pandèmia, ens ha tocat viure 
un temps de confinament i de restriccions que ens 
ha donat l’oportunitat d’experimentar en la pròpia 
pell què significa estar privats de vida familiar i 
social. Probablement ens ha ajudat a comprendre 
una mica més la interdependència que ens uneix, 
la importància que té rebre l’hospitalitat dels 
altres i el valor de gaudir de la llibertat de trobar-
se i celebrar junts.

Al món, malauradament, hi ha milers de per-
sones que viuen soles, no ara, sinó ja fa dècades, 
com a resultat d’un nou sistema de vida que es va 
consolidant. El ritme accelerat d’envelliment d’Eu-
ropa ha fet que moltes persones grans no visquin 
acompanyades. El Regne Unit ja ha donat una res-
posta a les greus repercussions que això té per a 
la salut pública, ja que aquestes persones, a més 
a més, pateixen problemes de salut i de mobilitat 
que s’han de sumar a aquest impacte d’anar enve-
llint soles. Arran d’això, el gener del 2018, es va 
publicar una notícia desconcertant sobre la posada 
en marxa del Ministeri d’Esports, Societat Civil i 
Solitud.

Recentment, el Japó també ha anunciat una àrea 
de gestió específica per resoldre problemes vin-
culats a la solitud i l’aïllament. En aquest país, el 
suïcidi sempre ha tingut xifres molt preocupants, 
però amb l’impacte de la pandèmia ha fet autèn-
tics estralls: en un any hi ha hagut més morts per 
suïcidi que per la Covid-19!

El fet és que hi ha moltes persones: migrades, 
jubilades, discapacitades, vídues, aturades... que 
malviuen una soledat no buscada. És una tendèn-
cia que va creixent imparablement i que s’estén a 

molts dels països industrialitzats els quals, alhora, 
han de comptar amb l’augment dels trastorns men-
tals, que no fan més que agreujar aquest fenomen. 
Solitud, aïllament i una mala salut mental avancen 
de manera global.

La societat tecnològica comporta una mane-
ra de viure i d’actuar que sovint ens nega la pro-
ximitat; ens fa emmalaltir perquè l’aïllament ens 
empobreix, ens tanca en nosaltres mateixos, ens 
anorrea. Necessitem la proximitat que ens obliga 
a sortir de l’autocentrament, de l’autocomprensió 
del món, de les nostres certeses. Quan interactuem 
tenim la possibilitat d’identificar els propis límits i 
fragilitats. La trobada amb l’altre, d’una banda, ens 
fa madurar perquè obre la nostra sensibilitat, ens 
completa, és un estímul per corregir les nostres 
opinions i, de l’altra, ens allibera de la solitud, de 
la tristesa, del desànim, i ens restaura perquè sen-
tim rescabalada la nostra dignitat, la companyia 
ens ennobleix.

Dissortadament, augmenta la distància entre 
nosaltres i va creixent la indiferència perquè l’in-
dividualisme i l’autosuficiència són mals aliats 
per acostar-nos i acompanyar-nos mútuament. 
En realitat, si hi hagués un altre model d’atenció 
sociosanitària, si la renda bàsica universal arribés 
a tothom, si gaudíssim de polítiques que promo-
guessin una autèntica conciliació de vida laboral i 
vida familiar, etc. tot seria més senzill. Em sembla 
que ens hauríem de prendre seriosament aquesta 
situació que clarament ens deshumanitza, perquè 
és preocupant que no puguem estar disponibles 
justament per als més desvalguts. No crec, però, 
que la solució passi exclusivament per anar creant 
ministeris de la solitud. En certa manera, és lamen-
table que s’hagi arribat a aquest extrem.

És per això que cal que reaccionem a favor del 
patiment aliè, especialment el dels més fràgils i 
invisibilitats; això ens correspon a tots. L’acompa-
nyament, de fet, no demana fer grans proeses, és 
respecte, mirada, escolta... és sobretot una acti-
tud. A vegades, només una presència pot ser-nos 
guaridora, quan algú sap romandre amb humili-
tat i silenci, rebem un impuls que ens nodreix, ens 
calma, ens reconforta i ens transforma. Un vers 
d’Antoni Marí parla de la por de qui se sap sol, 
que, enmig de l’estranyesa del món, és just el que 
esvaïm quan ens acompanyem.

EL 9 NOU

El mes de setembre passat 
tothom hauria firmat acabar 
el curs escolar com s’ha aca-
bat. Després que el període 
lectiu 2019/2020 finalitzés 
amb les aules buides, la 
decisió de tornar a obrir les 
escoles el setembre passat –
enmig de la segona onada de 
la pandèmia i amb una trans-
missió comunitària descon-
trolada, cal recordar-ho– no 
va ser fàcil. La fermesa del 
llavors conseller d’Educació, 
Josep Bargalló, com també 
del govern espanyol, de 
retornar a les classes pre-
sencials va haver de superar 
reticències d’alguns pares i 
de sindicats de professors. 

A l’escola la presencialitat 
és clau. I ho és per les relaci-
ons que s’estableixen entre 
alumnes, professors i la res-
ta de la comunitat educativa, 
i també perquè és la millor 
manera de garantir la igual-
tat d’accés al coneixement. 

El confinament va aixecar 
un mirall a la societat per 
mostrar-li les desigualtats 
existents. Hi ha famílies sen-
se connexió a internet a casa 

ni tampoc els aparells infor-
màtics per fer-ne servei. Si 
no hi ha accés universal a 
aquestes tecnologies i a la 
informació s’erigeix un mur 
infranquejable que separa 
les persones, quan hauria de 
ser tot el contrari, una opor-
tunitat per garantir l’accés 
de tothom al coneixement. 

Però és que, a més, s’ha 
demostrat que l’escola és 
segura. Ho és sempre que 

s’apliquin totes les mesures 
contra la Covid-19: dis-
tància, mascaretes, grups 
bombolla i ventilació. Ha 
calgut demanar als mestres 
i professors un esforç per 
garantir que totes aquestes 
recomanacions les interio-
ritzessin els alumnes i les 
complissin. Ha estat una 
experiència pedagògica més 
i els alumnes han demostrat 
una capacitat d’adaptació 

d’aplaudiment. Durant el 
curs hi ha hagut grups confi-
nats al Vallès Oriental. S’ha 
demostrat, però, que no hi 
ha hagut contagis genera-
litzats i després de la qua-
rantena han pogut tornar 
tranquil·lament a les aules.

Tots els estudis dels siste-
mes educatius que s’han fet 
arriben a la mateixa conclu-
sió: els bons resultats esco-
lars estan en relació directa 
amb l’excel·lent preparació, 
alta competència i elevat 
reconeixement social dels 
seus docents. És una altra de 
les lliçons que ens ha deixat 
la pandèmia, que cal invertir 
més a tenir un bon sistema 
sanitari i també en un excel-
lent sistema educatiu.

Les lliçons d’un curs 
marcat per la pandèmia

Acompanyem-nos!
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Imma Torner Comulada

Professora de català i antropòloga
imma.torner1@gmail.com

Un vers d’Antoni Marí,  
parla de la por de qui se sap 

sol, que, enmig de l’estranyesa  
del món, és just el que esvaïm 

quan ens acompanyem
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Dimarts a la tarda. Conversa al coworking 
de Roca Umbert, amb l’atleta i progra-
mador informàtic Mourad Mounim Naa-
man (Casablanca, 1995). L’entrevista em 
fa especial il·lusió, ja que poques vegades 
tens l’oportunitat de compartir espai labo-
ral amb l’atleta vallesà que ha aconseguit 
la millor marca de totes les 35 edicions de 
la Mitja de Granollers, les Franqueses i la 
Garriga: 1h 5min 53s. Un temps només a 
l’abast d’uns quants atletes d’elit. D’aquí 
el meu interès per saber qui és el com-
pany silenciós del coworking que ha acon-
seguit una gesta tan important.

Aquest any la Mitja es presentava amb 
les limitacions pròpies que ha marcat la 
pandèmia. Amb un nou recorregut, els 
corredors tenien ganes de tornar a l’as-
falt després de no fer-ho amb normalitat 
des de fa mesos. Un any més, els corre-
dors d’elit internacionals i nacionals van 
ocupar les primeres places: Ayad Lam-
dassen (1h 3min 31s, primer), Javi Guer-
ra (1h 3min 44s, segon), Youssef Ben 
Hadi (1h 4min 9s, tercer), Houssame 
Benabbou (1h 4min 30s, quart), Jesús 
Olmos (1h 4min 52s, cinquè), Dmitrijs 
Serjogins (1h 4min 55s, sisè) i Mourad 
Moumin (setè). Gratament sorpresos 
encara, els de l’Associació Esportiva 
La Mitja es van alegrar de la presència, 
entre els millors, d’un atleta vallesà que 
corria, ves per on, la primera Mitja de la 
seva vida. Darrere d’aquesta bona mar-
ca hi ha, però, una història d’un nen que 
des de petit somniava a “ser un corredor 
d’elit i participar en uns Jocs Olímpics”.

Nascut al Marroc, Mourad situa els 
fets principals de la seva vida en el marc 
familiar i el període que va de 1992 fins 
ara. L’Any Olímpic, el seu pare, Abdel-
hadi, va venir a Granollers per treballar

en 
una 
fuste-
ria. Quatre 
anys més tard 
i amb feina fixa, va ser la seva mare, 
Khamisa, qui va seguir les seves passes 
amb Mourad a braços, ja que tot just 
tenia 1 any. Residents a Granollers, el 
matrimoni va tenir dos nens més: Adam 
i Anas.

Mourad va estudiar al Col·legi Anna 
Mogas i va ser en aquest centre on va 
començar a guanyar les primeres curses. 
Rememora la il·lusió que li feia guanyar 
“i ser el primer” i, en el cas del futbol, 
somriu en recordar que era evident 
“que corria més que ningú”. A 16 anys i 
decidit a provar sort com a atleta, va for-
mar part del CA Canovelles. “En aquest 
club vaig tenir la fortuna de tenir com a 
entrenador l’Alfons Guillén”, explica. 

Pensant en reptes més ambiciosos, 
després va anar al CA Montornès, sota 
les ordres de l’entrenador Esteban 
Giménez i amb atletes de pista que com-
petien a nivell nacional a les proves de 
1.500m i 5.000m. Entre moltes altres 
competicions, destaquen la seva partici-
pació als Campionats d’Europa de Cros 
que es van fer a l’Algarve, a Portugal. Un 
nou salt el va situar a l’ISS L’Hospitalet 

Atletisme, on va ser tres anys, per aca-
bar recalant, finalment, a l’Agrupa-

ció Atlètica Catalunya. Malgrat els 
esforços i les qualitats innates 

que té per ser a l’elit, les lesions 
li ho estan impedint. 

Contrariat per aquesta mala 
sort i tot i comptar amb una 
beca del CAR de Sant Cugat, 
en Mourad va haver d’afron-
tar l’exigent cursa d’estudi-
ar Empresa i Tecnologia a la 
UAB de 8h a 12h; d’entrenar 

de 12h a 14h, i de treballar 
de 15h a 22h al Decathlon de 

Mollet. Horaris força habituals 
entre els membres de les famílies 

humils. Responsable i conscient dels 
sacrificis que han anat fent els seus  

pares per assegurar una bona educació 
als tres germans, sempre ha estat conven-
çut que li calia treballar “per guanyar-me 
la vida i ajudar-los el màxim possible”.

La pandèmia ha trasbalsat el món de 
l’esport, és evident. Lluny de desanimar-
se i engegar-ho tot a dida, en Mourad es 
va marcar un pla d’entrenaments que 
va complir també durant el ramadà i va 
començar a preparar la Mitja amb l’úni-
ca ajuda dels seus dos germans, també 
joves atletes. Content del resultat i de 
les bones sensacions que va sentir a la 
Mitja, ara es planteja què farà en un 
futur. “Tornar de nou a les curses de 
pista? Competir en les proves de 10km i 
mitges maratons? Ja ho veurem”, diu.

Mentre va desfullant aquesta mar-
garida esportiva, fa només uns mesos, 
en Mourad va fundar l’empresa Bikup 
Tech Solutions amb el seu amic Gerard 
Ramon. Són al coworking  de Roca 
Umbert i ofereixen els seus serveis com 
a programadors. El que realment els 
motiva, però, és la creació i desenvo-
lupament d’una app que permetrà als 
ciclistes conèixer a l’instant l’estat de 
salut general de tots els elements de la 
seva bici.

Paco Monja 

Periodista 
pacomonja@gmail.com

Mourad MouniM naaMan, atleta i prograMador inforMàtic

VET AQUÍ! PIULADES

JORDI ROSÀS RODOREDA

“Estava aturat al semàfor de 
Marata i un que baixa del 
cotxe i em diu:
–Oye, ¿para ir a Santa Inés de 
Magallanes?
–Què busques? La Roca 
Village?
–Sí, sí. Eso, eso
...I així hem anat construint 
aquesta merda de país.”

@RodoredaJordi

JORDI M. VEGUÉ

“M’he trobat una ambulància 
al mig d’un camí i la conduc-
tora em pregunta:
–¿Por aquí se va a Sant Pere 
de Vilamajor?
I li he respost que em sem-
blava que per aquell camí, 
no. La resposta:
–No le entiendo, pero el GPS 
dice que es por aquí.
I ha seguit. Deu minuts des-
prés encara feia voltes per 
allà. El GPS sempre té raó i, a 
més, l’hi explica en castellà!”

@JMV1714

MARIA ÀNGELS PLANAS

“Que la Seguretat Social no 
admeti un document signat 
digitalment amb un certifi-
cat de la Fábrica Nacional de 
Moneda y Timbre i que et 
demani com a alternativa que 
manuscriguis un text (que 
et passa) en un full, el signis 
amb boli, li facis una foto i 
els hi enviïs, és normal?”

@mangelspb

JOAQUIM BALL-LLOSERA

“Vilardella: impedia aquell 
qui la portava de ser vençut 
i podia partir un roure o una 
pedra d’un sol cop. Molt 
cobejada, fou la protagonista 
de la llegenda del drac de 
Sant Celoni. Brandant-la, 
Jaume II sortí victoriós de la 
batlla de Lucocisterna (segle 
XIV) a Sardenya.”

@Quimmaqui

Un competidor nat

LA SANTA ESPINA

ARNAU TOLRÀ

“Les landes de gódua, gine-
bre i bàlec, amb teix i arç, 
són un dels hàbitats més 
amenaçats i vulnerables del 
massís del Montseny. De la 
seva conservació en depenen 
poblacions singulars d’es-
corxador, tallareta vulgar, sit 
negre, trobat, pardal de bar-
dissa, gat fer i molts altres.”

@arnautomo
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Llegeixo que l’ínclita senyora Díaz Ayuso ha insinuat que 
el rei podria negar-se a signar els indults. “Què farà el rei 
a partir d’ara? Signarà aquests indults? En faran còmplice 
el rei?”, va dir.

La presidenta de Madrid està desbocada. Està tan infla-
da d’èxit i se sent tan triomfadora, que no s’adona de les 
barbaritats que pot arribar a dir. Barbaritats tan grans 
que, de fet, es va atrevir a posar en dubte si el rei compli-
ria o no l’obligació que té de sancionar, amb la seva signa-
tura, tot allò que decideix l’executiu. I va arribar a quali-
ficar Felip VI de còmplice si compleix la seva obligació!

No obstant això, també vull referir-me al comentari 
coral posterior de periodistes i tertulians, que han con-
vingut en la creença que el rei no pot negar-se a signar els 
indults. Meeec! Error! Jo també penso que el rei no s’atre-
virà a negar-s’hi, però no gosaria dir que no pot. Efectiva-
ment, pot. Perquè si s’hi negués, no li passaria res. I tant 
que pot! No veieu que és inviolable? Seria lògic pensar 
que si no els signés hauria d’abdicar. També s’ha dit. Sí, 
però i si no abdicava, què...? 

El rei pot fer tot el que li vingui de gust. No és que tin-
gui permís explícit per fer qualsevol cosa, però si mai en 
fa alguna de les que no s’han de fer no hi haurà de res-
pondre. Si va posicionar-se políticament aquell 3 d’octu-
bre en comptes d’actuar com a àrbitre imparcial, que és 
el que hauria d’haver fet i no va passar res, per què no 
podria, ara, anar un pas més enllà i desobeir el mandat 
constitucional? Un mandat, per cert, que, a la senyora 
Díaz Ayuso i als manifestants que duien pancartes on hi 
deia “Majestad no firme” –sense coma ni res–, els encan-
taria que desobeís, tot i anomenar-se a si mateixos consti-
tucionalistes, en un paradoxal desori de fervor patri.

Probablement, la Corona perdria una mica de prestigi, 
fonamentalment a certs territoris perifèrics de l’Estat, 
però potser en guanyaria a la resta i la cosa podria que-
dar si fa o no fa... I, com que, a l’exterior, ja no pot perdre 
un prestigi que no té... Cal ser conscients que la inviola-
bilitat que la Constitució atorga al rei li deixa un marge 

pràcticament il·limitat per a fer allò que li vingui de gust. 
De fet, a parer meu, no és pas la seva inviolabilitat la que 
li atorga aquesta possibilitat, sinó la lectura que es fa dels 
corresponents articles de la Constitució.

El 56.3 diu literalment: “La persona del rei és inviolable 
i no està subjecta a responsabilitat. Els seus actes seran 
sempre subjectes de referendament en la forma establer-
ta en l’article 64, sense la qual no tindran validesa [...]”. I 
l’article 64.1 disposa: “Els actes del rei seran referendats 
pel president del Govern i, en el seu cas, pels ministres 
competents.” I en el punt 2 del mateix article, rebla: “Dels 
actes del rei seran responsables les persones que els refe-
rendin.” 

La Constitució és certament ambigua, però, per poc sen-
tit comú que s’hi posi, el més normal és entendre que la 
inviolabilitat reial a què al·ludeix afecta els actes derivats 
del seu paper de monarca. És a dir, afecta aquelles dis-
posicions governamentals que ell, complint la seva obli-
gació, hagués sancionat amb la seva signatura, cosa que 
sembla lògica perquè ell només sanciona allò que altres 
(normalment els membres del govern) han decidit i, com 
que té l’obligació de sancionar-ho, no seria just fer-lo res-
ponsable d’allò que signa.

Ara bé, em sembla que estendre aquesta inviolabilitat 
a totes les altres irregularitats que pugui cometre és un 
excés. I negar-se a signar un decret i quedar emparat per 
seva inviolabilitat, em semblaria un excés. Com va ser un 
excés que ningú no pogués demanar-li responsabilitats 
pel discurs de tall marcadament polític que va fer aquell 
famós 3 d’octubre, en comptes de mantenir-se al marge 
de la política, com era obligació seva. Una obligació que 
va decidir no complir.

Les irregularitats presumptament comeses pel rei Joan 
Carles mentre era rei i que han sortit –i van sortint enca-
ra– a la superfície darrerament han posat de manifest 
que els reis espanyols poden fer i desfer sense cap mena 
de por a conseqüències, més enllà d’una certa pèrdua de 
prestigi de la Corona si és que n’hi queda una mica. Ima-
gineu-vos què seria en cas d’un assassinat, d’una violació 
o d’un assetjament duts a terme per un hipotètic monar-
ca espanyol...! Se li haurien de permetre aquests delictes 
sense responsabilitat penal? És això el que diu la Consti-
tució? Per l’actitud d’inhibició que prenen les autoritats 
espanyoles, davant les suposades irregularitats comeses 
pel rei Joan Carles durant el seu regnat, semblaria que sí. 
En canvi, jo, sincerament, no puc creure que una consti-
tució redactada durant el segle XX i vigent durant el XXI 
en un estat de la Unió Europea consagri una forma de 
monarquia amb algunes actituds pròpies de l’edat mitja-
na. No soc un expert en textos legals, però m’hi jugaria un 
pèsol que els anomenats pares de la Constitució no la van 
redactar amb la intenció que aquesta inviolabilitat ser-
vís per a allò que se la fa servir. Altrament, no hi hauria 
un article 14, que disposa clarament: “Els espanyols són 
iguals davant la llei, sense que pugui prevaler cap discri-
minació per raó de naixença, raça, sexe, religió, opinió o 
qualsevol altra condició o circumstància personal o soci-
al.” No oblidem que el rei és espanyol també.

No tinc cap dubte que el rei acabarà signant els indults. 
Ara, dir que no pot negar-s’hi és massa aventurat. Perquè 
el rei paga totes les irregularitats que pugui cometre, en 
tot cas, en forma de desprestigi per a la Corona, però, de 
cap manera, fent front a responsabilitats penals o civils 
per les seves accions.

Aquesta és, entre moltes altres, una de les raons de pes 
per a manifestar-nos més republicans que mai. I, veient 
que aquest estat no està disposat a promoure cap canvi en 
aquest sentit, ni a curt ni a mitjà termini, la millor opció 
és dir bon vent i barca nova a una Espanya ancorada enca-
ra en prerrogatives per a institucions que arrosseguen tics 
que són més propis del primer i del segon mil·lennis de la 
nostra era que no pas d’aquest tercer, acabat d’encetar.

El curs passat va acabar esfilagarsat i 
trist. Enguany podem recuperar l’ale-
gria dels comiats i les festes de final 
de curs. L’alumnat pot fer la darrera 
sortida, la festa imaginada, un comiat 
especial per tancar etapa o una gradu-
ació solemne i tot amb relativa norma-
litat. Això ha eixamplat molts cors i 
posat somriures a moltes cares, també 
en les de molts docents, pares i mares. 
Les escoles de Catalunya es preparen 
per acabar un curs insòlit i acomiadar 
l’alumnat. Ara toca, després de res-
pirar profundament, fer valoració de 
com ha anat tot plegat. Equips direc-
tius i docents faran balanç i maldaran 
per trobar, en la reflexió, propostes 
per al curs vinent i es disposaran a fer 
de les vacances ben guanyades l’única 
possibilitat de recuperar forces per al 
curs vinent.

Aquest final de curs mereixeria una 
festa especial (nacional?) dedicada 
a tots els docents, a infants, adoles-
cents i joves per haver definit en acció 
paraules com resistència, coratge, 
incombustibilitat, fortalesa o resilièn-
cia. No en sabem pràcticament res, del 
que els i les docents s’han hagut d’em-
passar, de la quantitat d’hores extres 
que els equips directius han dedicat a 
gestionar protocols, sentint com se’ls 
robaven hores precioses per impulsar 
projectes innovadors i bones pràcti-
ques educatives. No en sabem ni una 
engruna, del que han patit infants 
i adolescents, de les seves pors, les 
seves il·lusions frustrades i les seves 
esperances estripades. No coneixem la 
fondària de l’abisme de la desigualtat 
que han provocat aquest dos cursos. 

Necessitaríem temps en standby però 
qui estigui compromès amb l’educació 
no s’ho pot permetre perquè infants i 
adolescents creixen esgarriats i sen-
se companyia adulta que sàpiga com 
compensar-los per tot el que han per-
dut. Amb el final de curs es fan més 
punyents moltes mancances i desen-
certs. És ara que veiem si hi ha hagut 
l’aprenentatge esperat o que som cons-
cients de la colla d’alumnes que se’n 
van definitivament de l’escola i que ja 
no tenim ocasió de reparar cap dany. 
És ara que veiem com alguns encaren 
el canvi d’escola sense que els haguem 
pogut preparar bé per al trànsit. 

Final d’un curs estrany i noves pre-
guntes: us servirà de res el que heu 
après? Us farà falta allò que no heu 
pogut aprendre? En què us hem fallat 
els adults? És en el temps d’espera 
que hem assajar respostes per al curs 
vinent.

1 Un veí  
de Cardedeu mor 
en un xoc frontal  
a la carretera  
de Santa Agnès

2 Escorcoll policial 
a l’Ametlla en una 
actuació contra una 
banda de robatoris 
amb encastaments

3 Un cotxe  
de la policia local  
de la Roca xoca con-
tra una casa enmig 
d’una persecució

4 Un incendi  
permet descobrir  
una plantació de 
marihuana en una 
casa a Santa Eulàlia

 5 Escorcoll a 
Granollers d’una 
operació per irregu-
laritats en la compra 
de material sanitari

Preguntes de final  
de curs: us servirà  

de res el que heu après? 
Us farà falta allò que 

no heu pogut aprendre?

EL MÉS VIST DE LA SETMANA A EL9NOU.CAT

TRES UNCES D’EDUCACIó

Final de curs
Agnès Boixader 

Mestra jubilada
aboixad1@xtec.cat
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Jordi Sedó 

Lingüista i escriptor
www.escriptors.cat/autors/jordisedo

El rei, els indults i la inviolabilitat
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Dilluns 7 de juny de 2021

Vespre
Sortim a caminar, el cel és net i lluent i fa calor. 
Treballo tot el dia a l’ordinador. A la tarda tinc una 
reunió on line per parlar del teatre del Vilamagore. 
Tot apunta que aquest any sí que podrem celebrar 
aquesta festa, que ja té 28 anys i que per setè any 
s’hi representaran algunes de les escenes de la meva 
novel·la Confidències d’una reina. No puc estar més 
agraïda! Catalunya ja té més de tres milions de per-
sones vacunades amb la primera dosi i de mica en 
mica s’obre la porta a un temps millor. Aquesta nit 
torna el meu fill gran i la seva parella, que visquin 
altra vegada a Catalunya és una alegria. 

Dimarts 8 de juny de 2021

Migdia
Avanço la feina, demà tinc un dia una mica atra-
fegat i no sé si podré escriure el Dietari, el deixo 
quasi acabat avui.

Dimecres 9 de juny de 2021

Tarda
Aquest matí tornem a tenir metge amb la mare. Fa 
dies que esperem aquesta visita amb neguit per-
què ens han de donar resultats. Un mes enrere ens 
havien pintat un panorama bastant fosc. Hem estat 
molt agraïdes als sanitaris de la Unitat de Diagnòs-
tic Ràpid de l’Hospital de Granollers que ens han 
atès excel·lentment i, per sort, el diagnòstic no té 
res a veure amb el que li havien pronosticat. Estem 
molt contentes i així que sortim truco a la família, 
que espera notícies. Moments feliços!

Dijous 10 de juny de 2021

Tarda
Cuixart presenta a recurs a TEDH d’Estrasburg 
contra la sentència del Suprem.

Han trobat el cos sense vida d’una menor. Es creu 
que podria ser d’una de les nenes desaparegudes 
a l’illa de Tenerife. Se’m fa molt difícil d’entendre 
que un pare pugui matar els fills per fer patir a la 
seva exparella. El meu cap es nega a pensar que 
aquestes persones que maten els fills a sang freda 
no siguin malalts mentals.

Divendres 11 de juny de 2021

Capvespre
Sortim a caminar de bon matí. Fa tanta calor que 
he fet el canvi de roba de l’armari. Turull també ha 
presentat recurs a Estrasburg. Avui és un dia espe-
cial, és l’aniversari del meu fill gran, tot i que ho 
celebrarem diumenge que hi serem tots. Al migdia 
m’escapo a dinar amb els mestres, torno aviat per-
què el petit es gradua. Per la Covid no hi podem 
anar els familiars, però el vull veure abans de mar-

xar. Gràcies a les tecnologies hem pogut seguir l’ac-
te per internet. 

Dissabte 12 de juny de 2021

Tarda
Acabo de llegir La drecera, de Miquel Martí i Ser-
ra. Una història explicada en primera persona per 
aquell nen que havia viscut a la casa d’uns masovers 
d’una família benestant a l’Empordà. Un llibre amb 
un llenguatge molt cuidat i que retrata amb detall 
un moment històric i el seu paisatge físic i humà. 
Salvant les distàncies, m’ha fet pensar molt en la 
meva infància en un petit poble del Baix Montseny. 
Jo vivia amb els pares en un carrer, que tot i ser del 
poble era urbanització, la resta de les cases eren 
segones residències. Els nens del carrer estaven tot 
l’estiu de vacances i sortien cada dia havent sopat a 
jugar una estona. Jo no sortia gairebé mai a la nit, 
perquè l’endemà els pares treballaven. Esperava 
amb candeletes que em convidessin a la piscina, 
que com que era privada hi havies d’anar amb un 
soci, o que algun diumenge els pares ens portes-
sin a la platja. Malgrat haver respirat en més d’un 
moment aquell esperit de superioritat, la meva va 
ser una infància feliç perquè vaig poder jugar en 
llibertat: córrer entre els camps d’ordi, anar amb 
bicicleta pel poble, jugar a la riera... Sempre he 
cregut, com defensa Francesco Tonucci, que poder 
jugar sense l’acompanyament dels pares és molt 
important per al desenvolupament dels nens. En 
una vinyeta d’aquest prestigiós pedagog, una nena 
li deia enfadada a la seva mare: “Quan els adults 
jugueu, ho feu de nit i amagats a l’habitació i, quan 
nosaltres juguem, fins i tot poseu bancs perquè s’hi 
pugui asseure el públic.”

Diumenge 13 de juny de 2021

Vespre
Hem sortit a caminar tan d’hora que quan hem tor-
nat de fer la ruta el bar del poble encara no havia 
obert i no hem pogut fer el cafè. Ho hem calculat 
malament. Matí de compres i dinar familiar. Men-
tre cuino escolto Un restaurant caníbal a Berlín de 
Catalunya Ràdio. Avui el nostre amic Joan hauria 
fet 55 anys i d’aquí a quatre dies farà un any que 
ens va deixar. Per això, aquesta tarda ens hem tro-
bat en un camp del poble per plantar una alzina, 
recordar-lo i esperar junts la posta de sol mentre 
fèiem costat a la Montse. 
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Teresa Sagrera 

Escriptora
@SagreraT

DIETARI DE L’OKUPA DE L’ALTELL

Som molts els que, quan necessitem quelcom o hem 
de fer alguna cosa especial, ho volem al moment. 
Jo m’acuso de formar part dels exigents, d’aquells 
que ens titllen d’impertinents.  Quan em llevo, sé 
la meva obligació diària de mestressa de casa, que 
em complau i que procuro enllestir sense perdre 
temps, aquest bé que, malgrat les restriccions, vola 
més ràpid cada dia. I repassar les notícies, algunes 
de les quals podrien obviar. Repetitives però, pel 
que s’hi intueix, són les que espera una gran majo-
ria. Els anys m’han ensenyat a destriar el gra de la 
palla. No m’afecta què diran o pensaran. Sé què hi 
ha i a qui llegir; a d’altres, millor obviar. M’agrada 
seguir els que són concisos, que amb poques ratlles 
descriuen una notícia sense embalums. Sempre he 
intentat fer-ho així.

 Vivim en una situació anòmala produïda per la 
pandèmia. Malgrat que s’han reduït una mica les 
limitacions, la por ens acompanya i continuem 
fent allò indispensable, no pas el que ens plauria, 
almenys els més grans per precaució. La mascare-
ta s’ha convertit en la protagonista de les nostres 

vides, tot i la seva incomoditat ens n’hem enamorat. 
Ha evitat àdhuc les infeccions habituals del fred, a 
mi, les traqueïtis que cada hivern m’afectaven.

 Hem recuperat la vida sedentària de quan érem 
petits, fer allò que és indispensable i obviar tot 
el que pot esperar. Hem tingut temps d’endinsar-
nos a la memòria de temps passats, de la vida amb 
família-amics, viatges, compromisos de feina, de 
cooperació. I –per què no?– de saraus i organitzaci-
ons amb gent del món, molts dels quals ens tenen, 
avui, a l’oblit. 

Si jo tingués responsabilitat, me n’ocuparia, 
segur que molts grans sols privats de recursos i lli-

bertat romanen arraulits en algun racó, en trista 
solitud. Hem de ser pacients per la Covid-19, acom-
panyar els que, sols i desvalguts, necessiten un cop 
de mà i ningú no els recorda. Rumiem! Segur que 
en trobarem molts. Tots, entre els quals em comp-
to, necessitem el caliu d’amics, parents i coneguts. 
S’ha acabat aquell parangó que abans s’atorgava: 
“Tu rai…”

 Intentem a poc a poc recuperar la nostra vida 
normal: trobades d’amics, potser al voltant d’una 
taula per dinar, o per prendre un vermut i xerrar 
del que hem viscut i volem oblidar i demanar exigir 
plegats que mai més… no haguem de viure penúries 
similars.

I avui a la Cuina de resistència, conill al vi negre 
o vermut.
INGREDIENTS Un conill tallat a trossos, oli, sal, 
pebre, mostassa, safrà, una ceba grossa laminada, 
una fulla de llorer, un cap d’alls sencer, un tros de 
canyella en rama, una tassa de vi negre o vermut i 
una de caldo o aigua. 

En una cassola amb oli enrossirem els talls de 
conill, que reservarem. En aquell oli sofregirem la 
ceba a foc molt suau. Ja al seu punt daurat hi intro-
duirem els talls de conill, que haurem untat amb 
mostassa i safrà, el vi o vermut, l’aigua o caldo, la 
canyella, el llorer, el cap d’alls. Foc suau i revisa-
rem que no quedi massa escàs de líquid, que es pot 
ampliar sigui aigua sigui caldo. 

La Còvid-19 ens ha ensenyat a ser pacients
Montserrat Ponsa Tarrés

Periodista, escriptora i activista 
social i cultural

@montserratponsa
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CUINA DE RESISTÈNCIA PER A LA NOVA NORMALITAT

Conill al vi negre o vermut

De mica en mica les peces  
es posen a lloc
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Estic enamoradíssima de la idea del Passaport 
Covid. Però molt, molt. De les paraules i tot, de 
com sonen. D’on em porten. És com si amb aquesta 
idea que s’implementa a partir de l’1 de juliol, l’es-
tiu hagués pujat dues o tres talles de cop i s’hagués 
posat guapo, de bon veure, refet. 

Des que em van vacunar que sento que m’han 
inoculat una mena d’eufòria que em fa pensar que 
Europa m’espera aquest estiu –a mi i a tots– i que 
s’ha acabat patir per horaris, mascaretes, contactar 
amb la gent o brindar. Que tenim tots a tocar recu-
perar aquella normalitat que ja no recordem del tot 
però que no hem pogut oblidar. Una normalitat que 
allunya la por, que la fa transparent, que l’empeti-
teix i la ridiculitza. Viure sense por és més viure. 

Aquella por que hem passat tots, no ens enga-
nyem. A contagiar, a ser contagiats, a la mort, al 

dolor, a la no-activitat, a la no-abraçada, a un cert 
silenci, a un cert buit a la vida i a les agendes, a 
tenir els motors aturats. No la suporto, aquesta 
sensació, i recordo moments molt tristos durant 
aquests mesos que ara em semblen això: moments 
que han passat. Ja està, adeu, un segell en un passa-
port, poc més. 

La comunitat científica ha aconseguit una vacu-
na per a la pandèmia en un temps rècord i poder-la 
sentir entrant dins meu em va semblar un regalàs 
de la vida. Cap símptoma, per cert, després, només 
un petit mal on em van punxar i una alenada fortís-
sima de tranquil·litat, d’esperança. 

Ara m’agrada seguir les notícies que porten l’eti-
queta Covid. M’agraden perquè m’alegren, per-
què m’omplen de ganes de fer coses i d’activitats, 
l’agenda. Zero morts, contagis caient en picat, per-
centatges de població vacunada, qui sap si els fills 
vacunats abans de començar el curs… Alegries, una 
darrere l’altra, que no sabíem que ens calien tant. 
Recuperar les petites coses, les de sempre. Recu-
perar l’aigua a les fonts, les festes d’aniversari, les 
abraçades perquè sí i els somriures, ara amagats 
perennement sota la mascareta. Recuperar la por 
de les coses que ens feien por abans i recuperar 
–també– els viatges. Com he enyorat viatjar. Com 
m’enamora la idea del passaport. Que n’estic, de 
contenta, amb la vacuna. Que bé, estar bé. De tant 
en tant. 

LA PILARÍN

Marina Martori 

Escriptora i gestora cultural
@marina_martori
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Llistàvem a EL 9 NOU de divendres passat la setan-
tena de derivats de llegir, un verb que, per a sorpre-
sa nostra, no havia aparegut fins ara al Rodalmot 
i que el desagradable afer de la selectivitat ha fet 
aterrar en aquesta columna.

Vam veure que els derivats semànticament lli-
gats a la idea de llegir constituïen si fa no fa una 
tercera part de la família, i que a continuació venia 
el grupet d’elegir. Tot seguit un altre de no gaire 
nombrós, però carregat de significat és el de lliçó, 
que conté tan sols alliçonar i alliçonament, i a prop 
del qual se situa un altre dels mots peculiars de la 
casa, que és leccionari. Es tracta d’un llibre litúrgic 
que conté les lectures de l’ofici i de la missa, i que 
amb aquesta definició segurament seria més perti-
nent adscriure al grup de llegir.

Encara ens queden dues branques mitjanes més. 
Una és la de dilecció, de la qual penja, naturalment, 
predilecció, però també dilecte i predilecte, dili-
gent i diligència i els molt més específics diligen-

ciar (“tramitar un afer mitjançant les diligències 
oportunes”) i, atenció, diligencier, que no és pas 
cap xofer de transport públic del far west sinó l’en-
carregat pels fiscals d’evacuar algunes diligències 
d’ofici (evacuar en el sentit de “despatxar o enlles-
tir un tràmit”). L’altra, un pelet més completa, és la 
de selecció: els vulgars seleccionar i seleccionador, 
enriquits amb un pintoresc i desuet seleccionista, 
“persona que considera que la selecció natural és 
un factor determinant en l’evolució de les espèci-
es”. Realment el pas del temps deixa una petja ines-
borrable en els diccionaris. Quant als de formació 
culta, en canvi, són selecte, selectiu, selector i la nos-
tra protagonista del dia, la selectivitat.

Ara sí que arribem al final. L’última branque-
ta és la més desviada de totes perquè creix a par-
tir de l’adjectiu llest, el significat del qual es veu 
que resulta d’un encreuament molt oportú entre 
el “d’escollit o privilegiat” i el de llegit, d’on sorgi-
ria la idea de culte i intel·ligent. De llest en pengen 
llestesa i els encantadors enllestir i enllestiment. I 
ara sí, com a cirereta del pastís precisament per la 
coincidència de sentit amb aquest llest que el dic-
cionari presenta com a “viu, astut” tenim un parent 
seu, que en realitat pertany a la branca d’elegir, que 
és elet: és sinònim d’escollit, sí, però també “d’eixe-
rit, que la sap llarga”. I arribats a aquest punt no sé 
si els elets som natres, que ens vantem de ser tan 
espavilats, o més aviat els veïns, que ens la foten 
cada vegada que volen, avui amb la selectivitat, 
demà vés a saber amb què.

Selectivitat (i II)

RODA EL MÓN I TORNA EL MOT

Pau Vidal 

Filòleg i escriptor
@pauetvidal

M
ES

T
R

E 
D

E 
LE

S 
V

A
N

IT
A

S 
/ M

U
SE

U
 N

A
C

IO
N

A
L 

D
’A

R
T

 D
E 

C
A

TA
LU

N
YA

 (
M

N
A

C
)

LA REBEL

Passaport
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El dimecres 9 de juny a les 8 del matí, després de 
celebrar la missa a la capella del bisbat, monse-
nyor Josep Àngel Saiz Meneses marxava amb cot-
xe acompanyat pel seu secretari amb destinació a 
Sevilla, on prendria possessió de la seu hispalen-
se el dissabte 12 de juny com a nou arquebisbe. El 
personal de la cúria diocesana acomiadà en aquells 
moments el qui havia estat el seu pare i pastor 
durant 17 anys. 

No és inversemblant en aquests moments inten-
tar fer una mirada retrospectiva d’aquesta etapa 
fundacional marcada per l’estil i el tarannà del seu 
primer bisbe, i que ha donat una fesomia pròpia a 
aquesta realitat eclesial a les comarques del Vallès 
Oriental i el Vallès Occidental.

Després de la sorpresa inicial d’aquell 15 de juny 
de 2004, monsenyor Saiz Meneses, nomenat pri-
mer bisbe de Terrassa, des de bon començament, 
es prengué molt seriosament l’objectiu de conèixer 
com més aviat millor la nova diòcesi. Cal dir que els 
mossens facilitaren aquesta missió, convidant-lo tot 
d’una a les comunitats que tenien encomanades.

En aquell primer curs va visitar pràcticament 
totes les parròquies. També els aplecs i romeries i 
un bon nombre de comunitats religioses. L’agenda 
episcopal treia fum! I s’agraeix que el senyor bisbe 
demostrés una gran capacitat de treball i una resis-
tència envejables, unides a un bon humor excel-
lent i una gran memòria que facilitava el coneixe-
ment i l’acolliment de les persones. Ell recordava 
sovint que en les celebracions és important el que 
es predica, però també és molt important el tracte 

personal. I és que ell com a bon coneixedor de la 
psicologia humana és conscient del que vol dir aco-
llir cada persona i que se senti valorada i reconegu-
da com a camí de creixement. 

A les visites pastorals, que ha fet amb el seu bis-
be auxiliar, monsenyor Salvador Cristau, s’ha posat 
de manifest especialment aquest tarannà amb el 
temps que dedicava a cada grup en cada parròquia, 
i a cada persona. S’interessava per la vida d’aquell 
àmbit de la pastoral, compartia les inquietuds, 
reflexionava sobre els reptes i de manera corres-

ponsable ajudava a avançar en la nova evangelit-
zació, com a Església en sortida per propiciarl’en-
contre amb el Senyor, com li agradava repetir 
sovintejadament. S’ha mostrat sensible a cada un 
dels territoris, pobles i ciutats. El mateix senyor 
bisbe explicava que la gent li deia que amb motiu 
de la visita l’havien conegut i que era molt senzill 
i proper, tot i que ell afirmava que no havia canviat 
de caràcter i que sempre era així. 

Juntament amb aquesta activitat territorial tre-
ballà també en l’estructuració d’una nova cúria àgil 
i dinàmica. Sovint afirmava que per cada problema 
hi ha una solució, i el que cal és trobar-la. Al llarg 
d’aquests anys, la creació del seminari, que ha esde-
vingut un veritable alè d’esperança per al futur de 
la diòcesi, la potenciació de l’educació i la formació 
a través de la catequesi i les escoles diocesanes i 
parroquials, les diverses peregrinacions amb joves 
i adults i famílies, o l’atenció als més necessitats a 
través de Càritas i altres institucions, etc. han esde-
vingut fites importants en aquests anys inicials de 
la vida diocesana.

La seva paraula ha estat ferma i directa, i ha aju-
dat a situar les qüestions diverses amb les quals 
s’ha trobat des d’una perspectiva teològica, des 
de Déu, amb una mirada eclesial des de la qual 
es poden afrontar els reptes més variats i les pro-
blemàtiques de la vida i la societat sense caure en 
conformismes o cofoismes, ni deixar-se manipular. 
Recordo que un alcalde del territori em deia una 
vegada que el bisbe diu el que ha de dir i ho diu cla-
rament segons l’Església, sense ofendre. 

Som molts, preveres, diaques, religiosos i laics, 
els que ens hem sentit col·laboradors seus en els 
àmbits i situacions més diverses, i ell ha volgut 
comptar amb molts per construir una nova diòcesi, 
“remant mar endins”, segons diu el seu lema epis-
copal. És per tot això que la paraula agraïment bro-
lla de manera natural.

G
R

IS
EL

D
A

 E
SC

R
IG

A
S

Si es pogués fer un referèndum a tot arreu del món 
i li preguntéssim a tothom si està d’acord que s’ex-
plori l’espai i s’ompli d’aparells que en qualsevol 
moment ens poden caure al cap de nosaltres o en 
un banc de sardines; si preguntéssim a tothom si 
volem màquines que faciliten i feliciten només una 
part de la humanitat, l’altra part diria: “Vull menjar, 
vull aigua, vull medecines, vull anticonceptius, vull 
tractament contra el dolor de qualsevol mena, vull 
sabó, vull una tirita, vull un desinfectant, una aspi-
rina, un almax, una compresa...” i aquest sens fi de 
coses que tenim a la part del món rica. I el “vull anar 
a l’escola” i “ho vull sense haver de caminar quilò-
metres”, i  “tenir una cadira a classe i un boli i molts 
llapis de colors!” I malgrat tot, aquestes criatures 
somriuen. I malgrat tot –sobretot entre les dones, 
que són les que més pateixen la pobresa– la incul-
tura i el masclisme tiren endavant i somriuen ense-
nyant les seves dents joves o desdentegades per un 
moment diferent en la seva vida quotidiana. Tant se 
val de quin lloc del planeta siguin. No els importen 
les màquines, perquè no les tenen. Els interessen 
molt més les coses –que no anomenaré perquè seria 
impossible– que al nostre primer món no donem cap 
valor i, sobretot, les nostres criatures, perquè han 
nascut amb el privilegi de tenir de tot i més.

Per altra banda, hi ha els del cantó privilegiat. Fa 
uns dies, vaig portar a la deixalleria un ordinador, 
una impressora i un mòbil. Amb la meva ingenu-

ïtat pensava que em dirien que ho posés en algun 
lloc especial de material per reciclar i, és clar, no 
va ser així. Em van indicar uns contenidors perquè 
ho aboqués. Sí, era així, els havia d’abocar, no podia 
fer cap altra cosa. O això o endur-m’ho novament 
cap a casa. Què podia fer? Vaig estar una fracció 
indeterminada de temps contemplant la situació. És 
immoral, indecent..., em feia mal el cor, però vaig 
acabar abocant-ho mentre m’entretenia a observar 
els objectes, les màquines que hi havia. Aquella 
quantitat només era la d’un poble i només la d’uns 
quants dies. Suposo que és incomptable la quantitat 
de deixalles que es produeixen arreu. Evidentment, 
tinc edat per no ignorar què passa amb les nostres 
deixalles, però encara no m’havia trobat la situació 
de ser jo qui llençava material que contamina i gai-
rebé és indestructible. 

Un dia, estava amb un noi que té un nen de 2 
anys –allò que se’n diu un bombó– i, parlant, par-
lant, li vaig dir: “Imagina que hi ha el teu nen i un 
nen igual però pobre, negre, de l’Àfrica. Tens una 
poma: a qui li dones? Què en fas, de la poma?” La 
resposta em va colpir l’estómac: “Li dono al meu 
nen, l’altre no és el meu problema!” L’hi vaig insis-
tir: “Però li has de donar al teu fill mirant als ulls 
l’altre, n’ets capaç?” “Sí, sí, no és el meu proble-
ma.” I això és el que passa! La nostra societat s’ha 
convertit en el jo-jo-i-jo. I la gent molt jove no sé si 
sap què vol dir la paraula compartir. Per desgràcia, 
moltíssima gent de l’altra part del món –o sigui, la 
nostra– ni tan sols és conscient que és tan vulne-
rable com la gent d’altres llocs on la seva vida és 
molt precària, dura i sense gaires horitzons cap a 
un futur on la vida sigui per viure-la, no per sobre-
viure-la!

I els aparells que tenim per damunt dels nostres 
caps, per l’espai sideral i més enllà, el fet d’anar a 
altres planetes, com la passió d’anar a Mart a veure 
si hi ha això o allò o el de més enllà, realment a qui 
l’interessa? Als científics, astrofísics i no sé a quants 
petits sectors d’intel·lectuals.

Em sembla molt bé que tot el que es descobreix 
pot ser en favor de la humanitat i tot allò que potser 
algun dia facilitarà la vida a alguns que viuen amb 
el somni de mudar-se a viure a Mart i coses que pot-
ser amb els anys serà bo per als possibles habitants 
que encara respirin al planeta Terra, però a hores 
d’ara, em sembla més generós cuidar els nostres 
coetanis, siguin del país que siguin, que deixin de 
patir de les coses que nosaltres no patim i que no 
siguin l’abocador de la nostra arrogant supremacia. 
Als científics i investigadors de planetes i espais 
siderals i més enllà, també els portaria a un país 
pobre i maltractat pel primer món, posaria una cria-
tura pobra i malalta al costat de la seva de la matei-
xa edat i els preguntaria: “Tens una poma, només 
una poma! A qui li dones? Mira als ulls al nen que 
no té res, i pensa!”

Aprenem a somriure

Fidel Catalan

Vicari general i moderador  
de la cúria del Bisbat de Terrassa 

@CatalanFidel

Un pastor amb un estil propi

Lleí Ros Tejada

Professora de música 
gerrikaitz@hotmail.com
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Fins al segle XIX la població del nostre país era 
majoritàriament rural i dispersa, vivint de l’agricul-
tura i la ramaderia, amb les ciutats com a punt de 
trobada d’artesans, serveis i comerços. Amb la revo-
lució industrial es produeix el degoteig constant de 
fluxos migratoris cap a les ciutats, amb canvis soci-
als, productius i econòmics que formen la realitat 
actual. El medi rural estava totalment supeditat a 
l’explotació humana. Fotos d’un Montseny pelat 
per generar llenya, o una comarca com la del Bages 
amb 26.000 hectàrees de vinya plantada amb feixes 
de pedra seca, enfront de les 6.000 hectàrees actu-
als, donen fe de la petja antròpica sobre el paisatge 
rural. A hores d’ara costa reconèixer aquella explo-
tació del medi, amb un creixent abandonament de 

terrenys de cultiu envaïts per la vegetació i cobrint 
les traces d’activitat agrària. 

El trasllat de la mà d’obra productiva a les ciutats 
va ser un factor social i econòmic, en què la incerte-
sa de subsistir en el món rural es va transformar en 
l’esperança d’una millora en l’entorn urbà. La vida 
de la classe obrera a les ciutats era dura, i va propi-
ciar una visió idíl·lica i romàntica del passat agrari. 
Aquesta idealització del món rural vista amb pers-
pectiva urbana perdura a dia d’avui i genera con-
flictes amb el territori, que es percep a si mateix 
reduït a un simple valor paisatgístic.

La llei del sòl del 1975 va posar ordre a la urba-
nització i planificació dels territoris, amb especial 
èmfasi en la protecció del que avui dia anomenem 
sòl no urbanitzable (SNU). Aquella etapa necessària 
d’ordre i mesures restrictives, i les legislacions suc-
cessives, ens han conduït, però, a la situació actual, 
en què el SNU es percep, es visualitza i es planifica 
des d’una òptica urbana, majoritàriament metro-
politana, i totalment desvinculada de les activitats 
econòmiques, actuals i futures, que s’hi puguin 
desenvolupar.

MASIES QUE SOBREVIUEN

La masia ha sobreviscut centenars d’anys com a 
exemple paradigmàtic de resiliència als canvis al 
llarg dels temps. Si alguna cosa caracteritza una 

masia són els additaments, transformacions, ampli-
acions, reconstruccions i adaptacions constants que 
ha sofert al llarg de la seva vida. Ara per ara mol-
tes finques rurals són inviables econòmicament 
com a explotacions agràries, fet que posa en risc el 
futur de les masies associades. Les masies han dei-
xat de ser edificacions adaptades a explotacions de 
mà d’obra intensiva, on podien viure molts nuclis 
familiars, per passar a ser patrimonis amb obsoles-
cència programada si no canviem les actuals rigi-
deses normatives. Catalunya té un patrimoni cul-
tural i històric de masies existents que cal protegir 
dotant-les d’una viabilitat econòmica i d’usos que 
els garanteixi el futur. Vincular la permanència de 
les masies a usos i explotacions agràries, avui dia 
fora de tota realitat econòmica i social, és un error. 

La pandèmia ha portat moltes famílies a buscar 
al món rural una major qualitat de vida. Són per-
sones amb feines qualificades que els permeten 
treballar a distància amb eines telemàtiques, i que 
poden donar nova vida a territoris amb demogra-
fia decreixent. Per què potenciar només la creació 
de noves residències als pobles? Per què no buscar 
les eines per afavorir també l’ocupació i donar nova 
vida a les masies i edificacions existents fora dels 
nuclis urbans? Que el territori augmenti la densi-
tat de població dispersa cal veure-ho com un factor 
positiu, enfortint la cura de l’entorn rural, amb uns 
beneficis que l’actual marc de restriccions impedeix.

Enric Masana i Botella

Arquitecte
emasana@summa-eng.com

Masies  
i urbanisme

El 15 de juny passat es van complir dos anys de la 
constitució dels ajuntaments sorgits de les elecci-
ons municipals del maig de 2019. Unes eleccions 
en què les granollerines i els granollerins també 
deixaven clar quin govern escollien per a la ciutat. 
Junts per Granollers vam obtenir quatre regidors 

davant la majoria absoluta de 14 del PSC. Una de 
les funcions més importants que tenim els partits 
polítics és fer una lectura correcta dels resultats 
electorals, i en aquest cas el mandat que se’n deri-
va és inequívoc.

En aquestes eleccions municipals tots els partits, 
independentment del seu resultat, ens vam presen-
tar amb un programa electoral. Des del moment de 
la constitució de l’Ajuntament tots els partits amb 
representació van començar a mirar de desplegar-lo. 
No cal dir que fer-ho amb quatre regidors de 25 és 
una mica més difícil que quan tens majoria absoluta.

Però menys de nou mesos després d’aquesta fita 
inicial del mandat municipal, va aparèixer un convi-
dat inesperat, algú amb qui ningú no havia comptat 
a l’hora de planificar el futur que cadascú anhela per 

a la ciutat: la pandèmia de la Covid-19. Centenars, 
milers de morts, els hospitals col·lapsats, setmanes 
de confinament, negocis tancats, els ERTO… El pai-
satge que tots imaginàvem havia canviat de sobte. 
S’imposava un canvi per a tots: govern i oposició. 
No tenia sentit continuar fent propostes alienes a la 
realitat que havia canviat.

Què ha fet, doncs, Junts per Granollers? Hem 
entès que en moments de màxima dificultat hem 
de prioritzar grans acords molt per sobre de les 
agendes legítimes de cada grup polític. Per això 
aquest any 2021 hem pactat amb l’equip de govern 
un pla de mesures socioeconòmiques, per mitigar 
les conseqüències econòmiques que s’han derivat 
de la Covid-19, per valor d’1.865.000 euros. Un cop 
acordat el pla, vam col·laborar per dissenyar-lo i 
per redactar les bases de les subvencions. El pla es 
va finançar amb el romanent de tresoreria de l’any 
2020 i es divideix en cinc línies d’acció.

La primera línia d’acció és la de suport al treball 
i l’empresa, on s’hi van destinar 865.000 euros. La 
segona, la del suport al comerç, dotada amb 220.000 
euros. La de suport a la restauració, que disposa-
va de 380.000 euros. La línia d’acció de suport a la 
indústria cultural i a l’educació, on s’hi van destinar 
200.000 euros. I per últim, la de suport a les perso-
nes vulnerables, dotada amb 200.000 euros. Aquest 
acord es va concretar amb el vot favorable als pres-
supostos d’enguany.

La realitat, però, torna a canviar. Les ferides de 
la pandèmia trigaran a curar-se, i algunes, en for-
ma dels qui ens han deixat, no ho faran mai. Però la 
vacunació avança, i a poc a poc anem recuperant nor-
malitat. Després de dos anys molt complexos, espe-
rem que en vinguin dos més d’apassionants, en què 
la ciutat haurà de reprendre els projectes de trans-
formació que hi ha pendents. Junts per Granollers 
hi serem per mirar que portin el nostre segell.

Àlex Sastre i Prieto

Portaveu de Junts per Granollers 
@alexsastre83

Dos anys
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La mirada del blauet jove
Lliçà d’Amunt Aquest jove blauet de la 
imatge, caçat amb la seva càmera pel vete·
rà fotògraf de Granollers PERE CORNE-
LLAS, viu i menja al final del curs del riu 
Tenes. És un exemplar d’aquest any per·
què els adults tenen les potes vermelles i 
aquest encara les té negres i està aprenent 
a pescar. Porta al pic només una part del 
seu esmorzar diari, que a més de peixos 
també inclou insectes aquàtics, com libèl·
lules o cuques, i crustacis. Els blauets 
tenen un sentit de la vista molt sofisticat, 
una mirada molt especial. Quan és a la 
superfície, disposa de visió monocular 
–o sigui, que pot fer servir cada ull per 

separat– i, quan és a sota de l’aigua, bino·
cular –tots dos ulls s’utilitzen junts, de 
forma semblant a la dels humans–. Això 
explica per què els blauets busquen una 
perxa (una branca o un sortint de pedra) 
des d’on observar un curs d’aigua amb 
poc cabal a la recerca d’aliment. Quan el 
troba, es capbussa al riu, obre les ales sota 
l’aigua i manté els ulls oberts protegits 
per una tercera parpella transparent. Com 
en altres casos d’ocells a protegir, els orni·
tòlegs recomanen no donar gaires pistes 
d’on es troben exactament per evitar que 
es molestin els seus cicles de cria, encara 
que sigui sense voler.
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Aquesta setmana ha fet dos anys que es va ence-
tar la legislatura municipal. Una legislatura que 
podem qualificar amb dues paraules: decepció i pre-
ocupació.

Decepció perquè esperàvem noves formes de 
governar basades en més diàleg i consideració a la 
feina de l’oposició. Una flama que es va mantenir 
encesa només fins fa un any, quan ERC va decidir 
ampliar el govern incorporant els quatre regidors 
no adscrits per convertir-los tècnicament en tràns-
fugues polítics. Des que ERC té garantida la majo-
ria absoluta amb els no adscrits, ha portat a pitjor 
allò que ens deia que volia canviar: el govern que 
passa la piconadora de la majoria absoluta a l’opo-
sició. Tot plegat ha donat com a resultat un govern 
cada vegada més bunqueritzat, al qual li costa con-
vocar comissions de treball i arribar a consensos 
amb l’oposició –i mirin que n’és, de diversa, a la 
Garriga–, llevat del cas de la senyora Marrodan com 
a única excepció. Un govern que tira pel dret, que 
no dialoga i –pitjor encara– que no es deixa ajudar. 
Un govern municipal que va comptar amb la lleial-
tat absoluta de l’oposició en els pitjors moments de 
la pandèmia de la Covid-19, però que ens ha tornat 
una deslleialtat amb allò de què volia fer bandera 
la senyora Castellà el dia de la seva investidura: el 
govern amb tots 17 regidors. Al final han optat per 
allò fàcil i barat: quatre regidors no adscrits que no 
posen cap pega a res per acontentar ERC i capaços 
de dir ara tot el contrari del que deien i defensaven 
de manera contundent fa 18 mesos. 

L’altre adjectiu per definir la legislatura he dit 
que era preocupació, molta preocupació per l’estat 
del nostre municipi, preocupació pels efectes de la 
pandèmia sobre els nostres veïns i veïnes i sense 
oblidar-nos de la preocupant situació de les finan-
ces municipals. En efecte, la pandèmia ens ha con-
dicionat molt i des d’aquestes línies el meu sentit 
record a les víctimes de la Covid del nostre munici-
pi i el meu escalf als seus familiars.

A nivell polític hem trobat a faltar un autèntic 
pla de xoc contra la Covid-19. Mentre municipis 
del nostre voltant –de la mateixa mida– dedicaven 
centenars de milers d’euros a aquests plans de xoc, 
aquest govern d’ERC ha estat incapaç de fer-ne cap, 
llastat per la situació financera de l’Ajuntament, sí, 

però també per una manca d’empenta per pensar 
com fer-ho. Des de Cs els vam voler ajudar a fer-
ho, però el govern ens va rebutjar l’oferiment. El 
resultat de tot plegat és que l’única mesura impor-
tant d’ajuda econòmica al sector de la restauració i 
comerç de la Garriga va ser gràcies al fet que en un 
ple, tant el senyor Valiente, del PSC, com jo mateix, 
vam insistir i no vam defallir que hi havia uns 
diners que es podien invertir en aquestes ajudes 
mentre el govern ho negava. 

La pandèmia, soc optimista que a curt termini la 
superarem, el que no puc ser-ho de cap manera és 
amb la delicada situació econòmica en què estan 
les finances de la Garriga. Anem a pitjor i el darrer 
ple del mes de maig ho va corroborar.

EL PRESSUPOST DE LA GARRIGA

El pressupost de la Garriga és un pressupost amb 
problemes estructurals greus: ara mateix els comp-
tes no quadren, les regles de control financer es 
trenquen cada any, gastem més del que ingressem 
i el govern d’ERC, lluny de fer retallades i ajustos, 
el que fa és augmentar cada vegada més la despesa 
del capítol de personal de l’Ajuntament, endeutar-
nos més i més amb crèdits bancaris i augmentar la 
ja de per si alta pressió fiscal que tenim al nostre 
municipi.

A l’apartat de nòmines, el govern d’ERC va apro-
var-hi una relació de llocs de treball (RLT) –el gran 
fracàs del senyor Pubill– que ens obliga a anar 
disposant de vora de 220.000 euros més cada any 
(increments de sou per llei a banda) des d’aquest 
2021 i fins al 2024. És a dir, les despeses de perso-
nal les augmentarà en gairebé un milió d’euros en 
quatre anys. Per tenir una foto més nítida del que 
el govern d’ERC ens deixarà de dubtós llegat quan 
acabi la legislatura: el capítol 1 del pressupost (el 
de personal) haurà augmentat gairebé un 25%, 
uns 2 milions d’euros, durant el mandat d’ERC. No 
obstant això, el pressupost municipal estimem que 
haurà augmentat un 12% i la població de la Garri-
ga no arribarà ni al 10% de 2019 a 2023. Que falla 
alguna cosa és evident, excepte per a aquells que 
són els pitjors cecs, els que no hi volen veure.

No podem oblidar el tema de l’endeutament. La 
dada és demolidora: en dos anys, ERC ha demanat 
crèdits bancaris per valor de 4,5 milions d’euros, 
que ve a ser pràcticament la quantitat demanada en 
crèdits durant la legislatura anterior. Van heretar 
una ràtio d’endeutament del 12/14% i ara mateix 
l’han elevada al 40% en dos anys i no podem des-

cartar que en els dos anys que queden de legisla-
tura el senyor Marco encara abusi més del crèdit 
bancari. No es pot perdre de vista que són crèdits a 
10 anys i que la mensualitat a pagar serà altíssima, 
cosa que encara fa créixer més aquesta bola de neu 
de deute que ERC ha fabricat.

A tot aquest panorama cal sumar-li que no tenim 
maneres d’ingressar més per pagar tot això, el que 
serà despesa corrent, sobretot fruit de la pobre o 
nul·la política de promoció econòmica d’aquest 
govern –i del govern anterior– incapaços de portar 
inversions al nostre municipi que generin ingres-
sos; veritablement la situació financera que dei-
xaran a final de mandat fa que pensi que aquest 
govern és un autèntic perill per a l’estabilitat eco-
nòmica d’aquest ajuntament. I ho dic encara amb 
més raó si cal quan el govern de la senyora Caste-
llà no deixa de rebre informes de la Intervenció de 
l’Ajuntament els quals o bé els adverteix que les 
seves polítiques de despesa són contraproduents 
per a l’estabilitat pressupostària o bé són desfavo-
rables, com va passar en el cas de la RLT.

Aquesta política econòmica de despesa incontro-
lada ens va apropant cada cop més a uns comptes 
intervinguts o, si més no, que ens vegem obligats a 
fer un pla de sanejament financer. Calen reformes 
estructurals al pressupost de la Garriga perquè els 
números quadrin. I cal actuar-hi urgentment. Però 
el govern no ha pres cap mesura per retallar des-
peses en partides de serveis que no estem obligats 
a donar i que, ara com ara, són una llosa per a les 
nostres finances. 

Lluny d’això, només ha pres una mesura per 
intentar corregir els comptes, que ha estat l’actu-
ació com un veritable depredador fiscal sobre les 
butxaques dels garriguencs, augmentant-nos la 
pressió fiscal, que ja de per si era de les més altes 
de la comarca, com deia abans. És l’única mesura 
que han pres, com li vaig dir –fins i tot d’una mane-
ra vehement– al senyor Marco en el darrer ple, fet 
que no em va poder redebatre, evidentment. 

Perquè lamentable és no retallar i augmentar la 
pressió fiscal en plena crisi: de la clatellada fiscal 
amb l’augment de l’IBI de vora del 30% al sector 
productiu garriguenc de la qual vaig escriure en 
aquest mateix diari farà any i mig [vegeu EL 9 NOU 
del 22 de novembre de 2019], passant en aquest 
2021 per l’augment de l’IBI a tothom del 2,4%; la 
taxa d’escombraries, un 17%; la de clavegueram, 
un 100%; o l’aportació del senyor Bernaldo dels no 
adscrits, amb uns dels assabentats d’obra més cars 
de la comarca.

Els garriguencs no mereixem un govern que 
centrifugui la seva pèssima política econòmi-
ca a fregir-nos a taxes i impostos. Els garriguencs 
mereixem un govern que en lloc d’invertir sumes 
milionàries en zones esportives que són molt boni-
ques sobre plànol les dediqui a un nou tanatori, al 
barri de Tremolencs o que se’n recordi que estem 
pendents de rebre una sentència sobre la concessió 
del cementiri que pot ser l’estocada final, ja que es 
maneguen xifres que van de 300.000 a 1,6 milions 
d’euros. Poca broma.

En definitiva, en dos anys de govern d’ERC més 
la suma dels no adscrits, la Garriga està pitjor avui 
que al començament de la legislatura. Feu-hi un 
volt i veureu que és la trista realitat.
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La política de despesa 
incontrolada del govern 

d’ERC i els no adscrits ens  
va apropant cada vegada més 
a uns comptes intervinguts

Ángel Guillén

Historiador i portaveu  
de Ciutadans a la Garriga 

@ang_guillen

Dos anys de decepcions  
i preocupacions a la Garriga
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Els socis de l’entitat donen llum 
verda al projecte de pisos assistits
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La Mútua tanca 2020 amb 782.000 
euros de superàvit, tot i la pandèmia
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El president de la Mútua de Granollers, Jaume Bages, participava aquest dijous a la tarda en la votació de l’assemblea

Granollers

Joan Carles Arredondo

La Mútua de Granollers va 
salvar un exercici de 2020 
marcat per la pandèmia amb 
un resultat net positiu de 

782.442 euros. El passat va 
ser un exercici “estrany”, 
com admet el president de 
l’entitat, Juame Bages, amb 
alts i baixos en l’activitat, 
però també un any amb un 
creixement notable en el 

nombre d’assegurats de salut 
en el 2,3%, derivat en part de 
les dificultats de l’assistència 
sanitària pública. “Havíem 
fet projeccions de l’afectació 
d’una emergència com la que 
hem passat, però l’evolució 

ha estat molt més favorable 
que aquelles previsions”, 
explica Bages.

Els comptes de la mutua-
litat es van aprovar aquest 
dijous per amplíssima majo-
ria (99,2%) en una assem-
blea que, per segon any, es va 
celebrar amb intervencions 
per escrit i només amb una 
votació dels associats. “Tant 
els comptes com l’aprovació 
del projecte dels pisos tute-
lats [vegeu requadre] haurien 
merescut una trobada pre-
sencial, però encara estem en 
pandèmia i la salut ha de pre-
valer”, apunta el president de 
la Mútua.

L’exercici va estar marcat 
per les dificultats de l’acti-
vitat assistencial –centrada 
en la Clínica del Carme– que 
va haver d’aturar-se durant 
unes setmanes i, posteri-
orment, es va concentrar a 
atendre els parts que s’ha-
vien deixat de fer a l’Hos-
pital. La branca assistencial 
va registrar pèrdues d’1,12 
milions d’euros, però la bona 
evolució de la branca asse-
guradora, arran de les altes 
registrades en assegurances 
de salut i el descens de la 
sinistralitat, va generar un 
superàvit de més de dos mili-
ons d’euros que van perme-
tre al grup superar el milió 
d’euros de resultat positiu-
global abans d’impostos. El 
Centre de Medicina Avança-
da del Vallès (CEMAV), que 
agrupa participacions de la 
Mútua en altres empreses 
sanitàries i la gestió de l’edi-
fici del carrer Agustí Vinya-
mata, va aportar 272.000 
euros nets als resultats del 
grup. “Hem pogut mantenir 
el compliment amb escreix 
de les exigències de solvèn-
cia de les autoritats regulatò-
ries”, es felicita Bages.

Granollers

Els socis de la Mútua han donat llum verda 
a la compra de l’edifici que havia ocupat 
Mutual de Conductors al carrer Verge de 
Núria de Granollers, que l’entitat preveu 
destinar a un projecte d’apartaments assis-
tits per a gent gran, com va avançar EL 9 
NOU. L’assemblea de dijous va donar llum 
verd a la compra de l’edifici amb el 97,6% 
dels vots.

Jaume Bages, president de la Mútua, es 
manifestava molt satisfet per l’aprovació 
d’aquesta operació, que es formalitzarà per 

un import de 2,1 milions d’euros. “Ja havíem 
rebut consultes de gent interessada a fer la 
reserva”, assenyala per remarcar que aquest 
és un projecte que parteix d’una necessitat. 
“Feia temps que buscàvem fórmules per aju-
dar la nostra gent gran, que aquest any s’ha 
vist com han patit en les residències i per la 
solitud”, explica.

Es preveu construir 28 apartaments un cop 
la superfície del bloc s’ampliï de 1.500 a 2.000 
metres quadrats. Si els terminis es complei-
xen, les obres s’enllestiran d’aquí a un any i 
es podrà inaugurar a finals de 2022.

La presentació d’aquest dijous a Polinyà

Fins a 140 botigues s’integren al 
comerç en línia de la Riera de Caldes
Caldes de Montbui

EL 9 NOU

L’Associació de Municipis 
de l’Eix de la Riera de Cal-
des (AMERC) va presentar 
aquest dijous a Polinyà la 
plataforma Compraprop, 
una gran galeria comerci-
al en línia per comprar en 
comerços de proximitat. La 
plataforma, que arrenca amb 
140 comerços registrats, s’ha 

creat amb l’objectiu d’aju-
dar els petits empresaris i 
comerciants per fer-los més 
competitius davant les grans 
corporacions. 

La plataforma inclou 
propostes comercials dels 
municipis de Caldes i la 
Llagosta, a més de Polinyà, 
Palau-solità i Plegamans, 
Santa Perpètua de Mogoda 
i Sentmenat. Aquests ajun-
taments, juntament amb la 

Diputació han contribuït a 
la posada en funcionament 
d’una plataforma. El cost 
inicial de l’arrencada és de 
74.000 euros, 20.000 dels 
quals provenen d’aportacions 
de la Diputació.

Una part d’aquest cost ini-
cial es destina a la campanya 
de promoció dels primers sis 
mesos, en què l’enviament 
als sis municipis de l’AMERC 
serà gratuït.

Lola Casademunt 
amplia a Castelló 
la seva xarxa  
de botigues 

Cardedeu

L’empresa d’articles de 
moda Lola Casademunt 
dona continuïtat als plans 
de creixement amb la recent 
obertura d’un nou espai 
propi a l’interior d’un dels 
grans magatzems d’El Corte 
Inglés, a Castelló. L’empresa 
arriba d’aquesta manera a 
17 espais propis a l’interior 
d’establiments de la cadena 
de distribució, que se sumen 
a les 13 botigues pròpies en 
diverses ciutats. L’empresa 
també té una àmplia xarxa 
de distribució en botigues 
multimarca. L’obertura a 
Castelló queda emmarcada 
en el procés de creixement 
que ha emprès la companyia, 
amb seu a Cardedeu. A més 
de l’expansió a l’Estat, l’em-
presa ha obert el procés per 
al creixement internacional, 
amb objectius fixats en dife-
rents mercats d’Europa, els 
Estats Units, l’Amèrica Llati-
na i l’Orient Mitjà.

Cartonplast  
celebra 25 anys  
de presència  
en el mercat ibèric
La Garriga

L’empresa Cartonplast Ibé-
rica, dedicada a la gestió 
d’embalatges reciclables de 
transport, celebra 25 anys 
com a proveïdor a l’Estat. 
L’empresa, que va començar 
les seves activitats en unes 
instal·lacions a Madrid, es va 
estendre posteriorment amb 
una planta a Portugal i, final-
ment, va consolidar el creixe-
ment a la Península quan, el 
2015, va estrenar les instal-
lacions de la Garriga. Amb 
aquestes tres localitzacions, 
la companyia ha convertit 
el mercat ibèric en el segon 
amb més importància dins 
del continent europeu. L’em-
presa ressalta el paper pioner 
que ha tingut en l’economia 
circular.

Els comptes de l’entitat reben l’aprovació en l’assemblea, celebrada sense reunió, aquest dijous
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Mango arrenca l’ampliació del 
centre logístic de Lliçà d’Amunt

Lliçà d’Amunt

EL 9 NOU

El grup d’articles de moda 
Mango ha començat les 
obres d’ampliació del centre 
logístic de Lliçà d’Amunt. 
L’actuació, ja projectada en el 
moment que es va dissenyar 
el centre logístic, suposa 
una inversió de 35 milions 
d’euros. Mango avalua que 
s’estalviarà un 25% en els 
costos de preparació de les 
comandes del canal on line.

La nova instal·lació amplia 
en 90.000 metres quadrats el 
centre logístic, que arribarà a 
280.000 metres quadrats. El 
grup tèxtil ha mantingut el 
calendari, malgrat l’efecte de 
la pandèmia.

L’ampliació permetrà que 
el centre de Lliçà d’Amunt 
assumeixi el creixement de 
la logística de comerç elec-
trònic –amb la possibilitat 
d’enviar comandes directa-
ment al client final–. També 
es donarà més capacitat i 
agilitat a la zona d’expedici-
ons i completarà el suport a 
les noves línies de negoci de 
Mango.

El director executiu de 
la companyia, Toni Ruiz, 
remarca “l’encert” de la 
decisió d’haver projectat 
aquesta ampliació, donat el 
creixement que Mango està 
tenint en el canal digital. 
“L’ampliació ens facilitarà 
automatitzar algunes tas-
ques per poder donar sortida 
al volum previst.” “Mantenir 
les inversions en projectes 
estratègics que ens permetin 
avançar-nos a les necessitats 

futures i ser més competitius 
és prioritari per a la compa-
nyia”, diu Ruiz.

La nova instal·lació, que 
es dividirà en tres plantes, 
començarà a operar durant 
el segon semestre de 2022 i 
la previsió és que estigui en 
ple funcionament el 2023, 
segons les previsions de la 
companyia tèxtil.

“Amb l’ampliació aconse-
guirem dotar el centre d’un 
caràcter totalment omnica-
nal i s’aprofitaran al màxim 
les instal·lacions, amb solu-
cions més específiques per al 
comerç electrònic”, apunta 
Toni Ruiz.

L’ampliació inclou la intro-
ducció de nous automatis-
mes per complementar les 

funcionalitats actuals del 
centre. La nau disposarà, per 
exemple, d’un classificador 
que seqüenciarà les coman-
des i automatitzarà la gestió 
de les devolucions, un factor 
rellevant per al canal en 
línia.

També disposarà de robots 
mòbils autònoms per als 
moviments interns del cen-
tre, amb més flexibilitat. Les 
noves instal·lacions perme-
ten augmentar la capacitat 
de gestió de peces, amb unes 
10.000 més per hora per 
arribar a les 85.000 peces per 
hora.

Com ja es va fer en la 
primera fase de desenvolu-
pament del projecte, s’ha 
previst una construcció 

responsable. El nou edifici 
disposarà de plaques foto-
voltaiques a la coberta, que 
aportaran l’energia neces-
sària per generar l’aigua 
calenta sanitària, i estacions 
de càrrega per a vehicles 
elèctrics. La totalitat de les 
aigües pluvials de la cober-
ta s’aprofitarà per aportar 
aigua a la zona humida de 
Can Dunyó, situada prop del 
complex.

El centre logístic de Lliçà 
d’Amunt centralitza la distri-
bució a les més de 2.200 boti-
gues que Mango té en més de 
110 països. També és un punt 
per abastir els 11 magatzems 
de negoci en línia que Mango 
té disponibles en diferents 
països.
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L’ampliació a Lliçà d’Amunt permetrà guanyar capacitat d’emmagatzematge i distribució a la cadena tèxtil
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David Vázquez, a l’esquerra, en el moment de rebre el premi de mans del president de la Fundació Pimec, Josep González

Vuit indústries 
químiques vallesanes 
premiades per  
la seguretat laboral

Granollers

Fins a vuit empreses quími-
ques amb activitat al Vallès 
Oriental figuren entre les 
firmes del sector que l’As-
sociació Empresarial per a 
la Seguretat, Higiene i Medi 
Ambient a la Indústria Quí-
mica ha premiat per la gestió 
de la seguretat a la feina. 
DSM Coatings Resins (actual 
Covestro), de Parets, Lubri-
zol Advanced Materials, de 
Montmeló i VWR Internati-
onal Eurolab, de Llinars, han 
estat destacades per haver 
sumat tres anys sense inci-
dències de gravetat extrema 
a les seves instal·lacions. En 
el primer any amb incidència 
zero de sinistralitat figuren 
Ecologia Química, de Gualba, 
Farmhispania, de Montmeló, 
Recipharm i Klüber Lubri-
cation, de Parets i Oxiris, de 
Sant Celoni.

CNT demana  
al jutjat la nul·litat 
d’un acomiadament a 
Danoa de Canovelles
Canovelles

El sindicat CNT ha presentat 
una demanda per acomiada-
ment nul contra l’empresa de 
Canovelles Danoa Manipu-
lados. Els serveis jurídics del 
sindicat consideren que l’em-
presa va vulnerar els drets de 
la treballadora acomiadada, 
que estava organitzant una 
secció sindical a l’empresa 
per tractar el que conside-
rava irregularitats laborals. 
L’empresa la va acomiadar 
al·legant la finalització 
del contracte, però la CNT 
apunta que la rescissió de la 
relació laboral es deu a una 
represàlia per l’intent d’exer-
cir l’acció sindical.

El restaurant DO, premiat  
per Pimec i Blanquerna per 
les seves accions formatives

Granollers

EL 9 NOU

El programa de formació en 
el sector de la restauració 
per a joves que han acabat 
el cicle escolar que promou 
des de 2012 el restaurant DO 
ha merescut el premi Pimec 
Blanquerna Impulsen, que es 
va lliurar aquest dimecres. 
Els premis, dels quals aquest 
any s’ha celebrat la primera 
edició, destaquen les actuaci-
ons d’empreses respectuoses 
amb els criteris de l’agenda 
2030 i el jurat ha estacat l’es-
forç contra l’exclusió social 

que comporta aquest progra-
ma, que dona noves oportu-
nitats laborals a joves.

A més el jurat va destacar 
altres actuacions del res-
taurant que regenta David 
Vázquez, com el foment dels 
productes de proximitat, els 
menús saludables i l’esforç 
per a la reducció de residus.

En la primera edició del 
premi, l’empresa finalis-
ta també és vallesana. El 
fabricant de productes en 
impressió 3D Eceleni, de la 
Garriga, va obtenir aquesta 
nominació pel seu programa 
Ecelearning.

La nova instal·lació, amb 35 milions d’inversió, estarà a ple rendiment el 2023



ECONOMIANOU9EL

Mollet |  93 593 33 46 | Granollers | 93 870 87 42
www.cronda.coop/coronavirus

Col·lectiu Ronda

Els nostres despatxos mantenen el seu horari habitual per 
a visites i consultes, respectant les mesures de seguretat 
previstes.
Es continuarà també l’atenció telefònica i online.

Milers de persones van seguir el consell de la seva entitat 
financera, especialment l’antiga Bankpyme, per invertir 
els seus estalvis en un producte que se’ls va oferir en 
el seu moment com si es tractés d’un dipòsit garantit a 
termini fix: els bons de la constructora Fergo Aisa. Nom-
broses sentències reconeixen el dret d’aquestes persones 
afectades a recuperar els seus estalvis per les irregulari-
tats dels bancs a l’hora de comercialitzar aquest produc-
te complex i de risc. El termini per reclamar venç aquest 
novembre.

El nostre despatx va obtenir, el 2013, la primera sentència 
dictada a tot l’Estat espanyol que acreditava la manca de 
transparència i vulneració del principi de deguda diligèn-
cia per part de Bankpyme, actualment CaixaBank, a l’hora 
d’oferir els bons de la constructora, incomplint les obliga-
cions d’oferir als clients informació detallada i precisa so-
bre els riscos d’incórrer en situació de pèrdues de capital. 
Els tribunals reconeixen que Bankpyme va cometre tota 
mena d’irregularitats a l’hora de comercialitzar els bons 
de Fergo Aisa, ocultant la veritable situació financera de 
l’empresa, i es va presentar davant els seus clients com un 
assessor independent quan, en realitat, tant Bankpyme 
com la mateixa Fergo Aisa eren integrants d’Agrupació 
Mútua. I és que davant els problemes financers que afec-
taven Fergo Aisa, es va idear l’estratègia de captar els es-
talvis dels clients de Bankpyme per sufragar els deutes 
de l’empresa que, en el moment de l’emissió dels bons 
el 2006, es trobava en una situació propera a la fallida. 
Informació que no es va facilitar als clients. Per contra, 
Bankpyme va oferir als seus clients els bons presentant-
los com un producte segur i garantit mitjançant un pacte 
de recompra amb venciment a cinc anys per recuperar el 
capital invertit. A l’arribar la data de venciment, l’agost 
de 2011, cap client havia pogut recuperar els diners.

Fins al novembre d’enguany és possible presentar deman-
des per recuperar els diners de la inversió i, fins i tot, abo-
nar una indemnització en concepte de danys i perjudicis.

Bons Fergo Aisa, fins 
al novembre encara es 
pot reclamar
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L’Ajuntament, amb un paper rellevant en el procés, formarà part de la comissió

Lliçà d’Amunt

J.C.A.

La taula de reindustrialit-
zació de la planta que la 
multinacional alemanya 
Bosch tancarà el juny de 
l’any vinent a Lliçà d’Amunt 
mantindrà la primera reunió 
aquest dilluns. La composició 
inclourà, tal com defensaven 
els representants dels tre-
balladors, l’Ajuntament de 
Lliçà d’Amunt, amb un paper 
rellevant per la singular situ-
ació urbanística de la planta. 
A més, hi haurà represen-
tants del Departament d’In-
dústria i Treball, del comitè 
d’empresa i de la mateixa 
direcció de la companyia, 
informen fonts de CCOO.

La reindustrialització de 
la planta és una de les con-
dicions recollides en l’acord 
de tancament de la fàbrica 
de components de frens 
d’automòbil que la direcció 
de la multinacional va comu-
nicar, aquest mes de febrer. 
Els representants laborals 
havien reclamat la reindus-
trialització per aconseguir 
el màxim de recol·locacions 
possibles entre els més de 
340 treballadors afectats pel 
tancament.

El procés per localitzar 
inversors que donin conti-

nuïtat amb algun tipus d’ac-
tivitat industrial a la planta 
transcorre en paral·lel amb 
altres processos similars que 
s’estan produint a Catalunya, 
en especial el vinculat a l’em-
presa Nissan. Donat que ja 
hi ha hagut contactes amb 
empreses amb projectes per a 

les plantes del fabricant japo-
nès de vehicles, no és descar-
table que hi hagi algunes de 
les iniciatives que estiguin 
interessades en una implan-
tació a Lliçà d’Amunt si el 
seu projecte per a Nissan no 
acaba resultant l’escollit. La 
taula de reindustrialització 
també inclourà una empresa 
especialitzada en la localitza-
ció d’inversors per fer facti-
ble l’operació.

Les primeres sortides de 
treballadors de Bosch a Lliçà 
d’Amunt ja s’han produït i 
encara hi ha algunes altres 
dates en el calendari perquè 
es vagin completant abans de 
tancar, d’aquí a un any.
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La fàbrica de la multinacional alemanya Bosch a Lliçà d’Amunt

Els acomiadaments col·lectius 
creixen al mes de maig
J.C.A.

El tancament de Bosch ha influït en l’evolució de les dades 
dels expedients de regulació del mes de maig. La clara 
moderació en les xifres, set expedients en total, contrasta 
amb l’increment de treballadors afectats per mesures d’ex-
tinció de contractes (fins a 355 en un sol mes, fruit dels més 
de 340 afectats per l’expedient finalment acordat a Bosch).

Tot i la notable afectació per l’expedient de Bosch, els 
procediments laborals apunten a una clara tendència des-
cendent, segons dades de l’Observatori-Centre d’Estudis 
del Vallès Oriental. El mes passat, els set expedients van 
afectar 394 treballadors (si s’inclouen les mesures tempo-
rals), per sota dels 11 expedients i 644 afectats de l’abril.

La direcció ha proposat deixar l’activitat a les Franqueses el 2024

El comitè de Sandoz s’oposa  
al tancament i reclama inversions

Les Franqueses del Vallès

EL 9 NOU

La representació laboral de 
Sandoz Industrial Products, 
empresa farmacèutica per-
tanyent al grup Novartis, 
ha mostrat l’oposició al 
tancament de la planta de 
les Franqueses i ha reclamat 
inversions per a aquest cen-
tre productiu en les primeres 
reunions de negociació sobre 
les condicions del tancament 
que la multinacional suïssa 
va plantejar al mes de maig. 
Novartis té intenció que 
aquest centre, on es fabri-
quen antibiòtics, deixi d’es-
tar operatiu l’any 2024.

La direcció i els represen-
tants laborals han fet tot just 
les primeres negociacions 
sobre la proposta de l’em-
presa i no hi ha un calendari 
establert per a la finalització, 
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Exterior de la fàbrica de Sandoz a les Franqueses

perquè no s’ha presentat cap 
procediment formal sobre els 
acomiadaments.

La direcció de la mul-
tinacional argumenta el 
tancament, que afectaria 
170 treballadors, perquè la 

tecnologia de la planta ha 
quedat antiquada. En canvi, 
invertirà al centre productiu 
de Palafolls (el Maresme), on 
no es descarta que es pugui 
traslladar una part de la plan-
tilla afectada.

La taula per reindustrialitzar Bosch 
a Lliçà d’Amunt arrenca dilluns
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Carethy, a la Roca, preveu augmentar la plantilla fins a 150 treballadors
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El programa Talents en Potència posa 
en relació empreses i participants

Les Franqueses del Vallès

EL 9 NOU

Fins a 18 participants en el 
programa Talents en Potèn-
cia han tingut entrevistes 
laborals amb sis empreses 
de la comarca en el marc 
de l’Speed Dating vinculat 
a aquesta iniciativa del 
Departament de Treball de la 
Generalitat que gestiona el 
Consell Comarcal.

Els participants en el pro-
grama (en total, 60 persones 
amb discapacitat i benefici-
àries de la renda garantida 
de ciutadania) han tingut 
l’oportunitat de donar-se 
a conèixer a empreses que 
busquen incorporar personal 
i presentar el seu perfil en 
entrevistes ràpides. 

Les empreses participants 
en aquesta sessió de con-
tacte amb perfils professio-

nals han estat KH Lloreda, 
Comart, Synergie, Iman, 
Manpower i Adecco. Per a 
les empreses, el format és 
atractiu perquè els permet 
conèixer diferents perfils 
de treballadors en una sola 
jornada.

Llinars va celebrar diven-
dres la sisena edició del seu 
peed Dating, en el qual hi van 
participar 66 aspirants i 16 
empreses. Entrevistes laborals a l’‘Speed Dating’ organitzat pel Consell Comarcal

La firma de comerç electrònic 
Carethy  projecta créixer un 30%
L’empresa potencia el negoci amb la creació d’una plataforma de venda per a les marques

La Roca del Vallès

EL 9 NOU

L’e-commerce amb seu a la 
Roca Carethy preveu un 
increment de facturació del 
30% aquest 2021, en una evo-
lució que donaria continuïtat 
a l’expansió ja experimentada 
l’any passat, quan les projec-
cions de venda apuntaven 
als 40 milions d’euros i un 
increment de la plantilla fins 
a 150 treballadors. Les previ-
sions de la companyia per a 
aquest any apunten també a 
un creixement en el nombre 
de treballadors.

L’empresa afronta alguns 
canvis en l’operativa per con-
vertir-se també en un mar-
ketplace, a través del qual les 
marques també podran fer 
vendes a través de la plata-
forma. Amb aquest motiu, 
la companyia ha redissenyat 
la imatge corporativa amb 
l’objectiu de definir una 
línia de comunicació nova i 
transmetre la personalitat 
de l’empresa. Altres nove-

tats projectades per a aquest 
2021 afecten el catàleg de 
productes amb la introducció 
d’articles per a la cura de 
mascotes, l’electrònica espor-
tiva i productes de la llar, 
que completen els habituals, 
relacionats amb la salut i la 
cura personal, en particular 
perfumeria i bellesa.

El creixement de l’activitat 
i el reforç de la relació amb 
les marques comportarà 
també la necessitat de noves 
incorporacions a les ofici-
nes i altres departaments 
de l’empresa, amb l’interès 

especial de mantenir la 
política d’expansió en els 
mercats internacionals. 
Actualment, la plataforma 
vallesana distribueix pro-
ductes en més de 150 països. 
L’activitat internacional s’ha 
incrementat en un 15% l’úl-
tim any, segons informa la 
companyia de la Roca. Actu-
alment, Carethy té 40 mili-
ons de visites anuals i creix a 
un ritme de 300.000 clients 
nous. Aquest creixement és 
fruit de la sòlida estructura 
logística que la companyia 
té actualment a la Roca i que 

arrenca en el marc d’un altre 
grup pioner en el comerç 
electrònic a Catalunya com 
va ser Bilua, que va començar 
la seva activitat a Llinars.

Les operacions de l’em-
presa, especialitzada en el 
sector de la salut i el benes-
tar personal (bellesa, esport 
higiene i infància), abraça la 
comercialització de més de 
100.000 productes de 2.000 
marques, entre les quals es 
troben Nuxe, Maybelline, 
Dr.Organic, Nutrex, Soria 
Natural, Kérastase, Samsung, 
Solgar, Isdin, Apple o Weleda.

Llotja de Bellpuig (14-6-21)

CONILL: 1,90 (=)
POLLASTRE VIU: 1,11 (=) – 1 (=)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,86 (=) – 1,67 (=) 
OUS: xl: 1,24 - l: 0,80 - m: 0,75 - s: 0,55  (=)
GALLINA LLEUGERA: 0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,30 (=)
GALL: 0,03 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (11-6-21) 

PORC: 2,071 / 2,083 (+0,004)
GARRINS RAÇA: recollida: 26 / 28 (=)
PARTIDA GRAN: 72,50 / 74 (=)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,93 /3,77/3,55/ 3,26 (-0,03)
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,98 /3,78/3,60 /3,35 (-0,03)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,47/ 3,39/ 2,13 (-0,03)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,27 / 3,17/ 1,67 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 4,05/3,91/ 3,77/ 3,42/2,76 (-0,02)
VEDELLA (221/260 kg): 4,11/3,95/ 3,81/ 3,51/ 2,75 (-0,02)
VEDELLA (180/220 kg): 4,13/3,96/3,82/3,54/2,77 (-0,02)
VACA: 3,10 / 2,90 / 2,70 / 2,15/ 1,60 / 1,40 (=)
FRISÓ: 40 / 90 (=) 
ENCREUAT: 105 / 220 (=)
TÒFONA NEGRA (quilo): s/p

Mercolleida (11-6-21)

PORC VIU selecte: 1,565 (+0,003) 
LLETÓ 20 kg: 51,00 (=)   
XAI (23 a 25 kg): 3,42 (+0,05)  
XAI (25 a 28 kg): 3,27 (+0,05)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 235 (-6)
BLAT PA: 241 (-4)
MORESC: 278 (=)

ORDI LLEIDA: 220(-10)   
COLZA: 500 (=)

Llotja de Barcelona (15-6-21)

GARROFA: 135/t (=)
GARROFA FARINA: 125/t (=)
SOJA PAÍS: 400/t (–6)
MORESC UE: 279/t (–3)
BLAT: 245/t (–7)
ORDI PAÍS: 220/t (–15) 
FARINA DE PEIX: 1.080/t (–20)
GIRA-SOL: 323/t (=)
MILL: 410/t (=)
COLZA: 335/t (–5)
SORGO: s.c. Lluçanès (9-4-21)

Grans del Lluçanès (11-6-21)

GRA DE COLZA: 489,75  (-9)

Cinc unitats 
productives 
d’empreses 
en concurs en 
oferta al Vallès

Granollers

EL 9 NOU

L’acceleració en el procés 
de venda d’unitats produc-
tives d’empreses en concurs 
acordada poc després que 
es declarés l’estat d’alarma 
ha augmentat el nombre 
d’actius en oferta. Segons 
el llistat del Departament 
d’Indústria, actualment hi ha 
cinc unitats productives en 
venda a la comarca.

Per ordre d’antiguitat, 
hi ha pendent la venda de 
la unitat productiva d’una 
empresa d’arts gràfiques, 
amb menys de 10 treballa-
dors i menys de tres milions 
d’euros de facturació, una 
empresa de motllures amb 
més de 25 treballadors i més 
de cinc milions de factura-
ció, una de compravenda de 
maquinària (de 10 a 25 treba-
lladors), una d’instal·lacions 
(de 10 a 25 treballadors i 
menys de tres milions) i un 
parc temàtic esportiu (menys 
de 25 treballadors).
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Un dels assaigs dels joves cantaires al Liceu

cada experiència és nova i 
els cantaires van canviant, hi 
ha sempre una rotació. Per 
tant, per a molts sempre és 
el primer cop que hi actuen, 
i els resulta una experiència 
brutal i impressionant.” Vila 
es refereix a les condicions 
amb què es troben al Liceu, 
amb tots els recursos de què 
disposa, pel que fa a la gent 
que treballa per ells, des del 
director d’escena fins al que 
s’encarrega del maquillatge 
o el vestuari. “És una engra-
natge impressionant que els 
cantaires poden viure en pri-
mera persona.”

En aquesta producció, a 

Veus vallesanes a ‘La Bohème’
Alumnes de l’Escola Municipal de Música de Llinars, que gestiona Amics  
de la Unió, actuen per primer cop al Liceu de Barcelona amb Veus i Petits Cantors

Granollers

Teresa Terradas

La relació que Veus-Cor 
Infantil Amics de la Unió de 
Granollers manté des de fa 
uns 10 anys amb el Gran Tea-
tre del Liceu de Barcelona 
continua més intensa i viva 
que mai. Dilluns, la formació 
coral va tornar a trepitjar 
aquest escenari barceloní 
amb motiu de l’estrena de 
la seva nova producció, La 
Bohème, dirigida per Àlex 
Ollé. En aquesta ocasió, però, 
els cantaires de Veus, a més 
de l’ajuda dels Petits Cantors 
de la mateixa entitat, comp-
ten amb alumnes de l’Escola 
Municipal de Música de Lli-
nars del Vallès, que gestiona 
Amics de la Unió, per formar 
el cor infantil de l’òpera. “No 
és poca cosa, és un fet relle-
vant lligat al fet que hem 
sigut capaços de duplicar el 
nostre projecte”, comenta 
Josep Vila, director de Veus. 
“Podem dir que és el resultat 
de tots els anys que fa que 
fem formació a l’Escola de 
Música de Llinars, copiant 
el model de Granollers, allà 
amb Guillermo Lana al cap-
davant, i a Granollers amb 
Marta Dosaiguas, i Guifré 
Canadell.” De Llinars hi par-
ticipen sis alumnes, que se 
sumen als 16 Petits Cantors i 
als 26 del cor Veus. 

Vila destaca el que signi-
fica per als cantaires poder 
participar en una producció 
del Liceu. “Encara que fa 
molts anys que col·laborem, 

tella com a Lleó i Navarra. 
El cor presentarà part del 
seu repertori més conegut 
dins del Cicle d’Orgue Bar-
roc Internacional a Medina 
de Pomar, el 19 de juliol; 
cantarà en el marc de cele-
bració del setè centenari de 
la Catedral de Palència, el 
22; a Puente la Reina, el 23, 
i a Pamplona, el 24. L’elecció 
del repertori anirà d’acord 
amb els espais on es repre-
sentin per posar en relació el 
patrimoni arquitectònic i el 
patrimoni coral. “En l’actual 
situació estem molt contents 
de poder fer una gira com 
aquesta”, apunta el director.

més, en el segon acte hi ha 
un moment en què el cor 
infantil actua sol i fins i tot 
un nen actua com a solista. 
“Normalment actuem al cos-
tat del cor d’adults, per això 
aquest fet resulta molt moti-
vador. Al final és una experi-
ència molt interessant.”

Aquesta col·laboració amb 
el Liceu va començar la tem-
porada 2009/2010 amb El 
cavaller de la rosa, de Richard 
Strauss. “Des de llavors, gai-
rebé en totes les produccions 
en què hi surten nens ens 
criden a nosaltres. A banda 
de participar en el Conte de 
Nadal, fem una o dues òperes 

l’any”, explica Vila. Al llarg 
d’aquests anys han participat 
en produccions com Cavalle-
ria rusticana / Plagiacci, Tos-
ca, Otello, Werther, Un ballo 
in maschera o Carmen. Amb 
La Bohème seran al Liceu fins 
al 2 de juliol.

GIRA PEL CAmí  
DE sANT jAUmE

L’activitat del cor Veus 
continuarà aquest estiu 
amb altres concerts. Del 19 
al 25 de juliol faran la gira 
“O Camiño”, que recorrerà 
diferents espais del Camí 
de Sant Jaume, tant a Cas-

Nous concerts 
del Cor  
de Cambra  
i el Cor Jove
T.T.

A l’activitat d’estiu de 
l’entitat coral s’hi sumen 
els concerts del Cor de 
Cambra de Granollers. 
Sota la direcció de Marco 
Antonio García de Paz, un 
dels músics de més presti-
gi en el panorama coral de 
l’Estat espanyol, portarà 
Renaissance al Festival de 
Música Antiga dels Piri-
neus, “el més important de 
música antiga de l’estiu a 
Catalunya, amb diferents 
escenaris”. El 17 de juliol 
actuarà al Santuari del 
Miracle, i el 18, a l’església 
Sant Joan de Berga. El Cor 
de Cambra va estrenar 
Renaissance al Teatre 
Auditori de Granollers 
com un concert miscel·lani 
amb joies de la música 
vocal del Renaixement. 

D’altra banda, el Cor 
Jove Amics de la Unió, 
que dirigeix Marta Dosai-
guas, actuarà del 22 al 
25 de juliol a Torrevella 
i Sagunt. Aquest any, el 
Certamen Internacional 
d’Havaneres de Torrevella 
no es pot celebrar, però 
l’organització ha decidit 
convidar igualment algu-
nes de les formacions més 
prestigioses. “No es farà el 
concurs, en què ja havíem 
participat, però sí que han 
convidat diferents cors de 
l’Estat espanyol, i això és 
tot un honor, i és el resul-
tat de la feina ben feta.” 

El cor infantil farà dos 
concerts més aquest estiu. 
El 10 de juliol participarà 
en el Festival Internacional 
Francesc Viñas de Moià, i 
el 15 de juliol, en el Festi-
val Fringe de Torroella de 
Montgrí. En tots dos casos 
presentaran una versió adap-
tada del seu espectacle Songs 
of Hope. 

L’estrena de l’òpera, amb la participació de 46 cantaires d’Amics de la Unió, sota la direcció de josep Vila, es va fer dilluns al Liceu
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La presentació del projecte La Quiosca, dijous al migdia a la plaça de la Llibertat, amb els diferents elements sorgits del treball social i comunitari amb el veïnat

Murs i gent que parla
El veïnat del barri del Congost de Granollers participa en el projecte 
sociocomunitari La Quiosca, previ al mural artístic que pintarà 3TTMAN

Granollers

T.T.

La tasca social i comunitària 
feta a través del projecte 
La Quiosca amb el veïnat 
del barri del Congost de 
Granollers serà el motor i 
font d’inspiració de la nova 
intervenció artística que es 
farà a la plaça de la Llibertat 
emmarcada en el projecte 
“Murs que parlen”. El reco-
negut artista urbà francès 
resident a l’Estat espanyol, 
3TTMAN (Louis Lambert), 
serà l’encarregat de pintar 
un mur d’un edifici d’habi-
tatges de la plaça tenint en 
compte i inspirant-se en les 

diferents reflexions i treballs 
amb diferents suports que 
educadores socials i artísti-
ques han fet amb alumnes 
de l’Institut Marta Estrada, 
amb el veïnat i associacions. 
És un nou exemple d’unió de 
l’art amb el treball social, tal 
com l’Ajuntament ja ha fet 
en altres murals i en altres 
zones de la ciutat. L’artista 
estarà pintant del 21 al 30 de 
juny.

La Quiosca, el nom que 
ha pres aquest nou projecte 
comunitari, fa referència i té 
com a seu l’antic quiosc de la 
plaça de la Llibertat, tancat 
des de fa temps. La instal-
lació ha estat el principal 

punt neuràlgic del projecte, 
“utilitzat com un espai de 
dinamització directa amb 
el veïnat, i ajudant a crear 
un vincle més fort”, tal com 
va assenyalar Rudy Benza, 
regidor de Relacions amb la 
Comunitat de l’Ajuntament, 
en la presentació del projecte 
dijous al migdia.

“Hem obert un espai de 
conversa i d’escolta amb el 
barri, des d’on apropar-nos 
al veïnat i parlar sobre tot”, 
va explicar Ariadna Estany, 
educadora i dinamitzadora 
comunitària de l’Ajunta-
ment. La temàtica escollida 
per a les converses ha estat 
la pandèmia i tot el que ha 
significat: “Ens venia  de 
gust posar paraules a tot allò 
viscut aquests darrers mesos 
i recollir-ho en diferents for-
mes, disciplines artístiques i 
en diferents dispositius que 
ens mostren frases literals 
que van dir els participants.” 

El projecte ha implicat 
tothom, com els alumnes de 

l’Institut Marta Estrada, que 
van contestar una enquesta 
al voltant de la pandèmia. Ja 
fos a partir d’aquesta enques-
ta o de les converses man-
tingudes durant les estones 
de pati, l’alumnat va poder 
expressar a través de rimes, 
frases i paraules allò que per 
a ells va ser més significatiu.

JUGADORS DE PETANCA

També hi han intervingut el 
grup de jugadors de petan-
ca, entre els quals hi havia 
Tomàs Parra, Anselmo i Sil-
vano Martín. Ells no s’hauri-
en imaginat mai que arribaria 
un dia en què no poguessin 
sortir al carrer i jugar a 
petanca. Per això, explica Bàr-
bara Partegàs, dinamitzadora 
artística, es va fer un treball 
amb ells a la mateixa zona de 
petanca que s’ha concretat 
en una espècie d’instal·lació. 
“Vam utilitzar les diferents 
boles de petanca per fer uns 
motlles amb fang i reomplir-
los amb guix, uns materials 
senzills, igual que el joc de 
la petanca.” El projecte va 
continuar amb la reproducció 
de mitja bola de la petanca de 
cadascú, mentre els demana-
ven què havia trobat a faltar 
de jugar a la petanca, més 
enllà del mateix joc.

Tot aquest material creat i 
recollit durant aquestes set-
manes s’entregarà a l’artista 
encarregat de pintar el mur 
perquè copsi el que es viu al 
barri. La regidora de Cultura, 
Maria Villegas, va apuntar 
que la comissió va escollir 
3TTMAN perquè es defineix 
com a dinàmic, colorit, alegre 
i autèntic. “S’ha triat per la 
seva qualitat i per aportar 
vida i color en una època en 
què s’ha patit molt”, va dir la 
regidora. 

L’alcalde, Josep Mayoral, 
per la seva banda, va celebrar 
que a aquesta plaça ja refor-
mada fa uns anys s’hi afegei-
xi ara l’element artístic, “com 
a element de gaudi, però 
també de reflexió i debat”.

El projecte ha 
implicat veïnat, 

col·lectius i 
alumnes de l’INS 

Marta Estrada
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D’esquerra a dreta, Magalí Miracle, Perejaume, Martí Boada, Joaquim Deulodeu i Raül Garcia

L’artista i poeta Perejaume, 
triat Bosquerol de l’Any

Sant Celoni

EL 9 NOU

La comissió organitzado-
ra de la Setmana del Bosc 
de Sant Celoni ha escollit 
l’artista i poeta Perejaume 
com a Bosquerol de l’Any 
2021. El premi Bosquerol 
de l’Any va néixer amb la 
Setmana del Bosc l’any 2015 
per reconèixer la tasca i vin-
culació de persones amb el 
territori, l’entorn natural i 
els seus valors. La comissió 
ha volgut reconèixer l’opció 
de Perejaume de fer del pai-
satge, el territori i la cultura 

catalana l’eix central de la 
seva obra.

Perejaume ha rebut la 
notícia de la mà de l’alcalde 
de Sant Celoni, Raül Garcia; 
la regidora de Promoció Eco-
nòmica, Magalí Miracle; el 
naturalista Martí Boada, i el 
president del Cercle Econò-
mic i Social Baix Montseny, 
Joaquim Deulofeu.

El primer premi Bosque-
rol de l’Any es va entregar 
el 2015 a Lluís Ibern, mort 
fa pocs dies. Els dos darrers 
Bosquerols han estat Tortell 
Poltrona, el 2019, i la biòloga 
Carme Rosell, el 2020.
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Si durant les vostres vacances a la 
Costa Brava també voleu tenir el diari, 
encarregueu els vostres vals

93 889 49 49 

subscripcions@vic.el9nou.com

S’han de 
demanar 15 
dies abans 
de marxar

Termini 
màxim per 

sol·licitar-los
fins al

28-7-21

Subscriptors d’
Del 21 de juny al 13 de setembre de 2021
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La visita a la Domus d’Olivet es va fer aquest dimarts

Canovelles

EL 9 NOU

L’arqueòloga territorial de 
la Generalitat de Catalunya, 
Gemma Hernández, consi-
dera que la Domus d’Olivet 
de Canovelles compta amb 
prou elements per ser consi-
derada Bé Cultural d’Interès 
Nacional (BCIN) i, per tant, 
es podria promoure la seva 
declaració. Hernández va fer 
aquestes declaracions dimarts 
en una visita que va fer a 
aquest jaciment medieval, 
format per una construcció 
destinada a la defensa i domi-
ni del territori. En aquesta 
visita també hi van ser pre-
sents Maria Eugènia Herrera, 
propietària dels terrenys on 
es troba la Domus d’Olivet, 
juntament amb l’alcalde de 
Canovelles, Emilio Cordero, i 
la regidora de Cultura, Yolan-
da Sánchez. Precisament, el 
consistori va declarar fa pocs 
dies el jaciment com a Bé Cul-

tural d’Interès Local (BCIL) 
en la seva política de conser-
var l’espai, molt malmès pel 
pas del temps i les poques 
actuacions que s’hi han fet 
darrerament. Si aconseguís 
el BCIN, tindria el grau de 
protecció més important. És 
declarat per la Generalitat 

de Catalunya i equival al BIC 
(Bien de Interés Cultural) de 
l’Estat espanyol.

La trobada de dimarts va 
servir per visitar l’espai i 
explicar sobre el terreny 
la intenció del consistori 
respecte a la conservació de 
la Domus, ja que qualsevol 

La Generalitat creu que la Domus  
d’Olivet pot ser considerada BCIN
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El grup també va visitar el Centre d’Interpretació del Patrimoni

Jordi Évole tanca 
la 5a edició dels 
Vermuts Literaris 
al Tarambana

Cardedeu

El periodista Jordi Évole 
presentarà el llibre Confinats 
aquest dissabte a les 12 del 
migdia en el tancament de 
la cinquena edició dels Ver-
muts Literaris a l’espai cultu-
ral i gastronòmic Tarambana 
de Cardedeu. La presentació 
anirà a càrrec de la periodista 
Clara M. Clavell. Confinats 
és un viatge a l’interior de 
la pandèmia, un acostament 
al cor d’una societat ferida, 
commocionada i, malgrat 
tot, esperançada. El cicle dels 
Vermuts Literaris continuarà 
al setembre amb l’arrencada 
de la sisena edició. “Estem 
molt contents de com ha 
crescut i continua creixent 
aquest projecte que va 
començar l’octubre de 2016 
i podem dir que ja compta 
amb una bona consolidació. 
Les ganes i la il·lusió per 
seguir hi són i estem treba-
llant en la sisena edició, que 
serà molt potent”, explica 
Clavell, organitzadora i 
impulsora del cicle.

Artistes catalans, 
suecs i japonesos 
al Centre d’Art la 
Rectoria de Sant Pere
Sant Pere de Vilamajor

El Centre d’Arts la Rectoria 
de Sant Pere de Vilamajor 
inaugura aquest dissabte 
l’exposició “Equidistància”, 
resultat de l’intercanvi artís-
tic entre Suècia, el Japó i 
Catalunya. Algun dels artis-
tes participants són Alba 
Ballús, Jaume Guardis, Pere 
Pich, Glòria Ortega, Ayu 
Omori, Hilda Hellwig, Petra 
Gunnarsson. Mieko Uemoto, 
Nobuko Natsume, Eva Borg, 
Chiemi Fukuda, Africa Coll, 
Stefano Puddu, Helena Lars-
dotter, Sibylla Törnkvist, 
Masahiro Nohjima o Albert 
Cubells, entre d’altres. Estarà 
oberta fins a l’11 de juliol.

actuació a la zona haurà de 
tenir el vistiplau del Servei 
d’Arqueologia i Paleonto-
logia de la Generalitat de 
Catalunya. L’Ajuntament 
vol impulsar una actuació 
arqueològica per conservar 
la domus i el seu entorn. 
Preveu fer una neteja de les 
restes tant pel que fa a l’eli-
minació de la vegetació com 
en l’àmbit arqueològic. Pos-
teriorment es vol perimetrar 
l’espai amb una tanca, afegir 
cartells informatius i senya-
litzar el camí que actualment 
porta a la Domus d’Olivet.

La propietària del jaciment 
ha mostrat la seva predis-
posició per col·laborar amb 
l’Ajuntament i la Generalitat 
en tot allò que calgui per 
tirar endavant el projecte. 
La Domus d’Olivet va ser 
localitzada gràcies a l’estudi 
de l’arxiu de la família Puig, 
de Lliçà d’Amunt, on s’inclou 
el fons del mas Marquès de 
Canovelles. Posteriorment, 
també van facilitar la campa-
nya d’excavacions arqueolò-
giques que es va fer el 1993.

La construcció va ser una 
casa fortificada pertanyent 
a la família Riudeperes, uns 
senyors feudals que teni-
en la segona residència a 
Canovelles. La casa constava 
d’una torre circular i estava 
probablement constituïda 
per dues o tres plantes. La 
seva existència remarca la 
importància geoestratègica 
de Canovelles.

La trobada també va servir 
per visitar el Centre d’In-
terpretació del Patrimoni, 
actualment situat a Can 
Palots, i assistir a una de les 
representacions pensades 
per als alumnes de Primària 
per conèixer la història de 
Canovelles.

L’arqueòloga territorial, la propietària i representants de l’Ajuntament visiten el jaciment
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Javier Melguizo aquest dimecres a la tarda a la mostra inèdita que presenta a Nidart

Sta. Maria de Palautordera

Pol Purgimon

El pintor madrileny Javier 
Melguizo, resident a San-
ta Maria de Palautordera, 
exposa fins al 4 de juliol a 
l’espai Nidart una mostra 
inèdita. Es tracta de “Pintu-
ras”, un recull de bona part 
de l’obra que ha generat des 
del 2017: eclèctica, expres-
siva i amb el fil conductor 
de la complexitat humana. 
Aquestes idees es traslladen 
al conjunt de les tres sèries 
que Melguizo presenta a 
“Pinturas”. “Hi englobo tres 
projectes diferents”, comen-
ta l’artista. Es tracta de 
“1.001 rostros de Dios”, “La 
persona y el ser” i “Redes”. 
Són tres cares d’una mateixa 
moneda, on l’artista cultiva 
diferents tècniques, que 
s’entrellacen i descobreixen 
l’interior de l’ésser humà 
més enllà del rostre visible.

Una bona mostra d’aques-
ta premissa és la sèrie ‘1.001 
rostros de Dios’, en què 
Melguizo hi representa 
cares humanes. A Nidart 
només hi ha exposades 27 
de les 100 peces que ha 
creat. En vol fer un total 
de 1.001, com diu el títol. 
Algunes retraten cares 
humanes més definides i 
d’altres, més abstractes. “He 
treballat amb molts estils 
diferents. Cada rostre és 
a la vegada una màscara i 
sota la màscara hi ha l’ésser. 
Jugo molt amb la idea de 

l’ésser intern i la màscara, 
que és la personalitat i s’ex-
pressa de múltiples mane-
res”, diu l’artista.

Estirant d’aquest fil, Mel-
guizo explica que també és 
artterapeuta i que això l’ha 
dut a incorporar tècniques 
pròpies de la professió en 
procés de pintar. El projecte 
“La persona y el ser” n’és 
un exemple. Es tracta de 
retrats de persones que han 
posat davant seu. “Abans 
de pintar-los, els demano 
que estiguem vuit minuts 

mirant-nos en silenci. A mi 
això em servei per captar 
l’essència de les persones. 
Després els faig una pregun-
ta i els pinto”, diu Melguizo 
sobre aquesta sèrie de qua-

dres que, a diferència d’els 
“1.001 rostros de Dios”, es 
tracta d’obres més detallis-
tes.

L’altre projecte, “Redes”, 
també juga amb aquesta 
doble percepció de l’ésser 
humà. Es tracta d’una sèrie 
de quadres més abstractes. 
Aquí s’hi troba un retaule 
o un quadre de gran format 
amb diferents elements que 
s’entrellacen. Aquest diu-
menge a les 12 del migdia 
Melguizo organitza una visi-
ta guiada per l’exposició.

Tres premiats 
vallesans  
al certamen de 
Lectura en veu Alta

Granollers

El XVII Certamen Nacional 
Infantil i Juvenil de Lectura 
en veu Alta té guanyadors 
del Vallès Oriental. Es tracta 
Martina Cañellas, de l’Escola 
Municipal Salvador Llobet 
de Granollers; Maria Barrios, 
de l’Escola Pia de Granollers, 
i Rut Font, Arlet Paune i 
Jan sala, de l’Institut Vil·la 
Romana de la Garriga. En 
aquesta edició, per primera 
vegada, cada territori, corres-
ponent a un Servei Territori-
al del Departament d’Educa-
ció, ha tingut guanyadors. El 
certamen és una experiència 
didàctica, organitzada per la 
Fundació Enciclopèdia Cata-
lana, que vol fomentar el 
gust per la lectura entre els 
més joves, a través d’un gran 
espai de lectura col·lectiva.

Artistes vallesans 
exposen al centre 
Vallgrassa,  
al parc del Garraf
Begues

Vallgrassa. Centre Experi-
mental de les Arts situat a 
Begues, al parc del Garraf, 
presenta diumenge quatre 
noves exposicions, la majoria 
d’artistes vallesans. Jaume 
Sala exposarà fotografies a 
l’Espai Fotogràfic Humberto 
Rivas, mentre que Eva Arri-
zabalaga presentarà diverses 
pintures a l’Espai Interdis-
ciplinari. Ricard Geladó, per 
la seva banda, presentarà 
l’“Obra del trimestre”, i Ester 
Xargay serà present a l’espai 
de videocreació Carles Hac 
Mor. L’artista Jordi Aligué, 
de Cardedeu, és un dels que 
gestiona el centre.

Bigues i Riells 
organitza el 
concurs fotogràfic 
#PostadeSolBir
Bigues i Riells

L’Ajuntament de Bigues i 
Riells organitza fins al 27 de 
juny el concurs #PostadeSol-
BiR, en què la població ha de 
fer una fotografia d’una posta 
de sol al municipi durant 
aquest mes i penjar-la a les 
xarxes fent servir el hashtag 
#PostadeSolBiR. Les imatges 
es poden publicar a Insta-
gram, Facebook o Tik Tok, des 
d’un perfil públic, i fer servir 
l’etiqueta ajbiguesiriells i el 
hashtag del concurs. El consis-
tori premiarà les tres millors 
fotografies que s’hagin pre-
sentat. Els premis seran tres 
vals de 50 euros per gastar en 
un restaurant del municipi 
abans del 30 de novembre 
de 2021. El veredicte es farà 
públic el 29 de juny.

El col·legi del Carme de Caldes 
és un dels escenaris de la sèrie 
‘Maricón perdido’, de TNT
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El protagonista de la nova sèrie de TNT

Caldes de Montbui

EL 9 NOU

Les instal·lacions de l’antic 
col·legi del Carme de Caldes 
de Montbui és un dels esce-
naris de la nova sèrie de TNT, 
Maricón perdido, creada 
per Bob Pop i produïda per 
El Terrat. Els tres primers 
capítols de la sèrie s’estrenen 
aquest divendres a les 10 del 
vespre, mentre que el diven-
dres 25 de juny, també a les 
10 del vespre, s’estrenaran 
els tres últims capítols.

La història és una ficció 
inspirada en la vida del seu 
creador, i l’antic col·legi del 
Carme es converteix en l’es-
cola on va estudiar el protago-
nista. El rodatge va tenir lloc 
entre els mesos d’octubre i 
novembre de l’any passat.

El repartiment de la sèrie 
l’encapçalen Carlos Gon-
zález i Gabriel Sánchez, 
que interpreten el per-
sonatge del protagonista 
en diferents moments de 
la seva vida. Completen 
el repartiment Candela 
Peña, Alba Flores, Miguel 
Rellán, Ramón Pujol, Marc 
Martínez, Júlia Molins o 
Carlos Bardem, entre d’al-
tres. 

Els sis capítols de la sèrie 
recullen la història d’un noi 
d’un petit poble que intenta 
buscar la seva pròpia identi-
tat, des de l’adolescència fins 
que el jove es converteix en 
un escriptor d’èxit. La sèrie, 
dirigida Alejandro Martín 
i amb Berto Romero com a 
productor executiu, ha estat 
produïda per El Terrat.

Aquesta no és la prime-
ra vegada que Caldes de 
Montbui es converteix en un 
plató de rodatge. La vila tam-
bé ha estat escenari principal 
de la sèrie de TV3 Moebius, 

que està emetent actualment 
la cadena autonòmica cada 
dilluns al vespre. En aquesta 
cas, Caldes s’ha convertit 
en el poble de ficció de La 
Farga.

Perspectives múltiples

La mostra 
recull bona part  

de l’obra  
que ha generat 

des de 2017 

Javier Melguiza exposa pintures sobre la complexitat humana al Nidart de Palautordera



CULTURANOU9EL Divendres, 18 de juny de 2021 43

D’esquerra a dreta, Ferran Devesa, Clàudia Torrents, Marta Páez i Oriol Escrigas.

Caldes de Montbui

Marta Santisteban
“El sector cultural català 
necessita una sacsejada, per 
això ha nascut L’Acomoda-
dor”, explica Ferran Devesa, 
actor i ideòleg del servei di-
gital, de Caldes de Montbui. 
L’Acomodador, <lacomoda-
dor.cat>, com indica el seu 
nom d’argot escènic, vol ser 
un pont entre companyies 
artístiques i agents progra-
madors, a través del mòbil, 
la tauleta o l’ordinador, i en 
només un clic. “Sense llistats 
de mailing ni correus que 
acaben a l’spam i mai no es 
llegeixen”, assegura Devesa. 

El jove actor confessa que 
tot va començar el setembre 
de 2020, cansat de no veure 
un futur clar com a actor. 
“Vaig comentar en un dinar 
d’amics la idea de crear una 
mena de ‘Tinder cultural’ 

per posar en contacte artis-
tes i programadores.” Oriol 
Escrigas, enginyer aeronàutic, 
va caçar la idea al vol, va voler 
estirar del fil, i en va desen-
volupar tota la programació 
informàtica. En uns mesos, 
ja havien creat la plantilla de 
L’Acomodador, a la qual s’hi 
van sumar la historiadora de 
l’art i experta en màrqueting 
digital, Marta Pàez, encarre-
gada del disseny web, i Clàu-
dia Torrents, dissenyadora 
gràfica i artista joiera, que 
n’ha realitzat la il·lustració i 
la concepció visual.

En menys d’un any, la idea 
de Ferran Devesa ha esde-
vingut una realitat, que s’ha 
llançat al públic fa tot just 
unes setmanes, amb una 
campanya de publicitat a les 
xarxes. “La digitalització és 
imminent i necessària en 
el sector cultural, ja que a 
banda de democratitzar les 

oportunitats, ens facilita 
moltíssim la gestió, que és 
un dels grans problemes 
sistèmics del sector cultural 
català”, diu.  

Segons explica Devesa, i 
en consonància amb el que 
comenten altres artistes del 
sector, és complicat accedir a 
segons quins circuits, perquè 
no hi ha manera d’arribar 
a les persones que el gesti-
onen. “Jo soc programador 
d’una entitat cultural i em 
sorprenc quan no m’arriben 
les propostes de joves for-
mades professionalment, en 
escoles de renom com l’Insti-
tut del Teatre de Barcelona o 
Eòlia. A banda d’un tap gene-
racional que no ens permet 
avançar, hi ha una manca de 
comunicació entre artistes i 
programadores, perquè no hi 
ha cap canal fluid i ràpid per 
on posar-nos en contacte”, 
afirma l’actor. 

Un del objectius de L’Aco-
modador és promoure la 
cultura fora de Barcelona. 
Per Devesa és clar que es 
tracta d’invertir els termes: 
“En comptes de concentrar 
tota l’oferta cultural a la 
capital, generar gires arreu 
de Catalunya que arribin a 
Barcelona com a destí, des-
prés d’haver rodat per molts 
pobles i ciutats, i no al revés.”

RECERCA PER PROPOS-
TES, NO PER ARTISTES

En aquest sentit, una de les 
perspectives innovadores del 
portal web és que no es fa la 
recerca per artista, sinó per 
proposta. Això vol dir que 
les programadores podran 
accedir a tots els artistes i 
companyies que ofereixin un 
espectacle segons el format o 
gènere que estiguin buscant. 
“Això permet que, a la llarga, 
es donin a conèixer moltes 
més propostes artístiques, ja 
que no ens limitem a buscar 
artistes ja reconeguts dins 
del panorama cultural cata-
là”, destaca Devesa. 

Així, doncs, L’Acomoda-
dor no està enfocat només 
a sales de teatre o ajunta-
ments, sinó que també vol 
ser punt de trobada per a 
centres cívics, ateneus, hote-
leria amb programació artís-
tica o escoles, entre moltes 
altres entitats amb demanda 
cultural. “En un futur ens 
plantegem poder oferir 
també un servei d’assesso-
rament als usuaris, però de 
moment estem enfocades a 
créixer i fer xarxa, per sumar 
artistes i programadores 
usuàries i crear una comuni-
tat útil per a la programació 
d’activitats culturals”, expli-
ca Devesa en nom de l’equip 
de L’Acomodador. 

Santa Eulàlia 
estrena el cicle 
de música en viu 
Sersona Fest

Santa Eulàlia de Ronçana

EL 9 NOU

L’Ajuntament de Santa 
Eulàlia de Ronçana estrena 
aquest cap de setmana el 
cicle itinerant de música en 
viu Sersona Fest per donar 
visibilitat al talent local. L’or-
ganització dels diferents con-
certs que es faran els caps de 
setmana i alguns dijous dels 
mesos de juny i juliol han 
sorgit a partir de la petició de 
diversos grups locals i musi-
cals del poble. L’objectiu és 
donar visibilitat i promocio-
nar el talent local, recuperar 
la normalitat en l’àmbit de la 
cultura i contribuir així a la 
reactivació del sector.

El Sersona Fest, que 
podria tenir continuïtat la 
resta de l’any per enfortir 
el teixit musical i associa-
tiu del municipi, comença 
aquest divendres i dissabte 
i s’allargarà fins al 30 de 
juliol. El primer concert 
anirà a càrrec de l’Escola de 
Música de la Vall del Tenes, 
amb els combos, a la plaça 
de l’Església. Dissabte hi 
haurà un concert feminista 
a La Fàbrica. 

El cartell també inclou 
concerts i actes diversos 
com el 10è aniversari de la 
Biblioteca Casa de Cultura 
Joan Ruiz i Calonja, la Fira 
del Tomàquet, la celebració 
del Dia de l’Orgull LGT-
BIQ+, la rebuda de la Flama 
del Canigó, l’Aplec de Sant 
Simple, el Santaka Emer-
gent Fest –una fira musical 
de grups novells escollida 
per l’Assemblea Jove– i el 
Sarau d’Estiu, una activitat 
organitzada per La Timba 
i també escollida per l’As-
sembla Jove.

Can Balmes celebra 
el Dia de la Música 
amb cinc bandes 
amateurs
Sta. Maria de Palautordera
Can Balmes-Ateneu de les 
Arts, de Santa Maria de 
Palautordera, celebrarà 
aquest dissabte a 2/4 de 9 
del vespre el Dia de la Mú-
sica amb la participació de 
cinc bandes amateurs. L’era 
de Can Balmes serà l’escena-
ri de les actuacions d’Auto-
destrucció (feat. El Bruixot 
del Montnegre), M.H. 
(HC/Punk Sant Celoni), 
Res! (punk rock de Sant 
Celoni / BCN), Només Tot 
(post hardcore pop) i Anhia 
(música d’autor en acústic). 
L’obertura de portes serà a 
les 8 del vespre.

Canovelles

EL 9 NOU
El Teatre Auditori Can Palots 
de Canovelles serà l’escenari, 
aquest mes de juliol, d’Emer-
gents, un cicle de concerts 
que pretén donar veu i 
espai al talent local. Els tres 
primers dijous i divendres de 
juliol, a 2/4 de 10 del vespre 
tindrà lloc aquesta progra-
mació artística amb diferents 
estils musicals de la mà d’ar-
tistes de proximitat.

El cicle començarà el dijous 
1 de juliol amb Cèlia Galan, 
que proposa un concert tran-
quil amb versions de música 
moderna en acústic. El dia 2 
serà el torn d’Eco, integrat 
per Oriol Garrell i Georgina 
Dagas, i que presentarà un 
repertori propi de música 
d’autor. 

El cicle continuarà el 8 
de juliol amb Utopia, la 
formació integrada per Noa 
Briceño i Cèlia Varón, amb 
un concert de versions de 

música actual, i el dia 9, amb 
Arraigo, un grup format 
per Rafa Ruiz, Jesús Galan i 
Natalio González, que por-
tarà a Can Palots la rumba 
i el flamenc. Acústiquem, 
projecte personal de Miquel 
Fernández, portarà la seva 
música intimista i amb influ-
ències de rock anglès o folk 
americà el 15 de juliol, men-
tre que el dia 16, hi haurà la 
cloenda del cicle amb el can-
te jondo o la guitarra de Javi 
Rueda i David Jiménez.

Un Tinder per a la cultura
Ferran Devesa, de Caldes de Montbui, crea L’Acomodador,  
una plataforma en línia que posa en contacte artistes i programadores

L’Ajuntament estrena el cicle de concerts Emergents per donar suport al talent local

Canovelles, amb la música emergent

El músic Miquel Fernández
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Bigues i Riells recupera la festa
Alguns espectacles estan pendents de les condicions que indiqui el Procicat

Joan Miquel Oliver farà un concert dissabte 26 de juny a les 11 de la nit a la plaça Miquel Bosch. A la dreta, Flashy Ice Cream actuarà divendres en el vespre de concerts joves

La festa major de Bigues 
d’enguany, del 24 al 29 de 
juny, comptarà amb Joan 
Miquel Oliver com a plat fort 
de la programació. El mallor-
quí actuarà a la plaça Miquel 
Bosch dissabte 26 a les 11 de 
la nit portant a l’escenari el 
seu últim disc: Aventures de 
la nota La, on s’atreveix a uti-
litzar el llenguatge dodecafò-
nic. El desenvolupament de 
l’oferta musical resta a l’aire 
per la incertesa pel que fa 
a les restriccions sanitàries 
per part del Procicat. “Hi ha 
alguns desajustos que encara 
no sabem en què es traduiran 
fins la setmana vinent”, deia 
la regidora de Cultura, Judit 
Canal, en referència a la pos-
sibilitat de poder gaudir de 
concerts a peu dret i el tan-
cament de l’oci nocturn a 2/4 
de 4 de la matinada.

Inicialment, s’han plante-
jat totes les actuacions està-
tiques i l’hora de tancament 
segueix sent la 1 de la mati-
nada, perquè les activitats 
s’emmarquen dins l’oferta 
cultural. Canal apuntava que 
dissabte podrien modificar 
algunes d’aquestes qüesti-

ons. “Hem buscat un pla B i 
hi ha la possibilitat d’allargar 
l’horari i que la gent estigui 
a peu dret, però només tin-
drem tres dies per aplicar 
qualsevol modificació.”

Un altre dels espectacles 
destacats és el concert de 
festa major de Flashy Ice 
Cream. El grup és d’estil 
trap, molt popular entre 
els adolescents, i igual que 
el concert de Joan Miquel 
Oliver, sorgeix del consens 
de la Comissió de Festes. La 
nit de divendres 25 de juny, 
també actuaran Cronopios i 
punxadiscos locals en format 
terrasseta d’estiu.

L’acte musical que es farà 
més aviat és el Festival de 
Dansa Jazz el dijous 24 a les 
10 de la nit. L’espai jove La 
Cova ha impulsat un grup 
de dansa jazz i portaran una 
petita mostra per ensenyar 
tot el que han après. Tots els 
espectacles de música es fan 
a la plaça Miquel Bosch.

La festa també ve carrega-
da de teatre amb la primera 
actuació, divendres 25, al 
Teatre Auditori Polivalent. 
Serà l’espectacle de titelles, 
El Monstre de Colors, basat 
en el conte homònim d’Anna 
Llenas. Aquesta proposta 
infantil, juntament amb el 
concert d’Otra Vista Social 
Club, són dues activitats que 
s’havien de fer, la primera en 
el marc de la celebració de 
Sant Jordi, i la segona, durant 
la festa major d’hivern, però 
es van haver d’ajornar per la 
Covid. El consistori ha apos-
tat per reprogramar aquests 
actes ara. “Hem volgut digni-
ficar els espectacles donant 
un espai a la festa major, que 
és quan tenim més públic”, 
apuntava Canal.

Una altra de les represen-
tacions teatrals serà dissabte 
26 a les 8 del vespre, també 
al Teatre Auditori Poliva-
lent amb la comèdia Dones, 
homes i criatures, de Mònica 
Lucchetti. 

No hi faltarà el circ a càrrec 
de la companyia Cia Des-
infacció i l’espectacle mul-
tidisciplinari ComLaVida, 
diumenge 27 a les 7 al Teatre 
Auditori Polivalent.

Reserves al tel. 93 865 81 55

Can Traver, s/n · Bigues i Riells
www.cantraver.es · cantraver@cantraver.es

Nits d’estiu a la fresca
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La baixada de carretons obrirà els actes aquest mateix dissabte 

Les novetats de la festa
La festa major també bus-
ca innovar i, amb aquesta 
intenció, presenten el tast 
de sidra el dimarts 29 les 
9 del vespre. El format del 
tast va néixer durant l’úl-
tima edició de la festa, el 
juny del 2020, quan només 

van poder fer tres activitats 
presencials i amb un format 
molt reduït. Veient que mol-
ta gent es va quedar sense 
poder participar-hi, ara el 
consistori ha reimpulsat 
l’activitat, però en comptes 
de cervesa, oferiran sidra. 
“És una altra manera de 
gaudir la festa, provant 
coses noves”, apuntava 
Canal.

S’hi podran degustar 
tres ampolles, cadascuna 
amb una tapa diferent. La 
primera serà la Sidra Futur 
Primitu, una sidra de poma 
infusionada amb llúpol, 
amb musclos en escabetx. La 
segona, la Gos Com Fux, una 
sidra de poma de l’Empordà, 
afruitada, maridada amb 
un platet de kimcheese, un 
plat coreà tradicional a base 
de vegetals fermentats, 
formatge i marisc. I per 
últim, un vi escumós de flor 
de saüc i llimona amb una 
bombolla marcada, anome-
nat Orly, que acompanyaran 

d’un pastís de flor de saüc i 
cirera.

Amb la mateixa intenció 
d’obrir horitzons a activi-
tats innovadores, des de la 
comissió de festes han pro-
gramat, divendres 25, una 
caminada per veure la posta 
de sol des d’un dels mira-
dors de la vila. Se sortirà a 
3/4 de 8 de la tarda, des de 
davant el Centre Cívic del 
Rieral, i s’enfilarà, tot pas-
sejant, fins a un punt encara 
secret. Un cop allà la Coral 
Amarant de Bigues oferirà 
un tastet musical.

La programació compta 
també amb un espai per 
fer salut, la milla popular, 
dimarts 29 a les 8 del ves-
pre. És apta per qualsevol 
edat i l’organització con-
vida a anar-hi disfressats. 
I aquest dilluns hi ha la 
prèvia a la festa, amb la Bai-
xada de Carretons, que ja ha 
esgotat l’aforament màxim. 
Anirà des de l’església de 
Sant Pere a l’Escola el Turó.
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Un pregó que 
manté l’essència 
però amb un 
format teatralitzat

La regidora de Cultura, Judit 
Canal, explica que aquest 
any es manté l’essència del 
pregó perquè s’anunciaran 
totes les activitats de la fes-
ta major però amb un format 
teatralitzat. El pregó, com 
en totes les festes majors, és 
el tradicional tret de sortida 
a la celebració. Habitual-
ment a Bigues, es tira enda-
vant gràcies a la implicació 
d’alguna de les entitats de 
la vila, però enguany han 
decidit externalitzar la 
producció de l’acte, ja que 
les entitats culturals “s’han 
trobat un panorama força 
desolador aquest últim any 
i no volíem forçar la màqui-
na”, apuntava Canal. La 
companyia d’Anna Confetti 
presentarà A la fresca, dijous 
a les 9 del vespre a la plaça 
Miquel Bosch, una comèdia 
que vol contagiar el “bon 
humor per tal de deixar 
enrere els mesos grisos a 
nivell cultural que hem tin-
gut aquest últim any”.

Concurs fotogràfic  
a benefici  
de la restauració
Paral·lelament a la festa, ja 
fa una setmana que es va 
donar el tret de sortida a un 
concurs fotogràfic, sota el 
títol “Quan el sol es pon”, al 
qual ja han participat més 
d’una cinquantena de per-
sones a través de les xarxes 
socials i encara hi ha temps 
per fer-ho fins al 27 de juny. 
Els participants han de fer 
una fotografia d’una posta 
de sol al municipi durant el 
mes de juny i penjar-la a les 
xarxes fent servir el hashtag 
#PostadeSolBiR, etiquetant 
el consistori. La intenció de 
l’Ajuntament és destinar els 
beneficis a la restauració, un 
sector molt afectat per la cri-
si derivada del coronavirus. 
Per això els premis seran tres 
vals de 50 euros per gastar a 
un restaurant del municipi 
abans del 30 de novembre 
d’aquest any.

Espectacle de 
música i pintura
El diumenge 27, l’especta-
cle Pintamúsica barrejarà 
música clàssica en directe i 
pintura. A partir d’un quadre 
en blanc, tres músics, actors 
i cantants guiaran la creació 
en directe d’una adaptació 
del quadre Dona i ocells en 
la nit, de Joan Miró. A més, 
dissabte 26 el pavelló d’es-
ports acollirà un espai de 
multijocs on els més petits 
tindran l’oportunitat de pilo-
tar autos de xoc, entre altres 
activitats, a partir de les 6 de 
la tarda.

Diables i gitanes tornen al carrer
Les dues colles han patit les restriccions de la pandèmia
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Els tabalers dels Diables podran tornar a actuar

Després d’un any aturades, 
les entitats de cultura popu-
lar tindran l’oportunitat 
de començar a reactivar-se 
durant la festa major. Aquest 
any ha afectat significati-
vament la cultura i algunes 
entitats han vist reduïts els 
seus membres, però de mica 
en mica s’estan intentant 
tornar a posar en marxa. 

El Ball de Diables i el Ball 
de Gitanes són dues de les 
colles més nombroses de 
Bigues que no han patit 
baixes significatives i que 
tenen moltes ganes de poder 
tornar a actuar a la plaça des-
prés d’un any sense fer-ho. 
La regidora de Cultura, Judit 
Canal, apuntava que “la cul-
tura popular ha sigut la gran 
oblidada d’aquestes mesu-
res de seguretat sanitàries 
i s’han hagut de readaptar 
molt contrarellotge, sobre-
tot en l’anterior edició de la 
festa major”. Precisament 
des del Ball de Diables van 
haver de fer un gran esforç 

en aquell moment per acon-
seguir traduir un correfoc en 
una actuació estàtica.

En el cas del Ball de Dia-
bles aquesta experiència 
prèvia els ha ajudat a poder 
plantejar l’actuació d’en-
guany. L’actuació tindrà lloc 
dissabte 26 a la plaça Miquel 
Bosch a les 10 de la nit. Els 
assistents, tot i portar mas-
careta i no poder participar 
del ball, podran viure i emo-
cionar-se amb la cultura del 
foc, de l’olor de pólvora i la 
solemnitat dels tabals.

Des del Ball de Gitanes 
tenen moltes ganes de tornar 
a actuar i ho podran fer, des-
prés de més temps que l’altra 
colla. L’última vegada que 
van trepitjar la plaça va ser 
just abans del confinament 
del març de 2020, durant la 
celebració dels Tres Tombs. 
“Hem pogut tornar als assa-
jos fa molt poc i teníem mol-
tes ganes de retrobar-nos”, 
explica Cristina Fontcuberta, 
del Ball de Gitanes. A més, 

apunta que, per a ells, és 
un èxit: “Tot i que ballar i 
assajar amb mascareta cansa 
molt més, hem aconseguit 
adaptar-nos a les circums-
tàncies i en tenim moltes 
ganes.”

L’actuació serà dilluns 28 
a 2/4 de 10 del vespre i faran 
un ball d’entrada, una peça 
principal i un ball de sorti-
da. “No han pogut assajar 
en tot l’any però, tot i això, 
han aconseguit preparar un 
espectacle”, apuntava Judit 
Canal. “És important veure 
com les dues entitats han fet 
aquest gran esforç per tirar 
endavant i tenir presència a 
la festa major.”

Poc després, aquest mateix 
dia, hi ha prevista la foguera 
de Sant Pere, a les 10 de la 
nit. L’espectacle anirà a càr-
rec de Fai on Fire, una sec-
ció del Ball de Diables, que 
encendrà la foguera de la 
revetlla. Seguiran la recepta 
dels últims anys: malabars 
de foc i dos balls.
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Una gimcana 
singular  
pels carrers 
del poble
SingularMents, l’entitat de 
Bigues que va néixer l’any 
2017 per donar suport als 
infants amb diversitat funci-
onal, ha organitzat una gim-
cana pels carrers del poble 
que es pot fer en qualsevol 
dia i hora durant tots els dies 
de festa major, del 24 al 28 
de juny. “Com a associació 
d’infants amb diversitat fun-
cional, participem en tot el 
que podem per tal de donar 
visibilitat a l’associació”, 
explica Sacri Murcia, pre-
sidenta de SingularMents. 
“Volem que els infants se 
sentin acollits al poble i faci-
litar la seva autonomia per 
tal que no tinguin cap pro-
blema a l’hora d’anar sols pel 
poble”, afegeix.

CODIS QR

La gimcana consisteix en 
un recorregut per diferents 
punts del terme municipal. 
Els participants, que poden 
fer-la tant en grups bombolla 
com individualment, hauran 
de seguir diferents codis QR 
que els aniran donant pistes 
per seguir un recorregut 
secret. L’activitat s’iniciarà al 
Centre Cívic del Rieral, on es 
troba el primer codi. “És un 
recorregut senzill per tal que 
tothom hi pugui participar”, 
apuntava Murcia.

Entre tots els participants 
que arribin al final de la gim-
cana se sortejarà un val per 
valor de 100 euros per gas-
tar als comerços del poble. 
I a cada participant se li 
regalarà un barret cedit per 
l’associació de comerciants 
(Birca),  ja que, segons es 
remarca des de l’entitat, l’ob-
jectiu no és la competició, 
sinó que tothom hi pugui 
participar. El grup guanya-
dor es donarà a conèixer el 
dimarts 29, abans del cinema 
a la fresca.
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També podeu trobar EL 9 NOU a les 
següents poblacions de la costa:

Subscriptors i lectors d’
Llibreries a la costa

Des del 21 de juny
fins al 13 de setembre

Blanes

Papereria-regals Laia
Av. Los Pavos, 11-13

RB3
C. Alberes, 47

Eventia Press 
C. Esperança, 37

Botiga Katy
C. Jaume Ferrer, 1,

ES Cred Blanes
C. Accés Costa Brava, 136

Cadaquès

Llibreria Rahola
Av. Caritat Serinyana, 2

Calella de Palafrugell

Supermercat Anna
Pg. Torre, 58

Calonge

ES Cred Calonge
Ctra. GI-667  km 1,03

Castelló d’Empúries

Esclat Castelló d’Empúries
C. La Closa dels Frares, s/n

El Port de la Selva

Llibreria Corominas
C. Illa, 8

Empuriabrava

Super Montserrat - Valira
C. Sant Maurici, 401

L’Estartit

Llibreria Marta
Av. Grècia, 2

Llibreria Elias
C. Santa Anna, 11

Càmping Les Medes
Pg. Camp de l’Arbre

L’ Escala

Bon Preu l’Escala
C. Closa d’en Llop, 80

Llibreria Camp Rabassa
Av. Montgó, 41

Gasolinera l’Escala Campsa
C. Closa d’en Llop, 2

ES Saus (Empúries Oil)
C. dels Oficis, 4, Pol. Ind. els 
Recs

Llafranc

Llibreria Font
C. Francesc de Blanes, 20

Llançà

José M. Gros Suriñach
C. Castella, 23

Fotografia Vicenç Pumareda
C. Major, 6

Lloret de Mar

Mic-Mic
Av. Vila de Blanes, 37 (terminal 
bus 53)

Motlle Color
C. Pere Codina i Mont, 57

Estanc núm. 3, Maria Riera
Pg. Venècia, 10-12

Esclat - Lloret de Mar
Av. de les Alegries 9 -11 (Pla 
Parcial St. Quirze)

Bon Preu
C. Torrent, 43

Palafrugell

Diaris, revistes, papereria 
Pilar
Av. Pompeu Fabra, 49

Llibreria Costa Brava
C. Raval Inferior, 3 

ES Cred Palafrugell
Av. Espanya, s/n

Esclat Palafrugell
Av. Espanya, s/n

Esclat Palafrugell
C-31, s/n

Palamós

Bon Preu
Av. Catalunya, 40
C. St. Joan B. Salle, s/n
C. Pla del Llop, 2

ES Palamós
C-31, km 327 (enllaç Vall-llo-
brega), s/n

Llibreria Europaper
Av. Catalunya, 31, local 2

Guerap
C. President Macià, 16

Pals

Autoservei Montserrat
Av. Mediterrani - platja de 
Pals, s/n

Platja d’Aro

Llibreria La Vela
Av. Ciutat de Girona, 33

Ciber d’Aro
Av. Costa Brava, 6

Catalina García Puertas
Av. Cavall Bernat, 127 bis
Susana G-94
C. Galerias Sant Lluís, 56

Regal’Aro
C. Santiago Rusiñol, 3

ES Cred Platja d’Aro
Av. Castell d’Aro, p.k. 122

Portbou

Víctor Garcia Jornet
C. del Mercat, 6

Roses

Llibreria canyelles
Av. Díaz Pacheco (platja 
Canyelles Petites), 7

Josefa Barbera Portell
Av. Jaume I, 11

Kimy Caramels, premsa i 
detalls
C. Riera Ginjolers, 31

Llibreria Mas Blanch
C. Mas Oliva, 20

S’Agaró

S’Agaró Premsa
Av. Platja d’Aro, 282

Sant Antoni de Calonge

Llibreria Sant Antoni
C. Sant Antoni, 155

Valentina Mar
Pg. Marítim, s/n

Llibreria Dalmau
Pl. Catalunya, 2

Bon Preu Sant Antoni de 
Calonge Av. Catalunya, 1

Sant Feliu de Guíxols

Llibreria-papereria Gironès
Av. Catalunya, 36

Agustí Roldós Soler
C. Anselm Clavé, 5

Estanc Claramunt
C. Girona, 41

Schrenckgiro Feliu
Pg. dels Guíxols, 27

Esclat Sant Feliu de 
Guíxols
C. Girona, s/n

Sant Pere Pescador

Gemma Silvestre Roig
C. del Mar, 23

Bon Preu
C. Castelló, s/n

Càmping la Ballena Alegre
C. Càmping Ballena Alegre

Tamariu

Llibreria Patxei
Pg. del Mar, 24

Torroella de Montgrí

Llibreria Elias
C. Major, 11

Bon Preu Torroella de 
Montgrí
Av. Lluís Companys (Pol. del 
Lledoner), s/n

Tossa de Mar

Esclat Tossa de Mar
C. Lluís Companys cantonada 
C. Francesc Macià, s/n

Estanc Capell
C. La Guàrdia, 20

Establiments on es poden 
bescanviar els VALS

Establiments on es 
pot comprar EL 9 NOU

Llegenda
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Partit de futbol 
entre Blancs  
i Blaus durant  
la festa major
Granollers Aquesta foto-
grafia d’Esteve Gironella 
correspon a un partit de 
futbol que van jugar Blancs 
i Blaus a l’avinguda del Parc 
durant la festa major de 
1984 però falten els noms 
dels participants. És una de 
les imatges que té l’Arxiu 
Municipal de Granollers, 
de les quals no hi ha prou 
informació per determinar 
quan es van fer, on es va fer, 
quin acte s’hi feia, quines 
persones hi apareixen o 
quina persona les va fer. Si 
tenen dades sobre aquesta 
instantània poden contactar 
amb l’Arxiu Municipal de 
Granollers per correu elec-
trònic a arxiufotografic@
granollers.cat o als telèfons 
93 861 19 08 i 93 842 67 37.ES
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A l’esquerra, Enric Molina, fundador de la papereria, durant els inicis de l’empresa. A la dreta, representants de la Unió de Botiguers amb la família Molina

Cinc dècades entre papers
La papereria Enric de Montornès celebra 50 anys consolidada com un referent del comerç local

Montornès del Vallès

EL 9 NOU

La papereria, llibreria 
i impremta Enric, de 
Montornès, celebra aquests 
dies el seu 50è aniversari. I 
ho fa amb la seguretat d’ha-
ver-se consolidat durant tot 
aquest temps com un refe-
rent del comerç local. “Som 
comerç de proximitat en 
estat pur. Però allò que ens 
fa diferents és la gran varie-
tat de productes que oferim 
als nostres clients. També el 
fet de distribuir algunes de 
les millors marques del sec-
tor”, destaca Enric Molina, 
propietari de l’establiment i 
segona generació de la nissa-
ga familiar que va impulsar 
el negoci ara fa mig segle.

Per celebrar aquests 50 
anys de trajectòria, la pape-
reria va fer 5.000 bosses de 

tela que va distribuir arreu 
del municipi. “En vam fer 
arribar una a cada llar. Era 
la nostra forma d’agrair a la 
gent del poble que ens hagi 
fet costat durant tot aquest 
temps. Sense ella, mai no 
hauríem arribat fins aquí”, 
apunta Molina. A més, l’esta-
bliment està repartint entre 
els seus clients butlletes per 
participar en un sorteig de 
1.000 euros en metàl·lic.

“La idea inicial era sortejar 
un viatge o un creuer, però 
la crisi sanitària desacon-
sellava aquesta opció. Ara 
mateix, organitzar un viat-

ge pot ser força complicat. 
Per això vam optar per una 
dotació econòmica”, matisa 
el propietari. D’altra banda, 
una comitiva encapçalada 
per l’alcalde, José Antonio 
Montero, i representants 
de la Unió de Botiguers de 
Montornès va visitar la boti-
ga la setmana passada per 
obsequiar Molina amb una 
escultura commemorativa.

La papereria Enric va obrir 
portes per primer cop el 
1971 en un local de l’antiga 
carretera nacional, actual 
avinguda Onze de Setembre. 
Els seus fundadors van ser 
el matrimoni format per 
Enric Molina i Rosa Monteis, 
pares de l’actual propietari. 
De bon principi, la venda 
de material d’oficina es va 
complementar amb un punt 
de premsa i el servei d’im-
premta.

“En aquella època, la 
premsa i el material escolar 
encara no ens els portaven 
directament a la botiga. 
Calia anar-los a buscar a 
Montmeló. La premsa diària 
no sempre arribava puntu-
al, i de vegades ni tan sols 
arribava. Tot plegat podia 
suposar una bona aventura”, 
recorda Enric Molina fill.

El 1981, el negoci es va 
traslladar al seu emplaça-
ment actual, al carrer del Riu 
Mogent. Des d’aleshores, ha 
incorporat serveis com l’es-
tampació de samarretes, que 
va començar a oferir el 1992. 
Enric Molina pare es va jubi-
lar l’any 2008. Des d’alesho-
res, el seu fill es troba al cap-
davant de l’empresa. El 2011, 
es va dur a terme una ampli-
ació del local amb l’objectiu 
d’incrementar i diversificar 
el catàleg de productes.

Caldes amplia  
les entrades  
per visitar l’antic 
col·legi del Carme

Caldes de Montbui

L’Ajuntament de Caldes de 
Montbui ha ampliat amb 130 
noves localitats el nombre 
d’entrades per visitar les 
instal·lacions de l’antic col-
legi del Carme i l’exposició 
de fotos del centre que ha 
cedit la ciutadania. S’afegei-
xen a les 400 que s’havien 
posat a disposició del públic 
inicialment, i responen a 
l’elevada demanda que s’ha-
via registrat durant l’última 
setmana. D’aquesta manera, 
augmenta un 30% el nombre 
de persones que podran dur a 
terme la visita a l’edifici. Per 
fer-ho possible, el consistori 
ha habilitat nous torns de 
visites i ha ampliat l’horari. 
Les entrades són gratuïtes 
i es poden obtenir a través 
de la pàgina web de Caldes 
Cultura. Les visites es faran 
aquest cap de setmana.

L’Ametlla presenta 
aquest dissabte el 
Recull Onomàstic 
del municipi
L’Ametlla del Vallès

La Sala de Teatre Municipal 
de l’Ametlla acollirà aquest 
dissabte a les 12 del migdia 
la presentació del Recull 
Onomàstic del municipi. A 
l’acte hi assistiran l’autor del 
llibre i especialista en ono-
màstica, Enric Garcia-Pey; 
l’historiador Albert Benze-
kry, i el metge i gran coneixe-
dor de l’Ametlla Genís Tura, 
a més d’autoritats locals com 
l’alcalde, Pep Moret. 

Molina: “Sense 
la gent del poble, 
mai no hauríem 

arribat fins aquí”
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Les Franqueses del Vallès

EL 9 NOU
Addicte a les xarxes 

socials? 
No. Només les consulto 

per estar al dia i per estar en 
contacte amb la gent que viu 
lluny i que és important per 
mi.

Una pel·lícula.
Singing in the Rain, amb 

Gene Kelly.
Un llibre.
Pedro Páramo, de Joan 

Rulfo.
Un restaurant de la 

comarca.
Can Poal, de Vallromanes. 
Li agrada cuinar? 
No especialment. 

M’agradaria més si no ho 
hagués de fer cada dia.

Un plat.
L’arròs al forn.
Una beguda.
La cervesa. M’agrada 

experimentar amb els seus 
matisos i sabors.

On ha passat les últimes 
vacances?

A l’Escala.
Té previst fer algun 

viatge? A on?
M’agradaria anar a Xile i 

al Perú.
Un lloc o un racó on 

perdre’s de la comarca.
Mil Pins i el parc del 

Falgar, a les Franqueses.
I de Catalunya?
La vall de Boí
I del món?
Nova Zelanda.
Un lloc on no portaria mai 

ningú?
A un míting de cert partit 

polític gens democràtic.
Amb quin alcalde de la 

comarca aniria a sopar? 
Qualsevol amb 

qui es pogués parlar 
civilitzadament, encara que 
tinguéssim idees diferents.  

L’última obra de teatre 
que ha vist? On?

Durant la pandèmia he 
sortit poc. Estic més pendent 
de les que vull veure, que no 
pas de les que ja he vist.

L’última pel·lícula que ha 
vist al cinema?

Em passa el mateix que 
amb el teatre. Tinc ganes de 
tornar-hi.

Un programa o sèrie de 
televisió.

El desorden que dejas.
I de la ràdio?
Espècies protegides i El 

Pirata y su banda.
Amb qui es faria una 
selfie?

Amb algú amb qui hagués 
connectat i passat una bona 
estona.

Un lloc per viure.
El Vallès Oriental. Dormo 

millor si sé que tinc el 
Montseny a prop.

llevar-se al matí?
A 2/4 de 7.
És partidària de les 

migdiades?
No.
Alguna cançó que l’hagi 

marcat?
Moltes. M’encanta la 

música.
Quin fons d’escriptori té a 

l’ordinador?
El que venia per defecte.
Esculli una paraula que li 

agradi (pel so, significat...).
Somiatruites.
Quin cotxe té?
Un de vell.
L’última vegada que ha 

anat a una missa?
No ho recordo. Deu fer més 

de 20 anys.
Un projecte immediat.
Acabar la novel·la que estic 

escrivint.
Un insult.
Fatxa!
Una floreta.
Amor!
Una olor.
Un camp de tarongers al 

mes d’abril.
Un ritual diari.
Després de sonar el 

despertador, em quedo uns 
segons estirada i organitzo 
mentalment el dia.

Una mania.
Quan faig cursos formatius 

i reparteixen fotocòpies, 
quedar-me la de sota de tot.

Un personatge històric.
La faraona Hatxepsut.
Qui li agradaria ser?
Jo mateixa. He après a 

acceptar-me tal com sóc.
Un hobby.
La lectura.
Un lema.
“Quan vulguis una cosa, 

sigues un corcó amable”.
Què la treu de polleguera?
La gent mal educada i 

aquells que creuen posseir la 
veritat absoluta.

Què canviaria del seu cos?
N’eliminaria 

l’hipotiroidisme.
I del seu caràcter?
Voldria ser menys exigent 

amb mi mateixa.
Una expressió molt 

utilitzada.
“Val”.
Per què o per qui diria 

una mentida?
Per una persona estimada, 

si es trobés en una situació 
de perill.

Què li fa riure? I plorar?
Em fan riure els acudits 

dolents que contenen algun 
joc lingüístic. I ploro quan 
veig com l’individualisme i 
l’avarícia destrueixen el món.

Quin és el seu pitjor 
malson?

La mort dels altres.
Què té a la tauleta de nit?
El despertador i una pila 

enorme de llibres.

QÜESTIONARI A ARIADNA HERRERO, EScRIpTORA

“Ric amb els acudits dolents”
A Herrero li agrada l’olor dels camps de tarongers a l’abril, i voldria ser menys exigent amb ella mateixa

Literatura i docència

EL 9 NOU

Ariadna Herrero és escriptora i professora 
de Secundària. Va néixer a Granollers el 
1981, tot i que actualment viu a les Fran-
queses. Va debutar l’any 2006 amb l’obra 
teatral Semblava una persona com qualse-
vol altra, que li va valer el premi La Carro-

va. Posteriorment ha publicat les novel·les 
Seràs un dels nostres (2017), finalista dels 
certàmens València Negra i Cubelles Noir, 
Hem arribat tard a classe (2018) i, més 
recentment, La guardiana (2021). També 
ha participat en els llibres de relats Estats 
alterats de la ment (2018), Bones confitures 
(2019), Granollers, setze històries d’una 
ciutat (2020) i Delinqüents (2021).

Coneix algun grup de 
música o músic de la 
comarca?

Uns quants, però des que 
soc mare no vaig a gaires 
concerts, si no són de 
Dàmaris Gelabert o El Pot 

Petit.
Ha votat en les últimes 

eleccions? 
Sí, sempre voto.
Per qui (si ho vol dir)?
Tinc unes tendències 

ideològiques concretes, 

però no estic casada amb 
cap partit. Si em deceben, 
penalitzo.

Quin és l’últim regal que 
li han fet?

Unes vacances.
A quina hora acostuma a 
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El Fraikin aspira a rebre una 
invitació per jugar la Copa EHF 

El Granollers renova l’acord de 
patrocini amb Fraikin tres anys més

Granollers BM Granollers va renovar 
dilluns per tres anys més l’acord de patro-
cini amb Fraikin, que dona nom al sènior 
masculí des del 2005. Així, el vincle entre 
el club i l’empresa de lloguer de vehicles 
industrials arribarà a 20 anys. Tot i que 

no han transcendit les xifres, el club va 
desvelar que a l’acord es contempla que el 
patrocinador principal del masculí aporti 
unes variables si juga a Europa. L’acte va 
comptar amb el president del club, Josep 
Pujadas; el director general de Fraikin, 
Martí Batallé; l’entrenador, Antonio Rama, 
i els jugadors Antonio García i Adrià 
Martínez. 
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Granollers

Toni Canyameras 

Polo i no camisa el que cobria 
la seva innegociable ame-
ricana –desproveït ja de la 
corbata que l’acompanyava 
en els seus temps d’alcal-
de–, ha anat Josep Pujadas 
tenyint de pinzellades de 

moderna informalitat el seu 
estil. Fins i tot, el dia que el 
BM Granollers renovava el 
seu acord de patrocini amb 
Fraikin, lluïa un somriure 
persistent i no intermitent, 
de ben segur de felicitat 
d’alleujament per l’ofegada 
economia del club, sense 
l’abric per segon any seguit 

de la Granollers Cup. Però el 
que era, és i serà inviolable 
per a l’intensament prudent 
Pujadas és no especular amb 
realitats llunyanes. No en fa 
prou amb una piscina amb 
aigua. Ha d’estar plena a 
vessar. 

Així que si el president 
del BM Granollers diu que 

el Fraikin té opcions de ser 
invitat a la Copa EHF la tem-
porada que ve com a quart 
classificat és que és molt a 
prop de tornar a desfilar per 
Europa. “És possible que la 
Federació Europea atorgui 
una plaça més de competició 
europea a Espanya o que 
quedi alguna plaça vacant 
perquè algun equip no pugui 
competir a Europa. Nosaltres 
hem manifestat el nostre 
interès a ser-hi, ho hauríem 
de saber cap a principis de 
juliol”, explica Josep Pujadas. 

Com a quart classificat, el 
Fraikin –van a competició 
continental els tres primers–, 
el conjunt vallesà és el millor 
posicionat per entrar a la 
Copa EHF. En qualsevol cas, 
es viatgi o no per Europa, 
Antonio Rama –que complirà 
el seu sisè curs a la banque-
ta–, no variarà la planificació 
d’una plantilla de la qual 
poc se sap. Hermètic el club, 
no se sap ni quins ni quants 
fitxatges hi haurà i l’única 
certesa és que no continu-
aran Borja Lancina, Marc 
García i Mamadou Gassama. 
“Potser el fet que el Barça 
hagi guanyat la Champions 
atorga una plaça més, tenim 
esperances que ens donin 
una wild card. Però la pla-
nificació de la plantilla no 
canvia, ja està tancada i serà 
més curta que l’any passat”, 
assegura Rama. 

El Palautordera, pendent 
d’una possible reassignació  
de places per no baixar 

Sta. Maria de Palautordera

T.C.

Esperances de salvació al 
Palautordera-Salicru. L’equip 
del Baix Montseny, que 
aquesta última temporada 
havia baixat a Lliga Catalana 
en quedar penúltim al seu 
grup de Primera Estatal, 
està pendent d’una possible 
reassignació de places amb la 
qual podria mantenir la cate-
goria, que ara mateix tindria 
dues places vacants. 

El grup català de Primera 
Estatal consta de 16 equips, 
però només hi ha 14 de 
confirmats. El fet que Sant 
Quirze i Esplugues hagin 
ascendit a Divisió d’Honor 
Plata i que no hagi pujat cap 
equip des de la divisió infe-
rior, Lliga Catalana, moti-

ven que hi hagi dues places 
vacants, que, en aquest 
cas, haurien de ser ocupats 
pels dos últims classificats: 
Palautordera i Banyoles. 

El director esportiu del 
club del Baix Montseny, 
Marc Lurbe, reconeix aques-
ta possibilitat. “Ara mateix 
estem treballant en els dos 
escenaris, tant si competim 
a Primera Estatal, com si ho 
fem a Lliga Catalana. Els pre-
cedents dels últims anys en 
situacions com la nostra ens 
afavoreixen, però hem d’es-
perar”, explica. El club no ha 
confirmat si Gorka Insausti 
continuarà com a entrenador. 

Si el Palautordera se salva, 
coninuarann havent-hi qua-
tre equips vallesans a la cate-
goria: KH-7, Sant Esteve, La 
Roca i el conjunt palauenc. 

Magí Serra 
tornarà  
a entrenar  
el Terrassa

Cardedeu

T.C.

Magí Serra tornarà a entre-
nar l’Handbol Terrassa de 
Primera Estatal la pròxima 
temporada. L’entrenador 
de Cardedeu s’asseurà de 
nou a una banqueta que va 
deixar a mitjans d’aquesta 
última campanya per dirigir 
l’Handball Sassari italià, a 
qui va entrenar entre març 
i maig. El tècnic va deixar el 
conjunt de Sardenya a qua-
tre jornades pel final amb 
l’equip segon a la classifi-
cació per discordances amb 
l’entitat en el projecte espor-
tiu i per qüestions familiars. 

“Volien que tornés i estic 
encantat de fer-ho, el club 
sempre m’ha tractat molt 
bé. L’any passat vaig marxar 
quan em va arribar l’ofer-
ta del Sassari, però la idea 
aquest cop és comprome-
tre’m per a tota la tempo-
rada. L’objectiu és la salva-
ció”, explica el preparador 
vallesà. “He rebutjat ofertes 
econòmiques brutals, com 
per exemple, d’un equip de 
l’Iran. Ha pesat molt també 
el voler estar amb la família”, 
assegura Serra, que ha estat 
pare per segona vegada fa 
vuit mesos. 

Magí Serra, de 39 anys, ha 
entrenat a Pozoblanco, Villa 
de Aranda i Cangas i al Gyor 
hongarès i el Kazma kuwai-
tià a l’estranger, entre altres 
clubs. 

El club assegura que farà “tot el possible” per assumir la categoria 

L’Ajuntament reconeix el KH-7 
pel seu ascens a Plata femenina

La plantilla, junt amb les autoritats, davant la sala Tarafa 

Granollers

EL 9 NOU 

L’Ajuntament de Granollers 

va reconèixer l’ascens del 
KH-7 Granollers Atlètic 
–filial del sènior femení–, a 
Divisió d’Honor Plata dime-

cres amb una recepció de la 
plantilla a la sala Tarafa. 

El club va assegurar en 
la renovació de l’acord de 
patrocini amb Fraikin que 
“faria tot el possible” per 
assumir una categoria que 
comporta una despesa més 
gran pel fet de tenir despla-
çaments més llunyans. En 
altres ocasions, l’entitat no 
ha pogut assimilar l’ascens 
del filial masculí a la segona 
categoria estatal per raons 
econòmiques. El sènior B 
femení ja va competir a Plata 
fa un lustre. En clau insti-
tucional, l’acte va comptar, 
entre d’altres, amb el presi-
dent del club, Josep Pujadas; 
l’alcalde, Josep Mayoral, i 
el regidor d’Esports, Álvaro 
Ferrer. 

El Granollers, el millor posicionat en cas que la l’EHF atorgui una plaça extra a la Lliga Asobal
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L’atleta està pendent d’obtenir plaça per als Jocs de Tòquio 

Parejo, subcampió d’Espanya  
en salt de llargada paralímpic 

Parejo aspira a disputar els seus tercers Jocs Paralímpics consecutius

Mollet del Vallès

T.C.

Martín Parejo va quedar sub-
campió d’Espanya en salt de 
llargada paralímpic a Sevilla 
amb un registre de 5,89 el 
cap de setmana passat, últim 
per aconseguir marques per 
als Jocs de Tòquio. 

L’atleta del Club Atlètic 
Mollet, amb discapacitat 
visual, està pendent de saber 
si tindrà plaça a la capital 
nipona, cosa que sabrà a mit-
jans de juliol. “Per fi em va 
sortir un bon salt, no portava 
un bon any després de ser 
quart a l’Europeu. Amb els 
5,89 que vaig fer estic entre 
els 6-7 atletes de categoria 
T11 [cecs] amb millor marca 
i que sigui a Tòquio o no 

dependrà de les places que 
adjudiquin en aquesta cate-
goria”, assenyala Parejo, que 
ja va ser present a Londres 

i Rio de Janeiro. L’atleta, de 
31 anys, també atresora una 
plata i dos bronzes en Campi-
onats del Món. 

La pilot Ana Carrasco visita  
l’escola Jaume Balmes de Sant Feliu
Sant Feliu de Codines Ana Carrasco va visitar dimarts 
l’escola Jaume Balmes de Sant Feliu, on va impartir una 
xerrada a una de les classes de cinquè de Primària. Sota 
el lema “Història s’escriu en femení”, els cursos han 
posat a les classes noms de dones rellevants a la història 
i el de Carrasco, primera dona campiona d’un Mundial 
de motociclisme, va ser un dels noms triats. La pilot de 
Kawasaki resident a Granollers no tornarà a competir fins 
al cap de setmana del 2 al 4 de juliol a Anglaterra. 

A Europa, amb la gent de la vila El club proposa 
una alternativa 
per tenir  
més aforament  
al pavelló 

Caldes de Montbui

T.C.

Mentre el Caldes intenti 
dissuadir els rivals a la 
pista, Pere Barrios inten-
tarà persuadir polítics a la 
llotja. Allà, el president del 
club es trobarà amb l’al-
calde, Isidre Pineda, que 
assistirà a l’esdeveniment 
amb dos regidors, una 
d’elles, la d’Esports, Núria 
Carné. Barrios ha plantejat 
una segona proposta per 
augmentar la capacitat 
del pavelló amb vistes a la 
Lliga Europea després que 
el Consistori ha dit que no 
podria instal·lar graderies 
mecàniques aquest any.

“Agraïm a l’Ajuntament 
que enviïn representació. 
Proposem traslladar les 
banquetes al cantó de la 
graderia i posar bancs al 
costat de les banquetes. 
Així, hi cabrien 200 espec-
tadors més. És molt més 
senzilla i més barata que la 
primera opció –de 150.000 
a 15.000 euros–, i no seria 
problema que nosaltres 
avancéssim els diners, ho 
parlaré a Andorra amb l’al-
calde. Si diguessin que no, 
ja no ho entendria”, asse-
gura Barrios. Per la seva 
part, el Consistori afirma 
que està estudiant totes 
dues propostes. 
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Crit de guerra del Caldes en un partit d’aquest curs. Els arlequinats, convençuts de guanyar el primer títol europeu

Andorra la Vella 

Toni Canyameras 

Quan Alexandre Acsensi 
caminava de petit per la seva 
Caldes, volia arribar ben 
lluny abraçat als patins que 
es va posar amb 4 anys. “Em 
feia il·lusió de petit jugar a 
l’OK Lliga.” Però, avui, sense 
sortir del poble, el capità, ara 
amb 27 espelmes, es passeja 
per Europa. “M’emociona 
saber que podem guanyar 
un títol europeu. Això era 
impensable”, confessa. 

A les faldes de les admira-
des muntanyes andorranes 
espera la WS Europe Cup. 
La mira tímid però amb ulls 
llaminers el Recam Làser, un 
dels més distingits presents 
a la final a 7 de la germana 
petita de la Copa d’Europa 
per la qual es debatran set 
equips aquest cap de setma-
na a Andorra la Vella. “Som 
un dels favorits”, afirma, 
concís però clar el capità del 
Caldes, que discutirà el passi 
a semifinals aquest diven-
dres a la 1 del migdia contra 
el Riba d’Ave portuguès. 
Lleida –directament classi-
ficat per a semifinals com 
a vigent campió–, Girona, 
Calafell, Igualada i Sarzana 
italià, actual subcampió, són 
els altres contendents en un 
torneig sense Barças ni Lice-
os. Fa quatre anys van fregar 
els calderins la final en caure 
a semifinals contra el Viareg-
gio italià. 

Anhelen els arlequinats 

etzibar un crit definitiu a 
tot Europa amb els de casa 
i els del poble, els de tota 
la vida: sis dels 10 jugadors 
han crescut a la Torre Roja 
–els calderins Roger Acsensi, 
Alexandre Acsensi i Xavi 
Rovira i Marcos Blanqué, 
Sito Ricart i Roger Beltrán–, 
l’entrenador, Eduard Canda-
mi, treballa al club des del 
2004 i el patrocinador prin-
cipal, l’empresa de fabricació 
de peces metàl·liques Recam 
Làser, és també de la vila ter-
mal. Tot queda en família al 
petit però cada dia més age-
gantat Caldes. 

“La il·lusió no es pot mesu-
rar”, admet el president del 

club i de Recam Làser, Pere 
Barrios. “Això és el fruit de 
l’aposta per la gent de casa. A 
mes a més, hem quedat ter-
cers a la Lliga. Sense menys-
tenir ningú, som els que més 
mèrits hem fet per guanyar 
el títol. Si hi ha una justícia 
divina, l’hem d’aixecar nosal-
tres”, afirma Barrios. No li 
faria més il·lusió al president 
de Recam Làser tocar un 
altre metall que l’europeu. 

Amb més fredor s’ho mira 
l’estoic Eduard Candami, 
sempre metòdic i fidel al 
mateix to analític. “És evi-
dent que sense Barça ni 
Liceo  [rival que va eliminar 
els calderins a la Copa], les 

expectatives i la il·lusió són 
més altes però sempre amb 
humilitat. Hem d’anar amb 
compte amb el Riba d’Ave, 
perquè, tot i que ha baixat 
de categoria, competeix a la 
millor Lliga del món, com és 
la portuguesa, aquesta tem-
porada ha guanyat el Benfica 
i no el coneixem gaire”, aler-
ta el tècnic. En cas de passar, 
els vallesans jugarien dissab-
te contra Igualada o Sarzani. 

“Serà un partit amb molt 
de ritme, serà clau fixar bé 
els seus jugadors i no perme-
tre el seu tir exterior”, apun-
ta l’entrenador d’un Caldes 
que vol ressonar a Europa. 
Però amb la gent del poble.

El Recam Làser, ple de jugadors del planter, vol guanyar la Europe Cup aquest cap de setmana
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Pol Espargaró 
espera enlairar-se 
a Alemanya,  
i Aleix, recobrar 
sensacions 

Hohenstein (Alemanya)

EL 9 NOU 

Caiguts tots dos a Montmeló,  
es presenta el Gran Premi 
de Sachsenring d’Alemanya 
d’aquest cap de setmana per 
als Espargaró com l’oportuni-
tat per rellançar-se. Sobretot 
en el cas de Pol, minvat pel 
decebedor rendiment de 
l’Honda. 

“Arribem a Alemanya des-
prés d’un bon dia de tests a 
Espanya [els posteriors a la 
cursa del Circuit]. Hem vis-
cut unes curses difícils, així 
que és important mantenir-
nos concentrats. L’Honda ha 
estat forta en aquest circuit 
en el passat i amb el que vam 
trobar als tests espero que 
puguem fer passes endavant. 
A MotoGP està tot molt 
ajustat, així que fins i tot una 
petita millora ajudarà molt, 
sobretot els dissabtes”, expli-
ca el 44, dotzè a la general. 

Per la seva part, Aleix 
espera tornar, com a mínim, 
al top-10, al qual s’ha man-
tingut durant la temporada. 
El pilot d’Aprilia ha remarcat 
aquesta setmana el desig de 
tenir Andrea Dovizioso com 
a company d’equip l’any que 
ve. “Seria bo tenir algú amb 
experiència perquè la moto 
és molt millor però no és 
guanyadora”, diu el 41, vuitè 
al Mundial i ara amb Lorenzo 
Savadori com a company. 

Àlex Palou  
vol recuperar el 
liderat al Circuit 
de Road America
Elkhart Lake (Estats Units)

Per un sol punt va perdre el 
liderat el cap de setmana pas-
sat tot i signar un podi Àlex 
Palou, que voldrà diumenge 
restablir l’ordre desitjat a 
les IndyCar Series a la d’un 
circuit especial per a ell. No 
en va, el pilot de Sant Antoni 
de Vilamajor va aconseguir 
l’any passat el seu primer 
podi en IndyCar al traçat 
de Road America, localitat 
de l’estat de Wisconsin. El 
circuit exigirà recórrer 220,5 
milles distribuïdes en 55 vol-
tes. La cursa tindrà lloc entre 
les 7 de la tarda i les 3/4 de 
10 del vespre –horari penin-
sular–. El pilot del conjunt 
Chip Ganassi Racing és segon 
a la classificació general a un 
punt del líder, el mexicà Pato 
O’Ward, i 65 per sobre del 
seu company d’equip, l’aus-
tralià Scott Dixon. 

El president d’Els Gorchs perd les eleccions per 90 vots a 60

Jaume Marquès no pot fer el 
tomb a la Federació de Tennis
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El president del Club de Tennis els Gorchs, Jaume Marquès

Les Franqueses del Vallès

EL 9 NOU

Les eleccions a la Federació 
Catalana de Tennis, celebra-
des aquest dijous després de 
setmanes de controvèrsia, 
van acabar amb una victòria 
de qui fins ara n’era presi-
dent, Jordi Tamayo, davant 
l’alternativa que represen-
tava el president del Club 
de Tennis Els Gorchs de 
Llerona, Jaume Marquès. El 
resultat va ser favorable a la 
candidatura continuista per 
90 vots, per sobre dels 60 que 
havia rebut l’alternativa que 
representava Marquès.

Tot i el resultat, el presi-
dent del Club de Tennis Els 
Gorchs es mostrava molt 
satisfet de la feina que ha 

fet el seu equip. “Hem hagut 
de treballar amb molts 
entrebancs, i amb molt poc 
temps”, explica Marquès. 

Les eleccions s’havien de 
celebrar a l’abril, però no es 
van fer votacions perquè es 
va rebutjar la candidatura 

de Marquès perquè un dels 
21 membres de la llista no 
complia el requisit de portar 
almenys un any federat. La 
decisió es va portar davant 
del Tribunal Català de l’Es-
port, que va donar la raó a 
l’equip de Marquès dijous 
passat i, una setmana des-
prés, s’han fet les eleccions.

“Ha estat poc temps per 
contactar directament amb 
els clubs com hauríem vol-
gut”, explica Marquès. El 
resultat, amb 60 vots favo-
rables a l’alternativa que 
representava la seva candi-
datura, indica que hi ha un 
contingent notable de clubs 
partidaris dels canvis. “La 
nostra era una proposta que 
defensava que la Federació 
estigués més a prop dels 
clubs que fins ara”, indica. 
“La tria ha estat per la conti-
nuïtat i així s’ha d’acceptar”, 
assenyala.

El mandat a la Federació 
és de quatre anys i Marquès 
considera precipitat avançar 
ara si tornarà a optar a la pre-
sidència.

L’Esport Club tanca les dues 
últimes temporades sense pèrdues  
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Arean pren la paraula amb Aguirre i el tresorer del club i director general de Nama, Jordi Córdoba, al seu costat 

Granollers 

Toni Canyameras 

L’Esport Club Granollers 
ha tancat les dues últimes 
temporades sense pèrdues i 
disposarà d’un pressupost de 
500.000 euros la propera, uns 
80.000 superior al d’aquesta 
darrera. L’entitat va apro-
var dimecres en assemblea 
general el pressupost de 
l’últim curs i el del proper i 
els comptes d’aquest darrer 
i també el del 2019/2020, ja 
que l’any passat no va poder 
celebrar assemblea amb les 
restriccions. El Granollers 
també va ratificar la continu-
ïtat de la junta actual i Nama 
Sports com a gestora del club 
per sis anys més i l’ascens a 
la presidència d’Àngel Aguir-
re en lloc de Juan Castillo, 
que ocuparà el càrrec que 
exercia fins ara Aguirre, el de 
vicepresident primer. 

Tots aquests punts van ser 
aprovats per la majoria dels 
15 socis que hi van assistir 
–el club en té actualment 
60–. A part de tancar a 0 les 
dues últimes campanyes, 
el Granollers no arrossega 
cap deute més enllà dels 
225.000 euros que té pen-
dents de pagar a Nama pels 
seus serveis de gestió i que 
ni l’entitat ni l’empresa 
consideren deute com a tal. 
Així ho assegura el director 
general, Carlos Arean: “A 

Nama teníem assumit que el 
club no ens pot pagar 75.000 
euros per temporada com 
diu el contracte perquè no 
els genera [Nama porta tres 
campanyes al Granollers] 
ni li demanem que ens ho 
pagui. És més, nosaltres hem 
posat també diners per fer 
créixer el projecte. Aquests 
diners no queden condonats, 
en algun moment els recla-
marem, però depèn de molts 
factors. Però ara l’únic que 
ens importa és fer créixer el 
projecte”, argumenta Arean.

Dels 500.000 euros de 

pressupost del proper curs, 
170.000 corresponen al 
primer equip, entre 73.000 
i 78.000 dels quals es desti-
naran a salaris. La resta de la 
partida del sènior pertany a 
altres costos com arbitratges 
i desplaçaments. Un pressu-
post per al primer equip que 
pràcticament no varia. La 
resta del pressupost del club 
anirà destinat al futbol base 
i totes les despeses que com-
porta i treballadors. 

“És satisfactori que la 
majoria de socis hagin apro-
vat la gestió. La política 

d’austeritat –tots els treba-
lladors s’han rebaixat el sou 
un 10%, entre altres mesu-
res–, ens ha permès compen-
sar la falta d’ingressos per 
publicitat i bar que creiem 
que recuperarem aquest any 
vinent. Per això preveiem un 
increment de pressupost del 
16%”, explica. 

D’altra banda, l’Esport 
Club tenia previst comunicar 
aquesta setmana les primeres 
baixes, anunci que finalment 
s’endarrereix. El que sí que ha 
assegurat l’entitat és que es 
produiran unes 15 baixes. 

El club va aprovar en assemblea els comptes dels dos exercicis anteriors i el pressupost del pròxim 
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Més de 20 
clubs vallesans, 
adherits a les 
entitats crítiques 
amb la Federació

Granollers

T.C.

L’Associació de Clubs de 
Futbol Aficionat (ACFAC) 
i la plataforma Per una 
Federació pels Clubs –orga-
nitzacions crítiques amb la 
Federació Catalana–, s’han 
unit i han presentat aquest 
dimecres 400 signatures per-
què se sotmetin a votació de 
l’Assemblea de clubs del dia 
30 quatre punts: vot secret, 
que aquesta temporada hi 
hagi ascensos però no des-
censos en totes les categories 
–l’ens ho vol limitar a les 
divisions sènior–, que el pre-
sident Soteras no cobri sou 
el pròxim curs i la destitució 
de José Miguel Calle com a 
director general. 

D’entre aquestes 400 fir-
mes s’hi troben les més de 20 
dels clubs vallesans adherits 
a l’ACFAC, els quals preferei-
xen romandre a l’anonimat. 
Un dels clubs que donen 
suport a l’altra entitat és 
l’EC Granollers. “No anem 
contra ningú, només volem 
reivindicar aquests punts”, 
assegura el seu president, 
Àngel Aguirre. Perquè 
aquestes reivindicacions se 
sotmetin a votació cal que les 
firmes representin el 10% 
dels clubs. Els 400 actuals 
suposen més del 30%, però la 
Federació Catalana assegura 
que, primer, les ha de validar.

El tècnic de les Franqueses signa per dues temporades 

Sergi Barjuan, nou 
entrenador del Barça B 

FC
 B

A
R

C
EL

O
N

A
 

Sergi Barjuan, amb Joan Laporta dijous, quan van signar el contracte 

Les Franqueses del Vallès

EL 9 NOU 

El FC Barcelona ha confir-
mat les informacions que els 
darrers dies apuntaven Sergi 
Barjuan com a substitut de 
García Pimienta a la banque-
ta del filial. El club va fer ofi-
cial dijous que el franquesí 
es convertia en entrenador 
del Barça B per les dues prò-
ximes temporades. D’aquesta 
manera, Barjuan torna a 
entrenar al club blaugrana 
després de dirigir el juvenil 
B entre 2009 i 2011. El també 
exjugador del Barça ha acu-
mulat experiència com a tèc-
nic a Recreativo de Huelva, 
Mallorca, Almería i el Zhen-
jiang Greentown xines, el seu 
últim pas per una banqueta. 

Sergi Barjuan intentarà 
sumar èxits com a entrena-
dor als que va aconseguir 
com a futbolista al club blau-

grana, on va guanyar nou 
títols i va jugar 386 partits i 
marcar 11 gols entre el 1993 
i el 2002. 

L’orgull molletà d’Alèxia Putellas
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Alèxia Putellas saluda una de les jugadores de l’infantil del Mollet, que ha ascendit a Primera com a campió de Lliga

Mollet del Vallès 

Toni Canyameras

Encisades, ben oberts els 
seus ulls postraven joves 
noies futbolistes de dife-
rents clubs la seva mirada 
en la seva admirada Alèxia 
Putellas, qui no fa tant era 
una com elles, quan recitava 
el futbol a la plaça de l’antic 
Ajuntament. “Ho sento si 
algun veí es va molestar”, 
evocava en un nou reconei-
xement de la seva ciutat “la 
de Mollet”, com se la coneix 
al futbol. I ella, tan orgullosa 
de tan singular distinció. “A 
la meva àvia, quan veu els 

partits per la tele i em diuen 
“la de Mollet”, no s’empipa 
perquè no diguin el meu 
cognom, li agrada, i a mi, 
també. Estic orgullosa de ser 
d’aquesta ciutat, no oblido 
els meus orígens i faré el que 
sigui per Mollet”, assenya-
lava amb convicció Putellas, 
esplendorosa de felicitat 
davant les noies que un dia 
volen ser com ella. No li tre-
uen ull de sobre les infantils 
del Mollet campiones que 
han pujat a Primera, ni les de 
Molletense, ni les del Futbol 
Sala Mollet, del tot abstretes 
totes elles. 

Han crescut escoltant el 

futbol que entona la poetesa 
Putellas, el fastuós i fugaç 
vers lliure de la medul·lar, la 
que mima la pilota, la bresso-
la amb elegant gambada i li 
xiuxiueja on ha d’anar. Una 
espècie de joglar que t’em-
peny a perseguir de manera 
passional una pilota. 

“Em fa molt feliç pensar 
que aquestes nenes han 
vist la tele, han vist dones 
jugant i aixecant trofeus i 
elles s’han imaginat fent 
el mateix. És molt bonic 
inspirar altres persones”, 
admetia la migcampista del 
FC Barcelona de 27 anys a la 
recepció, que també va comp-

tar amb membres de la UD 
Lourdes i la Penya Barcelo-
nista de Mollet.  

Enjoiada de títols  –engrei-
xats pel triplet de Lliga, Copa 
i Champions–, la riquesa 
d’èxits no ha empobrit la 
seva humilitat, tantes vega-
des caiguda en runes quan 
la fama et pren. No oblida 
tampoc el cost que ha assu-
mit la seva família. “Per a 
mi no suposa cap sacrifici 
ser futbolista professional 
perquè faig el que m’agrada. 
Sacrificis són els que ha fet 
la meva família, que els caps 
de setmana s’havia de llevar 
a les 7 del matí per portar-me 
a jugar a qualsevol lloc de 
Catalunya. M’agradaria pas-
sar més temps amb ells però 
entenen que és la meva pro-
fessió i els agraeixo la seva 
comprensió”, explica. 

Forjadora de la personali-
tat pròpia adquirida ja des de 
fa temps d’un futbol femení 
força desencadenat ja de les 
comparacions amb el mascu-
lí, Putellas vol desterrar una 
sempre desapercebuda però 
significativa i viciada falca. 
“Em proposo a mi mateixa 
deixar de dir ‘futbol femení’, 
és un concepte enquistat. 
El que existeix és el ‘futbol’, 
amb equips masculins i 
femenins. Hem de normalit-
zar el fet que les noies juguin 
a futbol”, assegura Alèxia 
Putellas, orgullosa dels seus 
títols i, per sobre de tot, dels 
seus orígens, de la seva famí-
lia, de ser “la de Mollet”. 

L’Ajuntament reconeix de nou la futbolista, que aquest curs ha guanyat el triplet amb el Barça

Primera medalla de Mireia Hernández 
amb l’equip estatal d’artística
Granollers Mireia Hernández, del CN Granollers, es 
va penjar la seva primera medalla amb l’equip estatal 
d’artística amb el bronze aconseguit en solo lliure a les 
Super Final de les World Series, celebrades el cap de 
setmana passat a Barcelona. La nedadora de 19 anys va 
debutar amb la Selecció a l’Europeu passat. Per la seva part, 
Pau Ribes, del CN Les Franqueses, va obtenir una plata i un 
bronze en duet mixt, on forma parella amb Emma García, 
del CN Sabadell. 
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EL PES
Quant pesa cadascuna de les maletes?

EL PES
A = 2kg
B = 3kg
C = 8kg
D = 10kg5kg 10kg 13kg 11kg 18kg 12kg

A

B

C

D

Lola Corominas, de la Garriga, ha estat la guanya·
dora d’aquesta edició del concurs de dibuix EL 
9+PETIT, que organitza EL 9 NOU. L’obra premiada 
va ser la finalista del mes de gener. Segons explica 
el jurat –format pel departament de disseny i edi·
ció del periòdic–, “transmet molt bé l’ambient de 
fred, de carrers buits, ja que hi havia toc de queda. 
La llum càlida de les finestres contrasta amb aques·
ta soledat i dona a entendre que encara que no ho 
veiem hi ha molta vida a l’interior de les cases. A 
més, la perspectiva del carrer està ben resolta”. 

A la jove estudiant de segon Secundària de l’insti·
tut Manuel Blancafort de la Garriga li agrada pintar 
des de ben petita. Per millorar la tècnica es va apun·
tar al taller de dibuix i pintura de Mar Garriga, de la 
mateixa població, on assisteix dues hores cada set·
mana. La tècnica que ha anat aprenent amb els anys 
queda reflectida en la pintura, que està feta amb 
un fons d’aquarel·la i els detalls amb llapis aquarel·
lables. 

A la jove li agrada tot el que està relacionat amb el 
dibuix i la pintura. I no té unes preferències temà·
tiques determinades, sinó que qualsevol cosa que 
veu en el seu dia a dia li serveix per inspirar·se. Amb 
tot, sí que té predilecció per copsar el seu gos Bruce. 
“Pinto tot el que em passa pel cap”, diu. “Tot el dia 
dibuixa”, confirma el seu pare, Xavier Corominas. 

Lola Corominas, de 13 anys, té clar que de gran es 
vol dedicar a l’animació. Per això té pensat estudiar 
Batxillerat artístic quan acabi l’ESO. 

EL 9+PETIT es publica cada últim divendres de 
mes, des del novembre fins al juny. Es col·labora 
amb les escoles a través de cartes al director que fan 
arribar els alumnes i també a través del concurs de 
dibuix que s’organitza cada mes. De tots els dibui·
xos que arriben a la redacció, se’n trien dos que són 
els finalistes del mes. D’entre tots els finalistes, 
el jurat, format per professionals del disseny i la 
il·lustració, tria el dibuix guanyador. 

La premiada s’ha emportat quatre entrades per 
Danae Sánchez
Escola Ronçana, Santa Eulàlia de Ronçana

Laia Garriga
Escola Puiggraciós, la Garriga

Maia Porredón
Escola Vallmanya, Sant Esteve de Palautordera

Erik López
Escola Els Pinetons, la Garriga

Pau Solanas
Institut Blancafort, la Garriga

anar al Parc d’Atraccions Tibidabo de Barcelona, i 
els finalistes, una entrada a La Selva de l’Aventura, a 
Sant Hilari.

LES CLASSES DE DIBUIX I PINTURA, 
MOLT TOCADES PER LA PANDÈMIA

Una de les persones que més incentiva els seus 
alumnes a participar en el concurs és Mar Garriga, 
del taller Manualitats, de la Garriga. La professora 
es lamenta del greuge comparatiu que ha patit l’art 
pictòric respecte d’altres disciplines. “Es podien 
fer classes de música i dansa i, en canvi, els tallers 
d’art no ens van deixar obrir. No podia entendre que 
deixessin fer classes de flauta sense mascareta i, en 
canvi, al taller de pintura  no poguéssim continuar 
amb l’activitat. Ens hem trobat amb moltes persones 
adultes que tenien la necessitat de pintar. “Quan  hi 
ha temps i avorriment, l’art acaba aflorant”, conclou. 

P
as
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te

m
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Solucions

Lola Corominas, 
guanyadora del concurs 
de dibuix EL 9+PETIT
La noia va rebre el premi a la redacció d’EL 9 NOU de Granollers
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El Consell Comarcal del Vallès Oriental et dona suport,

Per respecte
Per solidaritat
Per compromís

Quedant-te a casa et cuides i ens cuides a tots

Gràcies per fer-ho possible
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Paula Rojas
Escola Salvador Llobet, Granollers

Roger Martí
Escola ISCAT, la Garriga

Francina Moreno
IES Manuel Blancafort, la Garriga

Aitana García
Escola Tagamanent, la Garriga

Cristina Jiménez
Escola Puiggraciós, la Garriga

Hugo Flores
Escola Giroi, la Garriga

Daniela González
Escola Els Pinetons, la Garriga

Uriel García
Escola Pau Casals, Montmeló
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Els alumnes de 1r d’ESO de l’institut 
Giola de Llinars fan servir les eines 
del periodisme per treballar la com-
prensió lectora i l’escriptura. Els nois 

i noies han fet entrevistes a personat-
ges, han redactat notícies sobre fets 
reals i han millorat les competències 
de l’àmbit lingüístic d’una manera 

nova i molt motivadora. En aquesta 
edició d’El 9 + Petit es recullen cinc 
articles d’opinió sobre els assumptes 
que més els preocupen.

La importància d’argumentar
Alumnes de primer d’ESO de l’institut Giola de Llinars practiquen el gènere dels articles d’opinió

Aquesta pandèmia ens ha perjudicat a tots i una 
de les conseqüències ha recaigut sobre la detecció 
i tractament del càncer, sobretot el de mama i el de 
còlon. El motiu pel qual estic escrivint aquí avui és 
perquè em sorprèn que el càncer s’hagi deixat de 
banda per culpa de la Covid-19. Crec que no és nor-
mal que s’hagin deixat de fer proves de detecció 
precoç. La Covid-19 és important, però el càncer 
també i ho haurien d’haver tractat tot per igual. 

En primer lloc, m’agradaria que ho veiéssiu més 
clar des de la meva experiència: a la meva àvia 
li van detectar el càncer vuit mesos tard perquè 
només li feien visites telefòniques i no li demana-
ven proves. Li podrien haver detectat abans i hau-
ria pogut començar la quimioteràpia en el moment 
que tocava si els hospitals i els CAP haguessin fun-
cionat amb normalitat. En aquest sentit, el Depar-
tament de Salut diu que els diagnòstics van caure 

un 12% el 2020 a Catalunya a causa de la pandè-
mia i la detecció precoç va estar aturada de març a 
juny en alguns tipus de càncer (càncer de mama i 
de còlon).

És veritat que quan tothom estigui vacunat o el 
nombre de contagis vagi a la baixa, la detecció del 
càncer i el seu tractament podran tornar a la nor-
malitat. Ara bé, segons el doctor Josep Tabernero, 
director del Vall d’Hebron Institut d’Oncologia, 
“no és que les malalties hagin desaparegut, sinó 
que no s’estan diagnosticant”. Cal recordar que 
els casos que no es van detectar el 2020 sortiran 
aquest any 2021 i, consegüentment, potser esta-
ran més avançats. Un altre inconvenient a l’hora 
de detectar possibles càncers ha estat la por de la 
gent a anar als centres sanitaris per no agafar la 
Covid-19.

En resum, la Covid-19 ha arrasat tots els sectors: 
sanitari, laboral, econòmic i social. I el càncer s’ha 
vist agreujat també per la pandèmia de manera 
molt crítica. Voldria concloure aquest article amb 
l’esperança que això no tornés a passar. Penso que 
s’haurien d’haver gestionat millor els recursos, així 
com la gestió paral·lela de la Covid-19 o la resta de 
situacions del dia a dia.

22 d’abril de 2021

La pandèmia tapa el càncer

A les pràctiques taurines se les defineix com una 
tradició o com a art. A Espanya se celebren diver-
ses d’aquestes pràctiques, però a Catalunya n’hi 
ha algunes de prohibides. Crec que aquest tema és 
important i que genera força polèmica perquè hi ha 
gent que pensa que és una tradició, cultura o art i 
altres que pensen que és maltractament animal. Jo 
estic en contra d’aquesta pràctica.

En primer lloc, l’actor Dani Rovira està en contra 
de les pràctiques taurines; de fet ell està en contra 
de tot tipus de maltractament animal i ha partici-
pat en diverses manifestacions en contra. En segon 

lloc, donar suport a les pràctiques taurines és donar 
suport al maltractament animal. I en tercer lloc, 
segons una enquesta realitzada per Sociomètrica 
pel diari El Español, més de la meitat dels espanyols 
estaven contra dels toros el 2019, al voltant del 25% 
s’hi mostrava a favor, mentre que gairebé un 19% 
va triar l’opció “no sap / no contesta”. Es pot con-
cloure, doncs, que la majoria de persones d’Espanya 
està en contra d’aquesta pràctica.

Segurament hi ha molta gent en contra de la pràc-
tica però també n’hi haurà que continua donant-li 
suport. Ara bé, si expliquem la nostra opinió ben 
argumentada a persones que estan a favor de les 
pràctiques taurines, potser entendran com ho veiem 
nosaltres, els que hi estem en contra. Tinc ganes que 
aquest maltractament animal s’acabi d’una vegada, ja 
que els animals també són éssers vius i també tenen 
dret a viure lliures, tranquils i sense patiment.

22 d’abril de 2021

Tradició o maltractament?

Envia’ns un missatge 
al whatsapp                          

d’

Aran Tejera Iglesias

Alumna  
de l’institut Giola de Llinars

Berta Miralles

Alumna  
de l’institut Giola de Llinars
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Des que va acabar l’estat d’alerta el govern ha impo-
sat una sèrie de mesures per reduir el nombre de 
casos positius a Catalunya i a tot Espanya. Hi ha 
hagut diferents canvis respecte a allò que podem 
fer, però, realment funcionen bé? Jo opino que no 
perquè no acompleixen el que volem aconseguir: 
reduir el risc de contagi.

D’una banda, segons les estadístiques de l’Ides-
cat, des de les primeres setmanes de la instal·lació 

de les mesures hi ha hagut aproximadament uns 
1.000 casos positius setmanals. Les opinions dels 
epidemiòlegs d’Espanya i de Catalunya són que les 
mesures no estan a l’alçada perquè hi hagi pocs 
positius. Sembla, doncs, que les mesures aporten 
més perjudicis que beneficis, perquè continua 
havent-hi casos positius, mentre que el que volem 
aconseguir és reduir al mínim possible els contagis 
al país.

Per últim, tot i que moltes persones consideren 
que les mesures anti-Covid funcionen, hi ha perso-
nes que no hi estan d’acord i creuen que si millorem 
les mesures podrem reduir els contagis. Després del 
que t’he explicat, creus que les mesures són sufici-
entment bones per abordar la situació actual? 

23 d’abril de 2021

Mesures per a la Covid: bones?

LGTBI correspon a les sigles per referir-se col-
lectivament a les persones lesbianes, gais, bisexu-
als, transsexuals, intersexuals i qualsevol altre tipus 
d’orientació sexual o identitat de gènere. Per des-
gràcia, socialment i durant molt de temps han estat 
lligats amb vergonya, desgrat, patiment i han estat 
causa de discriminació. Això no és just, ja que cadas-
cú ha de viure la seva sexualitat de forma lliure.

No ho podem permetre i molt menys ignorar les 
notícies que apareixen als mitjans de comunica-
ció, com la del 24 d’abril del 2008, quan una noia 
de 13 anys que estudiava a un institut de Sabadell 
va patir assetjament escolar pel fet de ser lesbiana. 
Les seves companyes li cremaven cigarrets, l’agre-
dien, la insultaven i fins i tot la van amenaçar amb 
una navalla, fet que va provocar haver-se de canviar 
d’institut. Diferents col·lectius de gais i lesbianes 
van manifestar la seva indignació per aquesta situa-

ció i van manifestar-s’hi en contra.

l’orientació i la identitat la Feina

D’altra banda, hi ha estudis que indiquen que el 
26% de les persones LGTBI oculten per complet 
la seva orientació sexual i identitat de gènere a la 
feina. Un pas endavant, però, ha estat l’aprovació 
de la Generalitat de la Llei 11/2014 per garantir els 
drets LGBTI i per erradicar l’homofòbia, la bifòbia 
i la transfòbia, per tal de desenvolupar i garantir 
els drets de lesbianes, gais, bisexuals, transgène-
res i intersexuals (LGBTI) i evitar-los situacions de 
discriminació i violència. L’objectiu és assegurar 
que a Catalunya es pugui viure la diversitat sexual 
i afectiva en plena llibertat.

Personalment, jo defenso que cadascú pot estar 
amb qui vol. No cal que sigui amb algú del sexe con-
trari. No podem permetre que la gent no respecti 
els altres pel fet de sentir-se diferent. No hi estic 
d’acord i hem de lluitar perquè això no continuï 
passant. Per sort, això està canviant, la gent ho ama-
ga menys i ho expressa amb llibertat i sense senti-
ment de culpabilitat.

26 d’abril de 2021

Defensar amb orgull el LGTBI

Avui en dia encara associem el color rosa amb les 
nenes i el blau amb els nens. També creiem que les 
nines i les princeses són per a nenes i que els cotxes 
de carreres i els dinosaures són per a nens. Però no 
només és això, sinó que també diem que els nens 
no poden portar vestits ni faldilles i les nenes no 
poden portar corbata. No heu vist mai que a les pel-
lícules el cavaller sempre salva la princesa?

A hores d’ara el 38,5% dels anuncis de joguines 
relacionats amb les professions i que van dirigits a 
les nenes s’associen amb el sector del maquillatge, 
la perruqueria, etc. En canvi, el 50% dels anuncis 
que van dirigits als nens són de policies, bombers, 
militars, etc. Lego és una empresa de joguines que 
fabrica peces amb les quals pots construir petites 
coses. No fa gaire temps que van treure un Lego 
pensat per a les nenes, és a dir, de princeses i cas-
tells roses. Moltes nenes prefereixen jugar amb els 
Legos de policies i lladres, com ara jo. Però també 
hi ha nens que prefereixen jugar amb els Legos de 
princeses. 

Pel que fa referència a la marca Lego, no em 

sembla correcte que separin les joguines per sexe. 
Tampoc no em sembla bé que altres marques de 
joguines facin el mateix. Quan per Nadal mires 
el catàleg de joguines per veure què demanaràs, 
hi ha un apartat de nenes i un de nens. En el de 
nenes sempre hi ha castells, nines per maquillar, 
etc. A més a més, el fons de l’apartat de noies és 
rosa. A la part dels nens, hi ha tot de cotxes i llui-
ta. La seva part del catàleg és blava. Ara bé, com 
deia Luis de Góngora: “Ande yo caliente, / y ríase 
la gente.” Amb altres paraules: tothom pot vestir 
com vulgui, sigui noi o noia, de la mateixa mane-
ra que també tots tenim dret a jugar amb el que 
vulguem.

ninGÚ no enS Ha de dir  
aMB QUÈ HeM de JUGar

En resum, la majoria de les joguines estan separa-
des per sexe, però cada persona pot jugar amb el 
que vulgui. No sempre les nenes han de portar fal-
dilla ni els nens anar amb pantalons. Els nens poden 
portar vestit, si volen, o tenir el cabell llarg. Molta 
gent diu que hi ha d’haver igualtat de gènere, però a 
moltes pel·lícules o sèries el cavaller salva la prince-
sa. Als nens no els hauríem d’associar el color blau 
ni a les nenes el rosa. En definitiva, ningú no ens ha 
de dir amb què hem de jugar. 

25 d’abril de 2021

Soc noia i m’agrada el blau

Jan López

Alumne  
de l’institut Giola de Llinars

Mireia Muñoz Mangas

Alumna  
de l’institut Giola de Llinars

Aina López

Alumna  
de l’institut Giola de Llinars

G
r

iS
el

d
a

 e
Sc

r
iG

a
S

t
ed

 e
Y

ta
n

a
lY

SS
a

 l
. M

il
le

r



NOU9EL Divendres, 18 de juny de 202158

Quin és el teu pla ideal d’estiu?La pregunta
Noa López,   
7 anys
Santa Eulàlia 
de Ronçana

El meu pla per les 
vacances és anar a 
una casa la costat 
de la platja amb el 
meu pare. 

Arlet Vidal, 
7 anys
Santa Eulàlia 
de Ronçana

Per vacances el 
meu pla és anar a 
un càmping amb 
uns amics, dues 
setmanes amb el 
meu pare. 

Maria Pons,  
7 anys
Santa Eulàlia 
de Ronçana

Aquestes vacances 
aniré a Blanes 15 
dies a la platja i a 
llançar petards. 

Guillem López 
Morales, 8 anys
Parets  
del Vallès

Les vacances 
ideals serien anar 
de càmping i a un 
parc aquàtic.

Noa i Aron 
Oviedo Martínez, 
10 i 3 anys
Parets  
del Vallès

Ens agradaria 
anar a Disneyland 
París, a Port 
Aventura i a un 
hotel de la platja 
amb tobogans.

Meritxell Pozos 
Mateos, 12 anys
Parets  
del Vallès

El meu pla ideal: 
piscina, sol, 
gelats... i no haver 
de fer deures!

Inés de la Torre,  
11 anys
Parets del Vallès

Anar al poble del 
meu avi, a Sevilla, 
per poder veure la 
família. A la platja 
de l’apartament 
dels meus avis i a 
la piscina de Parets 
amb els amics. 

Adrià López 
Morales, 12 anys
Parets  
del Vallès

A l’escola hem 
estudiat Noruega, 
i m’agradaria anar 
a visitar els fiords. 

Oriol Mayals 
Meses, 11 anys
Canovelles

M’agradaria anar 
de vacances a 
Sant Sebastià amb 
la família. Anar 
molts dies a la 
piscina amb els 
amics. 

Idrissa Traore,  
12 anys
Canovelles

Anar a la platja 
amb els amics i 
poder visitar la 
ciutat de la Meca. 

Joana Meritxell 
Verduguez 
Moreira, 8 anys
Canovelles

M’agradaria fer 
una festa amb les 
amigues. 

Ilaski Vázquez 
Jiménez, 11 anys
Canovelles

Fer sortides a la 
platja, a la piscina 
amb les amigues 
i jugar molt amb 
elles. 
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Ballem la terra. Ballada dels 
grups infantils de l’Esbart 
Dansaire. Plaça Josep 
Maluquer i Salvador. 18.00.

Performance teatral artística. 
Pride Granollers. A càrrec 
de l’alumnat del CFGS en 
Tècniques d’Actuació Teatral 
d’Arsènic, espai de creació. 
Plaça Lluís Perpinyà. 19.00.

Gualba. Gualba Mots 2021. 
Festival de llegendes del 
Montseny. Era de Can 
Figueres. 17.30.

Lliçà d’Amunt. De l’hort 
a la biblioteca. “Bibliolab: 
El jardí de paper”, a càrrec 
de L’Obrador de la Riera.  
Biblioteca Ca l’Oliveres. 
11.00.

Music Festival Vallestage. 
Ateneu Popular l’Aliança. 
18.00.

Lliçà de Vall. Xerrada del Dr. 
Martí Boada sobre paisatge, 
medi i biodiversitat. Can 
Coll. 12.00. 

13a Marxa Nocturna de la 
Vall del Tenes. Plaça de la 
Vila. 20.30.

Martorelles. Espai On. Espai 
de visibilitat a la realitat de 
les dones en diferents àmbits 
des d’una perspectiva lúdica. 
Pati de Carrencà. 16.30 a 
20.00.

AGENDA

Sant Eulàlia de Ronçana. 
Sersona Fest. Concert 
de combos de l Escola de 
Música de la Vall del Tenes. 
Ladies&Boy, Confiscat, 
Tocar’s de l’ala, Shinnig Lies, 
Macarrons iaia. Plaça de 
l’Església. 19.00.

Vallromanes. Freevendres. 
Simple Roots. Amb Tracy 
Sirés, cantant; Ivan Vergés, 
guitarra, i Roger Noguerol, 
piano i percussió. Plaça del 
Casal. 21.00.

Dissabte 19

L’Ametlla del Vallès. 
Presentació del llibre Recull 
Onomàstic de l’Ametlla del 
Vallès. Noms de lloc i de 
persona. Amb la intervenció 
de l’autor, Enric Garcia-
Pey, l’historiador Albert 
Benzekry, el metge i 
coneixedor de l’Ametlla, 
Genís Tura, i l’alcalde Pep 
Moret. Sala Municipal de 
Teatre. 12.00.

Bigues i Riells. Festa major. 
Baixada de carretons. Cruïlla 
de l’avinguda Catalunya amb 
el Camí de Can Badell. 17.00.

Caldes de Montbui. Cantada 
participativa per als presos 
i encausats polítics, la 
llibertat d’expressió i els 
drets humans. A càrrec de 
les corals Caldes Groga, El 
Calderí i la Coral del Centre. 

Cim del Pic del Vent. 10.30.

Cànoves i Samalús. 
Espectacle de màgia. A càrrec 
de Melanie, per art de màgia. 
Centre Cívic Xavier Flaquer i 
Juvany de Samalús. 19.00.

Cardedeu. Vermut literari 
amb el periodista Jordi Évole, 
que parlarà de Confinats. 
Presenta Clara M. Clavell.  
Tarambana. 12.00.

Presentació del projecte 
“Cu(B)a”, de Sincopao. 
Tarambana. 18.30.

Les Franqueses del Vallès. 
Xerrada per a famílies 
“Plou i fa sol les bruixes...” 
Literatura i feminisme amb 
Sherezade Badají. Biblioteca 
de Corró d’Avall. 11.30. 

Concert d’havaneres per 
a la gent gran amb el 
grup la Ribera. Plaça de 
l’Ajuntament. 19.00.

La Garriga. Itinerari guiat: 
“Els paisatges de secà”. Al 
final del Passeig. 18.00.

Granollers. Espectacle de 
dansa: La Casa de papel. Amb 
FIT Dance Company. Teatre 
Auditori de Granollers. 
10.00.

Activitat familiar: 
“Contacontes. Pride 
Granollers”. Gra. 10.00.

Divendres 18

L’Ametlla del Vallès. 
Presentació del grup 
local de Plataforma per la 
llengua. Amb Jordi Sedó, 
Carme Junyent i Pep Mur. 
Presentació del llibre El 
català, la llengua efervescent. 
Parc de Maria Lluïsa. 19.00.

Caldes de Montbui. 
Tanquem amb ritme. 
Actuació del grup d’Amagat. 
Biblioteca Municipal. 19.30. 

Concert de guitarra i veu 
Torna, dolç amor. Clara 
Enrich Genestar i Ion 
Carrasco López interpreten 
peces renaixentistes. Espai 
Can Rius. 20.00.

Cardedeu. Filmosofia. 
Tertúlia de cinema i 
pensament: Yuli, dirigida 
per Icíar Bollaín. Cinefòrum 
dinamitzat per Joan Méndez. 
Biblioteca Marc de Vilalba. 
De 18.00 a 20.00.

Les Franqueses del Vallès. 
Amalgamant paraules. 
Recital de poemes i de relats 
curts de Jesús Gasco amb 
la participació d’Asprai i 
Sembrados. Cafeteria de 
l’Espai Can Prat. 19.30.

Plantem la caravana Sex 
Truck. Plaça de l’Espolsada. 
De 18.00 a 21.00.

Punxadiscos Dj Nyeski. 
Sessió estiuenca.  Ateneu 
Popular la Tintorera. 20.00.

Granollers. “La vida dins 
d’un formiguer”.  Museu de 
Ciències Naturals. 17.30.

“Animals amagats. Joc de 
realitat augmentada”, sobre 
l’exposició “Tú investigues”.  
Museu de Ciències Naturals. 
18.00.

Taller: “Insectes, crancs i 

aranyes a les vostres mans”.  
Museu de Ciències Naturals. 
18.30.

Acte de Jovent Republicà, 
amb ponents i un concert.  
Plaça Perpinyà. 19.00.

Presentació del poemari 
Vespres, de Francesc Circuns. 
Presentació a càrrec d’Adela 
Gener, i música de Tais 
Costa. Casa de Cultura Sant 
Francesc, 19.00.

Dnit. Mostra el teu talent.
Edició Deluxe. Gra. 
Equipament juvenil. 20.30.

Les dones prenen l’escenari. 
Concert amb Caramelo a kilo. 
Centre Cívic Nord. 22.00.

Lliçà de Vall. Tarda de jocs 
d’aigua. Casal de Joves el 
Kaliu. De 17.00 a 19.00.

Cicle de teatre amateur. 
ART/E. A càrrec de la 
companyia Xamba Teatre. 
Casal Social. 20.00.

Martorelles. Concert 
Revetlla de Sant Joan. A 
càrrec del Casal d’Avis La 
Masia i Can Sunyer i el 
Consell de la gent gran. Plaça 
El·líptica. De 18.00 a 20.00.

Parets del Vallès. 
Conferència “Estrelles de 
colors”. Observació del sol 
amb telescopi. Escola de 
Natura. 17.30.

Sant Feliu de Codines. 
Tertúlia Ready to talk and 
read per comentar Far from 
the madding crowd, una 
novel·la de Thomas Hardy. 
Biblioteca Municipal. 19.00. 

Cicle audiovisuals a la fresca: 
El secret més ben guardat. 
A càrrec de Francesc Bailón 
Centre Excursionista. 22.00.

LLIçà DE vALL 
xERRAdA dE MARtí 
BoAdA SoBRE  
PAiSAtGE. MEdi... 
Can Coll. Dissabte  
19 de juny, 12.00.

Si encara no sou subscriptors, truqueu al 93 889 49 49
o entreu a el9nou.cat/subscriute

Entreu a el9nou.cat/historic-hemeroteca
un arxiu documental molt valuós

al vostre abast
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Montornès del Vallès. Obra 
de teatre Terapia de grupo. 
A càrrec de l’Aula Municipal 
de Teatre. Teatre Margarida 
Xirgu. 19.00.

Sant Celoni. 2n Festival Dia 
Internacional del Flamenc. A 
càrrec de l’Escola companyia 
de dansa Núria Ventura. 
Teatre Ateneu. 20.00.

Sant Feliu de Codines. 
Mostra de Teatre Juvenil 
Amateur de Catalunya. Casal 
Cultural Codinenc. Tot el 
dia.

Sant Pere de Vilamajor. 
Concert de Les Quatre 
Estacions de Vivaldi. A 
càrrec de Camareta Nova. 6è 
Festival de Música Liricart. 
Plaça de l’Ajuntament. 22.00. 

Santa Eulàlia de Ronçana. 
Sersona Fest. Jornada 
Feminista. Concert de 
La Rateta ja no escombra 
l’escaleta. Centre Cívic i 
Cultural La Fàbrica. 11.30.

Santa Maria de Martorelles. 
Festival Nit Nit Nit. Música 
dels anys 70, 80 i 90. Amb el 
grup Forrest Glam. Plaça de 
l’Església. 22.00.

Santa Maria de 
Palautordera. Celebració 
del Dia de la Música amb 
les bandes Autodestrucció, 
M.H., res!, Només Tot i 
Anhia. Exterior de Can 
Balmes. 20.30.

Vallromanes. IX Mostra de 
Teatre Jove. Entre poetes i 
presos, amb la companyia 
Sweet Boom. Casal. 20.00.

Vilanova del Vallès. VII 
Embukai Aikido. Conjunt 

LA GARRIGA 
ViSita ‘Can 
tERRERS 2.000 anyS 
d’hiStòRia En  
4 PaSSES’. Diumenge  
20 de juny, 11.00.

de demostracions d’aikido 
i arts vinculades amb la 
cultura japonesa. Pavelló 
poliesportiu municipal. De 
9.00 a 15.00.

Diumenge 20

L’ametlla del Vallès.  
Jornada de donació de sang 
i plasma. Casal de la Gent 
Gran. 10.00-14.00.

Cultura als parcs: Dia 
Internacional de la Sardana 
amb la Cobla Canigó. Parc de 
Maria Lluïsa. 19.00.

Caldes de Montbui. Fira 
d’antiquaris i brocanters. 
Carrer del Mestre Gregori 
Montserrat i Plaça de 
Catalunya. De 10.00 a 14.00.

Concert de l’Orquestra 
Municipal de Caldes i de 
l’Octet de l’Escola Municipal 
de Música Joan Valls. Sala 
Noble de l’Espai de Can Rius. 
19.00.

Cardedeu. Concert Entre dos 
aigües, amb Mar Aumedes i 
Taïs Oriol. Tarambana. 11.30.

Dia Internacional de les 
Persones Refugiades. 
Presentació del col·lectiu 
Totes Legals Baix Montseny. 
Xerrada per part UCRF 
Vallès Oriental. Micro obert 
d’experiències migrants. 
Poesia i música. Plaça de la 
Vila, Can Ramis. 11.00.

Sant Esteve de 
Palautordera. Sentir el 
so del traç: Taller d’arts 
plàstiques. Amb Conrado 
Parodi. Escoles Velles. 
D’11.00 a 13.00.

Creació escènica col·lectiva: 
Deixalles i brots. Escoles 
Velles. 20.00.

Sant Feliu de Codines. 
Mostra de Teatre Juvenil 
Amateur de Catalunya. Casal 
Cultural Codinenc. Tot el 
dia.

Sant Eulàlia de Ronçana. 
Cicle de xerrades Plantes 
remeieres: la Xicoira. Jardí 
del CAP. 12.30.

Cicle Gaudí: My Mexican 
Bretzel de Núria Giménez 
Lorang. La Fàbrica. 19.00.

Santa Maria de 
Palautordera. Música Bestial 
a Palau. Actuació de Murtra. 
Pati de la Cova. 12.00.

Concert de comiat de 
Sangaio & Schirosa, de la 
Barcelona Gipsy Balkan 
Orchestra. La Quadra. 12.00.

Vallromanes. IX Mostra de 
Teatre jove. From hell, de 
la companyia Lana in red. 
19.00. Vull que el món sàpiga 
que soc tan felic com puc 
3 Àtoms d’Oxigen. 20.00. 
Casal.

Taller d’elaboració de ratafia. 
Tarambana. 17.14.

La Garriga. Visita guiada: 
“Can Terrers 2.000 anys 
d’història en 4 passes”. Vil·la 
romana de Can Terrers. 11.00.

Concert Música de l’esperit. 
Amb el Cor Sarabanda. 12.30.

Projecció de la pel·lícula 
Chungking Express i concert 
amb Meritxell Maza (viola) i 
Daniel Portavella (guitarra).  
Cinema Alhambra. 19.00.

Les Franqueses del Vallès. 
Circulació de trens tripulats. 
Circuit de Cal Gavatx. 
D’11.00 a 13.00.

“Salvem Corró d’Amunt” 
amb Teresa Sorribas i Josep 
Vilaró. Ateneu Popular la 
Tintorera. 12.00.

Granollers. Espectacle 
de dansa. Ballem la vida. 
Festival Escola Interdansa. 
Teatre Auditori 18.00.

Les Alícies que viuen en mi. 
Tallers de teatre d’Arsènic. 

Llevant Teatre. 19.00.

Gualba. Gualba Mots 2021. 
Festival de llegendes del 
Montseny. Era de Can 
Figueres. 10.30.

Llinars del Vallès. “La 
importància de l’autoorganit-
zació feminista”. Presentació 
vídeo dels col·lectius. Taula 
rodona. Vermut. Organitza 
Dones de Llinars. Can 
Lletres. 12.00.

Concert amb Jordi Pastor. 
Plaça Santa Maria. 18.00.

Montmeló. Concert de 
Cultura Bat a Bat. Amb el 
duet Andrea Duca (violí) i 
Irene Argüello (viola). 19.00.

Montornès del Vallès. 
Espectacle de dansa A dues 
bandes. A càrrec de l’Escola 
Municipal de Dansa. Teatre 
Margarida Xirgu. 19.45.

Sant Celoni. Concert del 
grup Ensemble pel Dia 
Europeu de la Música. Pista 
poliesportiva de la Batllòria. 
12.00.
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PUBLICITAT

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES
i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .................................................... Tel. .....................................................

Nom i cognoms .......................................................................................

Adreça ...........................................................................................................

Població .................................................................... CP ...........................

És subscriptor      SÍ               NO

PETITS ANUNCIS

93 860 30 20

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h,
de dilluns a divendres)

ENTREU I D
ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona, SA, que podeu consultar a www.el9nou.cat

Immobles

Es lloga plaça de pàrquing a 
Granollers,  al c. Sant Jaume 
davant mercat Sant Carles. Preu 85 
€. Tel. 676 78 20 12.

gUIA serveIs

Residència assistida
Centre de dia

Estades temporals
Ronda del Carril, 63 - (Cantonada ctra. Samalús)

Tel. i fax 93 871 75 07 - 08530 LA GARRIGA
www.canjordan.com

e-mail: canjordan@canjordan.com
Al costat d’estació RENFE

Centre col·laborador de la
Generalitat de Catalunya

L’Ametlla del Vallès
Camí Puig-graciós, 1 (davant l’església)

Tel. 93 843 00 71 - www.milletpark.com

PeTITs ANUNCIs
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“Arqueologia d’un inventari. 
Vida i política dels objectes 
de la salvaguarda a 
Granollers”, d’Ignasi Prat 
Altimira. Fins al 26 de 
setembre.

“El Modernisme i les 
flors. De la natura a 
l’arquitectura”. Fins al 9 de 
gener.

Museu de Ciències 
Naturals. “Tu investigues!”. 
Permanent.

“Elements4life”. Fins al 8 de 
juliol.

Biblioteca Roca Umbert. 
“Casa!”. Consell Català del 
Llibre Infantil i Juvenil. Fins 
al 27 de juny.

Espai d’Arts de Roca 
Umbert. “Fantasma’77”, de 
J.L. Marzo, Matteo Guidi i 
Rebecca Mutell. 

La Gralla. “15 dones a 

l’Havana”, d’El Talleret de 
l’Elena. Fins al 19 de juny.

Casino. Quadres del taller 
de pintura del Casino.

Llinars del Vallès

Espai Ruscalleda Art. “Seny 
i/o rauxa”. Pintures de Geor-
gina Misser i Albert Valentí. 
Fins al 13 de juny.

Espai d’Arts. “Llinatge. La 
casa de la festa”. Del 9 de 
maig al 28 de juny.

Mollet del Vallès

Museu Abelló. “L’art 
modern a la col·lecció Abe-
lló, segles XIX-XX” i “Abe-
lló, un tast”.  

El Racó de l’Artista: “Adora-
ció a la humanitat”, de Xavi 
Mira. Fins al 25 de juliol.

“La menjadora i Latung La 
La”, de David Ymbernon. Del 

EXPOSICIONS 

Bigues i Riells

Biblioteca Municipal. 
“2011-2021, 10 anys de 
biblioteca”. Fins al 30 de 
juny.

Caldes de Montbui

Museu Thermalia. “L’efer-
vescència del termalisme” i 
l’art del Fons Mas Manolo 
Hugué. Permanents.

“L’home nu. Tot despullant 
els arquetips de la masculini-
tat”. Fins al 29 de setembre.

Sala Delger. “100 números, 
100 portades”, revista La tor-
tuga. Fins al 27 de juny.

Biblioteca Municipal. “100 
anys de ciència-ficció”. Del 
28 de juny al 15 de juliol.

Canovelles

Teatre Auditori Can Palots. 
“Cadàver exquisit”. Fins al 
30 de juny.

Centre Cultural. “Camino 
de Santiago”, fotos de Juan 
Tejero. Fins al 22 de juny.

Cardedeu

Museu Arxiu Tomàs 
Balvey. “Tomàs Balvey col-
leccionista. Col·lecció de 
col·leccions” i “La farmàcia 
Balvey”. Permanents.

“Cardedeu, mirant passat, 
teixint futur”. Nova museo-

grafia del MATBC. 

“Empremtes gràfiques”. 
Neus Colet, Rosa Permanyer, 
Judit Gil, Alicia Gallego i 
Pilar Masip. Fins a l’11 de 
setembre.

L’Estació és allà... espai per 
les arts i les lletres. “D’un 
mar”, escultures de petit for-
mat de Pep Fajardo. Fins al 
30 de juny.

Capella Sant Corneli. 
“Visita interior”, d’Helena 
Vinent. Cicle Santcorneliarts 
(2). S’inaugura dissabte a les 
19.00.

La Garriga

Fundació Fornells-Pla i 
Conxa Sisquella. “Interac-
cions”. Centenari Conxa Sis-
quella. Fins al 27 de juny.

Fundació Maurí. “Figuraci-
ons”. Centenari Conxa Sis-
quella. Del 6 al 27 de juny.

Granja cafeteria La Mila. 
“Viure per pintar”, pintura 
acrílica de Carmina Jiménez. 
Fins a finals de juny.

Granollers

Museu de Granollers. “Afi-
nitats. Sobre les col·leccions 
del Museu de Granollers”. 
Exposició permanent.
“Retorn a Granollers del 
retaule gòtic de Sant Esteve”. 
Fins al 9 de gener de 2022.

LA GARRIGA 
“INTERACCIONS”.  
Fundació Fornells-Pla  
i Conxa Sisquella.  
Fins al 27 de juny.

10 de juny al 15 de setembre.

Sant Celoni

Rectoria Vella. Retrospecti-
va després d’un diagnòstic. 
Pintures de Lluís Molina. 
Del 5 de juny al 18 de juliol.

Can Ramis. “El gat fer. El 
felí dels nostres boscos”. 
Organitza Felis, Grup de 
Recerca em Carnívors de 
Catalunya (ICHN). Fins al 2 
de juliol.

 Sant Pere de Vilamajor

Centre d’Informació La 
Mongia. “En Quico i els cap-
grossos” i “Les campanes de 
Vilamajor”. Permanents.

Centre d’Art La Rectoria. 
“Equidistància”. Exposició 
col·lectiva Intercanvi artís-
tic Suècia-Japó-Catalunya. 
S’inaugura dissabte a les 
12.00. Fins a l’11 de juliol.
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Fa 30 anys 
14/06/1991

“Sant Miquel  
del Fai espera 
rebre més de 
300.000 visitants  
cada any”

“La plantilla  
de Sony de Parets 
es traslladarà  
a Viladecavalls”

Fa 20 anys 
15/06/2001

“Queixes  
de 12 cossos de 
policia local per 
l’abandó de la 
Guàrdia Civil”

“Vallgorguina  
es queda sense  
cap escola”

Fa 10 anys 
17/06/2011

“Empresaris 
i particulars 
paren el cop 
econòmic del 
BM Granollers”

“La diputada 
Montserrat Tura, 
marcada  
pels incontrolats  
al Parlament”

Fa 5 anys 
17/06/2016

“El rescat  
de la piscina  
i l’Illa Activa de 
l’Ametlla costarà 
800.000 euros”

L’hemeroteca

Farmàcies de guàrdia

L’Ametlla del Vallès
✚ DOLORS VALLS 
Centre Comercial Sant Jordi. 
Tel. 93 843 19 07 | cada dia,  
de 9 a 22h.

Bigues i Riells
✚ TORRAS 
C. Anna Mogas, 116. Tel. 93 865 
83 42 | cada dia, de 9 a 21h. 

Caldes de Montbui
✚ De 22 a 0.30h, cal trucar a la 
Policia Local. Tel. 93 865 41 41.

Canovelles
✚ FONT ALTABA 
C. Riera, 38. Tel. 93 849 08 33  
| laborables, de 8.30 a 21h; dis-
sabte, 9 a 21h; diumenge  
i festius, de 9 a 13.30h.

Cardedeu
✚ LLONGUERAS 
Carretera de Dosrius, 90. 
Tel. 93 871 24 85 | dia 18. 
✚ PALOU 
C. Mare de Déu del Pilar, 124.  
Tel. 93 846 00 28 | dies 19 i 20.

Les Franqueses del Vallès
✚ SAGALÉS  
Pl. Espanya, 11. Tel. 93 849 
35 92 | laborables, de 9 a 21h; 
dissabte, de 9 a 14h.

La Garriga
✚ SUÑOL 
C. Centre, 10.  
Tel. 93 871 46 86 | dies 18 a 20.

Granollers
✚ PARERA 
Pl. de l’Oli, 3. Tel. 93 870 00 38 
| dilluns a dissabte, de 9 a 13h i 
de 16.30 a 20.30h. 
✚ POU 
Av. Francesc Macià, 149. Tels. 
93 879 58 69 / 618 582 154 | 
laborables, de 8 a 22h. Dissabte, 
diumenge i festius, de 9 a 22h.  
✚ VINYAMATA 
C. Museu, 20-22. Tel. 93 879 40 
18 | cada dia, les 24 hores. 

La Llagosta
✚ CALVO SÁNCHEZ 
Plaça de la Concòrdia, 1.  
Tel. 93 560 18 16 | dies 28 a 20.

Lliçà d’Amunt
✚ DELIA PININ 
C. Anselm Clavé, 139. Tel. 93 
456 84 09 | dilluns a dissabte, de 
9 a 21h; diumenge, de 9 a 14h.

Llinars del Vallès

✚ VALENZUELA 
C. Església, 2. Tel. 93 841 03 03  
| cada dia, de 9 a 22h.

Mollet del Vallès
✚ TUGAS 
Pl. Catalunya, 1.  
Tel. 93 570 34 28 | dia 18. 
✚ VILASECA 
Av. Jaume I, 87.  
Tel. 93 579 71 71 | dia 19. 

✚ AMADÓ 
Plaça Prat de la Riba, 17. 
Tel. 93 593 01 61 | dia 20.

Montmeló
✚ FAJAS 
C. Pompeu Fabra, 10. 
Tel. 93 568 02 88 | dies 18 a 20.

Montornès del Vallès 
✚ SEMPERE  
C. García Lorca, 4.  
Tel. 93 568 08 99 | dia 18. 
✚ VALLEDEPAZ (LA BÒBILA) 
C. Major, 55.  
Tel. 93 568 83 3 | dies 19 i 20.

Parets del Vallès
✚ FARMÀCIA DEL POBLE 
C. Raval, 26. Tel. 93 573 75 12  
| cada dia, de 9 a 22h. 
✚ ISERN 
Av. Catalunya, 84. Tel. 93 562 
19 18 | cada dia, de 9 a 21h.

La Roca del Vallès
✚ CENTRAL  
Rambla M. Torrents, 23. Tel. 93 
842 28 50 | laborables, de 8 a 21h.

Sant Antoni de Vilamajor
✚ GEMMA GÜELL 
Av. Alfons I, 27. Tel. 93 845 00 
57 | laborables, de 9 a 14h i de 
16.30 a 20.30h; dissabte, de 9 a 
14h; diumenge, de 9.30 a 13.30h. 

Sant Celoni 
✚ CASAMADA 
Av. de la Pau, 51.  
Tel. 93 867 18 03 | dia 18. 
✚ NÚRIA MAS 
Carretera Vella, 174.  
Tel. 93 848 40 76 | dies 19 i 20.

Sant Esteve de Palautordera
✚ ANTOJA 
Ctra. Montseny, 25. Tel. 93 848 
26 46 | dilluns a dissabte, de 9.15 
a 13.30h i de 16.30 a 20.30h; diu-
menge, de 10 a 13.30h. 

Sant Feliu de Codines
✚ C.R. BOTET PIRO 
C. Barcelona, 1. Tel. 93 866 30 
64 | dilluns a dissabte, de 9 a 
21h; diumenge, de 10 a 13.30h.

Sant Fost de Campsentelles
✚ CAN COROMINES 
Av. Sant Jeroni, 2.  
Tel. 93 573 44 35 | dilluns a 
dissabte, de 9 a 20.30h.

Sant Pere de Vilamajor
✚ SANDOVAL 
Av. Sant Nonet, 15. Tel. 93 845 
20 94 | laborables, de 9 a 13.30h 
i de 17 a 20.30h; dissabte i 
diumenge, de 9.30 a 14h.

Santa Maria de Palautordera
✚ MARIA REIXACH 
C. Major, 44. Tel. 93 848 00 30 | 
dilluns a dissabte, de 9 a 13.30h 
i de 16.30 a 20.30h.

Decideixi amb antelació com vol
que sigui el seu servei funerari

Truqui’ns i l’assessorem
937 415 370

funeraria@cabrejunqueras.com

Joaquima Humet Rovira, 97 anys. Caldes de Montbui. 05-06 

José Antonio Herrero Silva, 66. Granollers. 05-06 

Juan Artero Martínez, 88 anys. Les Franqueses del Vallès. 08-06 

Marcelino Sánchez Fernández, 81 anys. Granollers. 08-06 

Victòria Auqué Vives, 80 anys. Llinars del Vallès. 08-06 

Enric Farrés Arnaus, 81 anys. Sant Antoni de Vilamajor. 08-06 

Josefa Llacay Juan, 95 anys. Sant Fost de Campsentelles. 08-06 

Carmen Campillo Garcerán, 73 anys. Caldes de Montbui. 09-06 

Ramón Sánchez Bascón, 80 anys. La Garriga. 09-06 

Francisco Lucas Soto, 88 anys. Granollers. 09-06 

Andrea Ponce Ponce, 85 anys. Les Franqueses del Vallès. 09-06 

Isidre Roura Garcia, 94 anys. Granollers. 09-06 

Juan José Marín Escuderos, 68 anys. Canovelles. 10-06 

Josefa Estafanell Basora, 90 anys. Cardedeu. 10-06 

Julià Tuset Plantada, 93 anys. Granollers. 10-06 

Manuel Bautista Moreno, 81 anys. Lliçà d’Amunt. 10-06 

Margarita Guardado Millán, 92 anys. Mollet del Vallès. 10-06 

Jaume Isal Ordaz, 91 anys. Llinars del Vallès. 11-06 

Ramon Maynou Llonch, 90 anys. Mollet del Vallès. 11-06 

Clara Cano López, 84 anys. La Roca del Vallès. 11-06 

Antonia Ortega de Moya, 81 anys. Vallromanes. 11-06 

Miquel Comas i Clusellas, 77 anys. Cardedeu. 12-06 

Maria Garriga Tomàs, 95 anys. La Garriga. 12-06 

Francisco Carmona Martínez, 77 anys. Mollet del Vallès. 12-06 

Juan José Ávila Porcuna, 86 anys. Montornès del Vallès. 12-06 

Petra Santos Gallardo, 95 anys. Vilanova del Vallès. 12-06 

Gregori Rodríguez Martín, 71 anys. Les Franqueses del V. 13-06 

Sara Machado Cuadros, 86 anys. La Garriga. 13-06 

Ana Martos Gutiérrez, 87 anys. Granollers. 13-06 

Jesús Tovar Casalí, 60 anys. Les Franqueses del Vallès. 14-06 

Francesc Espinosa Alabart, 66 anys. Granollers. 14-06 

Juan Zoilo Agea García, 76 anys. Parets del Vallès. 14-06 

Francisco Jiménez López, 89 anys. Parets del Vallès. 14-06 

Dolors Carim Masip, 90 anys. Sant Celoni. 14-06 

José Dolores Ramírez Vizcaino, 83 anys. Montornès del V. 18-10

Defuncions

2 Dades facilitades pels serveis funeraris del Vallès Oriental. Difunts poden no aparèixer al llistat perquè la família ha exercit el seu dret de privacitat

FES-TE 
SUBSCRIPTOR

d’

i gaudeix dels 
avantatges de ser
d’

TRUCA AL
93 889 49 49

subscripcions
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Els sortejos sempre es faran a les 10 del matí del dia del sorteig.
Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona, SA i CATVL 97, SLU (conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com imatges i veu, 
poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet…) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional 
sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat.

A causa de la Covid-19, les activitats que s’ofereixen
es poden veure alterades o anul·lades.
Si això passa, ens posarem en contacte
amb els guanyadors per comunicar-ho.

Disculpeu les molèsties.

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes vàlides 
del 25 al 28 de juny.
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 23-6-21.

Cinema

www.cinealhambra.com

Oferta
subscriptors

2x1 en l’entrada familiar presentant el 
carnet a taquilles.

Oci

JARDÍ
BOTÀNIC 

MARIMURTRA
La botànica i el paisatge més 

espectacular de la
Costa Brava. Més de 4.000 

espècies vegetals,
la majoria exòtiques

(declarat Bé Cultural d’Interès 
Nacional)

Pg. Carles Faust, 9 - Blanes 
Tel. 972 33 08 26

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet a recepció.
Oferta vàlida fins al 30-09-2021

Aventura

Prèvia reserva al 626 79 93 35 o info@selvaventura.com - www.selvaventura.com

Circuit acrobàtic entre arbres de 
gran altura, pujareu per xarxes 
i escales de corda, passareu a 

través de ponts penjants i túnels, 
fareu equilibris i baixareu per 

grans lianes i tirolines.

Coll de Ravell s/n · ARBÚCIES

2x1 en Circuit acrobàtic 
Esquirol o Guineu

Oferta
subscriptors

2x1 En curs caiac presentant el carnet
Aquaslider: Comprant 1 hora regal d’una altra hora gratuïta

Esport

Segway, tir amb arc, senderisme, nòrdic 
walking i molt més, al vell mig de la Vall 

de Sau, gaudeix de la natura.

* Passeig lliure d’1 hora amb Aquaslider 
per l’embassament de Sau.

* Curs d’iniciació al caiac.

Tel. informació i reserves: 620 76 24 32
www.aquaterraclub.com

Vilanova de Sau

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet a taquilles
Vàlid juny, juliol i setembre entre setmana.
Oferta no vàlida el mes d’agost

Oci
www.kayakingcostabrava.com - Tel. 972 77 38 06 - L’ESCALA

KAYAK DE 
MAR:

EXCURSIONS 
GUIADES

DE MIG DIA
IMPRESCINDIblE

RESERVA
PRèVIA

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades dobles.
Entreu a www.el9nou.cat. Sorteig 23-6-21

Oci

sorteig 
d’entrades

dobles
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Taxi gos
En Joan Zapata García, 
veí de Llerona, passejava 
aquest dimarts a la tarda 
amb el seu vehicle elèc-
tric pel parc del Falgar 
i ens va cridar l’atenció 
que duia, com a passat-
gers, el seus tres gossets:
la Lluna, en Popito i la 
Pegui. Dos a sobre de les 
cames i el tercer a terra 
del vehicle, anaven ben 
tranquils i ben dòcils. 
En Joan diu que surten 
sovint i no han tingut cap 
problema. Quan els crida, 
de seguida s’hi enfilen.

VISIÓ PERIFÈRICA

CROMOS

Una oriol
En la caminada que es va fer per l’en-
torn del riu Tenes a Parets dissabte, 
un dels assistents va demanar que 
canviessin de lloc on s’estava fent 
l’explicació perquè es molestava un 
oriol que tenia el niu a prop. I va 
identificar que la que piulava era una 
femella. Això sí que és coneixement!

Plens en sabatilles
L’Ajuntament de Caldes ha recuperat 
els plens municipals presencials i el 
regidor d’Escaldàrium i Educació, 
Pep Busquets, deia aquesta setmana 
a les xarxes que trobarà a faltar els 
plens telemàtics perquè ja no els 
podrà fer amb sabatilles, pantalons 
de pijama i camisa.

Magallanes
Explica Jordi Rosàs a Twitter que es 
va trobar a Marata amb algú que li va 
demanar com arribar a Santa Inés de 
Magallanes (el Google Maps també es 
deuria desorientar). El que buscava, 
en realitat, era La Roca Village. Per 
arribar-hi, millor demanar per Santa 
Agnès de Malanyanes, home!

Botigues obertes
Dimarts, durant la presentació de 
l’informe de la FCC sobre el comerç 
local al Museu de Granollers, la presi-
denta de Gran Centre, Laura Sabatés, 
va excusar l’absència d’alguns dels 
seus associats. “Les 8 del vespre, per 
als que ens dediquem al comerç, és 
horari laboral”, va recordar.

Doncs això, 
que “sempre 
porto un 
tros d’ahir”. 
Els Oques 
Grasses ho 
expliquen 
molt bé. En 

una cançó: La gent que esti-
mo. Extraordinària. Intensa. 
Emotiva. Top: el símbol que 
posaria a l’Instagram o al 
Twitter per parlar d’aquest 
gran tema. 

Tots portem, sempre, 
un tros d’ahir. I vinculat, 
sovint, a una cançó. Festa 

Major. La Trinca. El pare. 
Estiu. El Simca 1200 de casa. 
Finestres obertes. Lady, lady. 
Bravo. EGB. Setè. Colònies. 
La Garrotxa. Joc de nit. Lli-
teres. Sac de dormir. Habi-
tació. Tothom la cantava. Jo 
no en tenia ni idea, com un 
marcià. Thriller. Michael 
Jackson. Vuitè. La ballàvem 
al pati, amb un amic que ja 
no hi és: en Pim Arenas. Tu 
soltanto tu. Albano i Romina 
Power. Primer cop que puja-
va a un avió. Primer viatge 
a Mallorca. Sonava tot el 
dia a l’entrada d’un hostal 

rònec. School. Supertramp. 
Primera gravació amb radi-
ocasset. Even in the quietest 

moments. Primera llàgrima 
per culpa d’unes notes. Come 
on Eileen. Dexys Midnight 
Runners. Copa del Rei. La 
Romareda. Reial Madrid. 
Gol de Marcos. Botifarres 
de Schuster. Breakdown. 
Grace Jones. Marsala. Sicília. 
Primer concert. Família. 
West End Girls. Pet Shop 
Boys. Uf!, Sant Celoni. Pri-
mera disco. Divendres tarda. 
Festes de primer de BUP. 
Insurrección. El Último de 
la Fila. L’institut. Living on 
a Prayer. Bon Jovi. Primera 
cervesa. Camprodon. Take 

on Me. A-Ha. Sant Joan. 
Sunday Bloody Sunday. U2. 
Fan. Wish You Were  Here. 
Pink Floyd. Primer vinil 
comprat. Lavender. La Gazza 
Ladra. Marillion. Admiració. 
El Sexo (que me hace feliz). 
Sopa de Cabra. Primera 
festa major. Butterfly on a 
Wheel. The Mission. Primer 
concert a Barcelona. Como 
el agua. Camarón. Primera 
feina. EL 9 NOU. I un amic 
que tampoc no hi és: Jaume 
Maspons. Whole Lotta Love. 
Led Zeppelin. La colla. 
One. U2. Casament. Joana. 
Emoció. Festa. Conversati-
on Peace. Stevie Wonder. 
Carrer Major. Sant Esteve 
de Palautordera. Casa. El 
meu cau. Partiendo la pana. 
Estopa. Ona. Primera filla. 
Shut Up. The Black Eyed 
Peas. Marta. Segona filla. 
Lose Yourself. Eminem. 
Oriol. Tercer fill. Un núvol 
blanc. Marta. Hospital de 
Granollers. Pneumònia. 
Llàgrimes. Viva la Vida. 
Coldplay. Barça. Guardiola. 
Sis títols. 2 a 6. Roma. “Sí, és 
Roma, Pou.” Futbol. Pitet. 
Cert, clar i breu. Mishima. 
Al Cotxe! TV3. I Lacrimosa. 
Rèquiem. Mozart. La mare. 
L’àvia. La mort. L’adéu. 
L’enyor. 

La gent que estimo. Oques 
Grasses. És l’ara. L’aquí. El 
present. La il·lusió. La força. 
I l’alegria de viure. Allò que 
sento profundament cada 
cop que poso música i sona, 
sempre, allò que porto: un 
tros d’ahir. 

Eloi Vila
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Els Oques 
Grasses  

ho expliquen 
molt bé  

en una cançó: 
“Sempre porto 
un tros d’ahir”

Sempre Sona un troS d’ahir

“BONES TARDES, AMICS MEUS TOTS”


